
رییس مجلس شورای اسلامی با ارائه گزارشی از روند تصویب 
برجام در مجلس گفت: تاکنون نشانه ای از تخلف طرف مقابل از 

تعهدات دیده نشده است.
علی لاریحانی در دیدار با آیت الله میر سیدمحمد یثربی در 
قم، جهت گیری و اهداف و عملکرد دولت یازدهم را در حوزه 
های مختلف مثبت ارزیابی کرد. وی در ادامه اظهار امیدواری کرد: 
با تشکیل مجلسی متشکل از افرادی که منافع ملی را بر سلایق 
شخصی ترجیح دهند، وضعیت عمومی کشور با همدلی در مسیر 

پیشرفت و توسعه پایدار قرار گیرد.
رییس حوزه علمیه مرحوم آیت الله یثربی کاشان نیز در این 
دیدار با اهمیت مذاکرات دولت تدبیر و امید در توافق هسته ای، 
از نقش محوری رئیس مجلس در تصویب برجام قدردانی کردند...

رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم با هشدار به 
کاربران اینترنت، گفت: انتشار مطلب های مجرمانه در شبکه های 
اجتماعی از مصداق های جرم محسوب و با خاطیان بدون هیچ 
اغماضی برخورد می شود. سرهنگ علی موالی افزود: انتشار و به 
اشتراک گذاشتن مطلب های مجرمانه در شبکه های اجتماعی 
مطابق قانون جرائم رایانه ای جرم است و کاربران این شبکه ها باید 

مراقب عملکرد خود در اینگونه فضاها باشند...

بر کسی پوشیده نیست که علی لاریجانی این روزها می خواهد هم آینده سیاسی خود را از برخی اصولگرایان جدا کند و هم 
در صحنه بازی های انتخاباتی و سیاسی اصولگرایان نقش چشمگیرتری داشته باشد. رئیس پارلمان در دو سال گذشته بیش از 
پیش نشان داده است که نمی خواهد با سرنوشت طیفی از این جریان فکری مواجه شود که سبد رای شان در میان آرای عمومی 
خالی است. او نه تنها می خواهد خط خود را از حامیان دو دولت نهم و دهم و بقایای آنها در مجلس جدا کند، بلکه کنش های 
سیاسی اش هم نشان می دهد دوست ندارد تنها به عنوان یک شخصیت اصولگرای معتدل شناخته شود و ترجیح می دهد 

همان طور که ریاست پارلمانی را با اکثریت اصولگرا برعهده دارد بخشی از حلقه رهبری این جناح باشد...

حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی نماینده ولی 
فقیه ورییس سازمان اوقاف وامور خیریه کشور روز پنجشنبه 
در سفری یک روزه به قم با تعدادی ازمراجع معظم تقلید 
ضمن  دیدارها  دراین  تقلید  مراجع  کرد.  وگفتگو  دیدار 
تقدیر از فعالیت های سازمان اوقاف برترویج هر چه بیشتر 

فرهنگ وقف در جامعه تاکید کردند وخواستار برخورد جدی 
با موقوفه خواران شدند. حجت الاسلام والمسلمین علی 
محمدی نیز در این دیدار ها گزارشی از فعالیت های مختلف 
سازمان اوقاف وامور خیریه ارایه کرد و گفت: تمام تلاش خود 

را برای تحقق منویات و رهنمودهای مراجع ...
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فرماندهی اصولگرایان معتدل در صحنه رقابت های انتخاباتی

پیام لاریجانی 
به چپ و راست

حجت الاسلام موسوی لاری:

جریان اصلاح طلبی کارنامه قابل قبولی دارد

آقا تهرانی: با سه ضلع پایداری، موتلفه و ایثارگران کار را شروع کردیم

حدادعادل و باهنر به جبهه پایداری پیوستند؟

در دیدار رئیس سازمان اوقاف وامور خیریه با مراجع تقلید تاکید شد:

 مقابله جدی با موقوفه خواران

رضا عطاران و ریوالدو همبازی شدند!
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رییس مجلس در قم:

نشانه ای از تخلف طرف 
مقابل در تعهدات برجام 

دیده نشده است

برخورد با منتشرکنندگان مطلب های مجرمانه :

شبکه های 
اجتماعی زیر 

ذره بین پلیس قم
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استفاده ابزاری از بسیج ممنوع!

ترکیه آخرین میخ را بر تابوت راه حل سیاسی برای بحران سوریه را زد و راه را برای افزایش تنش و درگیری های 
میدانی در سایه ائتلاف های منطقه ای باز کرد. مهمترین تحول در این زمینه تقویت ائتلاف ایران و روسیه دو عضو 

مهم رویارویی با تروریسم تکفیری در منطقه است.
روزنامه الاخبار در تحلیلی نوشت:عملیات به هم زدن برگ برنده ها در منطقه روز به روز سرعت بیشتری می 
گیرد و درگیری هوایی روسیه و ترکیه )سرنگونی جنگنده روسیه توسط ترکیه(چیزی جز یکی از عوارض این عملیات 
نیست.نقشه جدید ائتلاف های قدرت ها به وضوح نشان می دهد که روسیه از منطقه خاکستری بیرون آمده و به 
سمت تقویت ائتلافش با ایران رفته است و سفر اخیر »ولادیمیر پوتین«رئیس جمهوری روسیه به تهران در همین 

زمینه صورت گرفته است.
در این زمینه می توان به مسائل زیر اشاره کرد:

- دو مساله باعث شده است که ترکیه در راه حل سیاسی را در سوریه ببندد:نخست داخلی که از موفقیت »رجب 
طیب اردوغان«رئیس جمهوری ترکیه در بازپس گیری قدرت از طریق انتخابات پارلمانی اخیر نشأت می گیرد.این امر 
باعث وی سیاست خارجی سختگیرانه ای در پیش گیرد که با بلندپروازی هایش تطابق دارد.دوم خارجی که گرایش 
انتقامجویانه از سلسله شکست هایی آن را به تحرک وا می دارد که ترکیه در عرصه منطقه ای متحمل آن شد از جمله 

این شکست ها عقب نشینی هم پیمانانش در عرصه سوریه است...

عملیات به هم زدن برگ برنده ها در منطقه روز به روز سرعت بیشتری می گیرد

آخرین میخ بر تابوت راه حل سیاسی بحران سوریه

سرمقاله:  حسن بختیاری زاده

و  ترکیه  ماجراجویانه  اقدام 
سرنگونی هواپیمای روسیه، ثابت 
با  هم  هنوز  سوریه  بحران  کرد 
وجود تلاشهای دیپلماتیك اخیر 
تا چه اندازه می تواند برای امنیت 
منطقه، خطرآفرین باشد. انگیزه ها 
و پیامد های احتمالی اقدام ترکیه، 

به طور اجمالی ...

دوئل 
سلطان وتزار

محمد رضا عارف تاکید کرد:

2 2

روزنامه
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دوئل سلطان وتزار
اقدام ماجراجویانه ترکیه و سرنگونی هواپیمای روسیه، 
ثابت کرد بحران سوریه هنوز هم با وجود تلاشهای دیپلماتیك 
اخیر تا چه اندازه می تواند برای امنیت منطقه، خطرآفرین 
باشد. انگیزه ها و پیامد های احتمالی اقدام ترکیه، به طور 

اجمالی، این گونه قابل تبیین است:
1- انگیزه ها:

حزب عدالت و توسعه ترکیه در پی شکل گیری بهار عربی، کوشید با تکیه بر قدرت 
نرم افزاری خود-که از چرخش دموکراتیك قدرت در ترکیه و رشد اقتصادی چشمگیر آن 
ناشی می شد-نفوذ سیاسی و اقتصادی خود را در خاورمیانه و شمال آفریقا، گسترش دهد. 
سرنگونی سریع بن علی و مبارك و سقوط قذافی، ترکیه را وسوسه کرد برای تغییر نظام 
سیاسی سوریه سرمایه گذاری کند. این رویکرد آنکارا، نه تنها نتوانسته است نتیجه مطلوبی 
درپی آورد بلکه سبب شده است ترکیه با گسترش افراط گرایی، فشار ناشی از موج آوارگان 
و تنش در مناسبات با همسایگان روبرو شود. دخالت مستقیم روسیه در تحولات سوریه 
و حملات هوایی گسترده به مخالفان مسلح اسد در چند هفته گذشته، به گونه ای آشکار 
موازنه نظامی را در سوریه تغییر داده است. به ویژه آنکه حملات مسکو به نیروهای نزدیك به 
غرب و ترکیه از جمله ارتش آزاد و ترکمانها، آسیب فراوانی وارد کرده است. حمله ترکیه به 
سوخوی روسیه و اظهارات اوباما مبنی بر ضرورت تمرکز روسیه بر روی حمله به داعش، می 
تواند پیامهای واشنگتن و آنکارا به مسکو درباره خودداری از حمله به نیروهای مسلح نزدیك 
به ترکیه و غرب، تلقی شود. عصبانیت آنکارا به ویژه از آن جهت قابل تحلیل  است که در 
مذاکرات اخیر وین درباره آتش بس میان سوریه و بعضی مخالفان مسلح-که باید نیروهای 
مسلح نزدیك به غرب و ترکیه تلقی شوند، توافقی کلی، حاصل شد. حملات روسیه در عمل، 

سبب حذف و محو این گروهها خواهد شد.
2-پیامدها:

حمله ترکیه به هواپیمای روسیه، دستیابی به توافقی سیاسی را درباره بحران سوریه، 
پیچیده تر می کند. با این وجود با توجه به پاسخ های عملی محدود و نمادین روسیه و 
اظهارات پوتین مبنی بر این که چنین تحرکاتی از این پس با واکنش روسیه روبرو خواهد 
شد، به نظر می رسد مسکو قصد دارد در برابر اقدام ترکیه، به اقدامات محدود، بسنده و از 
نبردی فراگیر با آنکارا خودداری کند. با این همه، بعید است روسیه از حمله به مخالفان اسد 
دست بردارد و تمایز غرب و ترکیه را درباره معارضان مسلح در سوریه و تقسیم آنها به میانه 

رو و تروریست، به رسمیت بشناسد.
بحران سوریه، اکنون با توجه به رویدادهای تروریستی در اروپا و موضوع آوارگان، 
بیش از پیش جنبه بین المللی یافته است. ماجراجویی های نظامی، می تواند این بحران 
را به گونه ای خطرناك گسترش دهد. ترکیه باید بپذیرد سرنگون سازی اسد بر اساس 
روشهای گذشته، خیال پردازانه است. واکنش کنونی روسیه دربرابر اقدام ترکیه، در مجموع 
خویشتندارانه بوده است؛ اما آنکارا نباید مطمئن باشد که ماجراجویی های آینده، همچنان 
با خویشتن داری دیگر طرفها همراه باشد. به علاوه تنش میان غرب و متحدان آن از یك 
طرف و روسیه از جانب دیگر، تنها به نفع داعش و گروههای تروریستی دیگر، خواهد بود. 
همه طرفها باید تلاش کنند بحران سوریه در چارچوب توافقی که بتواند با امنیت و منافع 
سوریه ومنطقه منطبق باشد، به بخشی از اهداف خود دست یابند و منافع رقیبان خود را 
نیز به رسمیت بشناسند. بحران سوریه نمی تواند تنها یك برنده داشته باشد؛ اما تداوم وضع 
کنونی سوریه و پیامدهای داخلی، منطقه ای و بین المللی آن به معنی باخت همه و برد 

تروریسم است.

با گرامیداست یاد مرحوم قربان نیا برگزار شد؛

یادواره علمی »مهاجر الی الله« در قم
یادواره علمی »مهاجر الی الله«، یادبود مرحوم دکتر قربان نیا، از کشته شدگان حادثه 

منا در قم برگزار شد.

یادواره علمی »مهاجر الی الله« یادبود مرحوم ناصر قربان نیا، استاد فقه و حقوق حوزه 
و دانشگاه که در حادثه منا جان خود را از دست داد، ظهر پنج شنبه با حضور خانواده آن 

مرحوم و اساتید حوزه و دانشگاه در پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی قم برگزار شد.
در ابتدای این مراسم آیت الله علی اکبر رشاد، رئیس حوزه علمیه تهران اظهار داشت: 
قربان نیا شخصیتی اخلاقی داشت و در آثار و مطالعاتش نیز همواره به رابطه میان فقه و 
اخلاق توجه خاصی نشان می داد. وی در ادامه با بیان اینکه مستحبات یکی از موضوعات 
فقه و رساله های عملیه است، اظهار داشت: یکی از مسائلی که باید فضلای حوزه درباره 
آن تحقیق کنند این است که مستحبات جزء فقه و حقوق است و یا جزء مسائل اخلاقی 
و جزء آداب هستند. وی اضافه کرد: موضوعات دینی به اعتقادات، احکام و اخلاق تقسیم 
می شوند و فقه از جهت الزام آور بودن حکم با حقوق مشترک است اگرچه تفاوت هایی دارند.

آیت الله رشاد با بیان اینکه مستحبات کارهایی هستند که ترک آن عقاب ندارد و انجام 
آن ثواب دارد، گفت: نیازمند آن هستیم که در رابطه با نسبت این مستحبات با مسائل 

اخلاقی و فقهی تحقیق بیشتری صورت گیرد.
حوزه باید به دنبال مسائل جدید باشد

در ادامه این مراسم رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس اظهار داشت: یکی از 
ویژگی های استاد قربان نیا این بود که به مسائل و ارزش های اخلاقی که در تحصیل و 
تدریس به آن می پرداخت پایبند بود و در کارهای علمی نیز دغدغه ایجاد ارتباط میان فقه 
و حقوق را داشت. حجت الاسلام احمد مبلغی ادامه داد: یکی دیگر از ویژگی های وی آن 
بود که به دنبال مسائلی می رفت که کاربردی باشد و بتواند دردی از جامعه مداوا کند و 

دنبال مسائل قدیمی علمی نبود. 
وی با تأکید بر اینکه حوزه باید به دنبال مسائل جدید باشد، افزود: حوزه نباید وقت خود 
را صرف کارهای علمی بکند که فایده ای ندارند و ناظر به مشکلات و مسائل روز جامعه و 

جهان اسلام نیست زیرا لحظه لحظه وقت حوزه برای اسلام و انقلاب دارای اهمیت است.
نگاهی مطلع و مدافعانه به میراث برجای مانده فقهی و دینی

در ادامه این یادواره، عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در سخنانی گفت: مرحوم 
قربان نیا انسانی متعهد و دلسوز بود که به دفاع غیرتمندانه از دین پرداخت و به میراث 
برجای مانده از گذشته پایبند بود و در همین حال هم در صدد انطباق آن با مسائل جدید 
بود. حجت الاسلام ابوالقاسم علیدوست اضافه کرد: مرحوم قربان نیا نگاهی مطلع و مشرف، 
غیرتمندانه و مدافعانه به میراث برجای مانده فقهی و دینی از گذشته داشت و آن را گنج رنج 

هزاران دانشمندی می دانست که با غیرت از آن دفاع کرده تا به ما رسیده است.
وی ادامه داد: مرحوم قربان نیا در عین حال طوری از این تراث دفاع می کرد که گاهی از 

یک استاد سنتی حوزه پیش می افتاد این نگاه او را از تولید علم و جوشش باز نمی داشت.
این استاد حوزه و دانشگاه اضافه کرد: دکتر قربان نیا معتقد بود که دانش بی پایان و 
نامتناهی است و طوری نیست که گذشتگان همه چیز را گفته باشند و ما چیزی برای 
تولید نداریم. وی تأکید کرد: قربان نیا نوآوری و تولید علم داشت و فقط زیبا حرف نمی زد 

بلکه زیبا هم زندگی داشت و به آنچه به دانشجویانش می گفت خودش به آن عامل بود.
حجت الاسلام علیدوست در بخش دیگری از سخنانش اضافه کرد: چندین رویه مختلف 
درباره نسبت میان فقه و اخلاق، وجود دارد از جمله آنکه برخی مسیر این دو را از هم جدا 
می دانند و برخی معتقدند که اخلاق باید به عنوان محور مقاصد باشد و اگر در جایی تضاد 

میان فقه و اخلاق ایجاد شد نص باید کنار برود و اخلاق باید نصوص را به خدمت بگیرد.
وی با تأکید بر اهمیت عقل در اجتهاد اظهار داشت: نباید عقل را به عنوان یک منبع 

اجتهاد طرح بکنیم ولی در عمل به آن بی توجه و یا کم توجه باشیم.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه یک روایت زمانی حجت است 
که دلالت و سند و جهت صدور آن درست باشد، اضافه کرد: یکی از مشکلات در عرصه 
مطالعات فقهی و اخلاقی گسست نگاه فردی از نگاه کلان است. در پایان این مراسم از 

جدیدترین آثار مرحوم قربان نیا رونمایی و وصیت نامه آن مرحوم قرائت شد.

مزار شهدای هشت سال دفاع مقدس در قم 
غبارروبی شد 

مزار شهدای هشت سال دفاع مقدس در گلزار شهدای علی بن جعفر)ع(، عصر پنجشنبه 
با حضور گسترده بسیجیان استان قم غبارروبی و عطر افشانی شد. 

به گزارش ایرنا، در این مراسم که به مناسبت هفته بسیج برگزار شد، جمع زیادی از زنان 
و مردان بسیجی از قشرهای مختلف با اهدای گل به قبور مطهر شهدا و قرائت فاتحه نام 
و یاد شهدای هشت سال جنگ تحمیلی را گرامی داشتند.  در این مراسم که با سخنرانی 
سرهنگ حافظی جانشین فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم برپا شده بود، بسیجیان با 
سردادن شعارهای »هیهات من الذله« و »لبیک یا حسین)ع(« با حضرت سیدالشهدا)ع( 
و شهیدان انقلاب اسلامی و حضرت امام راحل)ره( تجدید میثاق کردند. بسیجیان شرکت 
کننده در این مراسم معنوی همچنین با شعارهای »مرگ بر آمریکا« و »مرگ بر اسراییل« 
از توطئه چینی و فتنه انگیزی دشمنان اسلام و انقلاب اظهار انزجار کرده و با یادآوری نقشه 
شوم دشمنان برای نفوذ در نظام اسلامی با رهبر معظم انقلاب اسلامی تجدید بیعت کردند. 

سرمقاله

خبر

حسن بختیاری زاده

اخبار

حوادث

آیت الله حسینی بوشهری امام جمعه قم:

غرب به دنبال باز کردن پای ناتو 
به خاورمیانه است

امام جمعه قم گفت: آمریکا و حامیانش می خواهند پای ناتو را به منطقه باز کنند ولی 
امیدواریم با تدبیری که صورت می گیرد این اتفاق نیفتد.

آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه نخست نماز جمعه این هفته قم که 
در حرم حضرت معصومه)س( برگزار شد با اشاره به وسیله بودن امنیت در تفکر اسلامی 
برای پیاده سازی احکام الهی و رسیدن به سعادت و کمال واقعی اظهار کرد: در قرآن به 
مومنان وعده خلیفة اللهی داده می شود و بستری را فراهم می آورد که خدا در آن مورد 
پرستش قرار گیرد، یکی استقرار دین الهی و دیگری ایجاد امنیت در جامعه؛ البته امنیت 
درونی نیز به همین اندازه در اسلام مورد تاکید است و این امر زمینه ساز افزایش ایمان 

شمرده شده است.
وی در خطبه دوم به پنجم آذرماه سالروز تشکیل بسیج مستضعفین به فرمان امام 
راحل اشاره کرد و گفت: بسیج مانند خود انقلاب است و تمام ویژگی های انقلاب را دارد؛ 
سازش ناپذیری با استکبار و ایستادگی در برابر مشکلات، تلاش آگاهانه و با بصیرت برای 

تحقق آرمان ها و اهداف بلند از جمله این خصوصیات هستند.
حسینی بوشهری با بیان اینکه همه آحاد جامعه می توانند بسیجی باشند خاطرنشان 
کرد: بسیج در عرصه های سیاسی می تواند حضور داشته باشد که اینگونه هست؛ عرصه های 
اخلاقی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی نیز از دیگر میادینی هستند که شاهد حضور جدی 

و آگاهانه بسیجیان در آنها بوده ایم.
خطیب جمعه قم عنوان کرد: در طول دوران دفاع مقدس، بسیج با قامتی استوار حضور 
یافت و پیروزی را در کنار سایر نیروهای مسلح ما رقم زد و در حال حاضر هم با توجه به 
سخنان اخیر رهبر فرزانه انقلاب که مقوله نفوذ دشمنان را مطرح کرده اند و فرمودند عده ای 
می خواهند باورهای مسئولان، نخبگان و مردم را تغییر دهند، این بسیج و بسیجیان هستند 

که می توانند جلوی نفوذ را بگیرند.
وی تصریح کرد: بسیج باید سه اقدام داشته باشد و از سه چیز مراقبت کند؛ بصیرت افزایی 
باید روز به روز در بسیج ارتقا یابد، مطالبه گری بسیج بر اساس فرمایشات رهبری ادامه یابد 

و فرهنگ سازی توسط بسیجیان در همه زمینه ها گسترش پیدا کند.
حسینی بوشهری با اشاره به سه چیزی که بسیج باید از آنها مراقبت کند گفت: بسیج 
نباید دچار غرور و غفلت شود، همچنین بسیجیان نباید به مادی گرایی و دنیاطلبی روی 
بیاورند که این سه عنصر اساسی، در کنار سه اقدام مهم بسیج می تواند موجب پیشرفت 

آن شود.
دریایی  نیروی  روز  گرامیداشت  ادامه ضمن  در  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
روز  آبی کشور گفت:  مرزهای  از  دفاع  در  اسلامی  دریادلان جمهوری  از  تشکر  و 
همبستگی با ملت فلسطین را هم پیش رو دارم، 78 روز از انتفاضه سوم می گذرد و 
100 نفر به شهادت رسیده اند؛ ویژگی این انتفاضه نسبت به دو دوره قبلی آن است 
که امروز فلسطینی ها در کرانه باختری که در اختیار صهیونیست ها مبارزه خود را 
شروع کرد ه اند و انتظار از سران و مردم کشورهای اسلامی آن است که در کنار این 

مردم مظلوم قرار گیرند.
وی با اشاره به سالروز شهادت شهید مدرس و شجاعت او خاطرنشان کرد: امروز هم 
اقتصاد و معیشت، بیکاری و رکود و تورم جزو دغدغه های مردمی است و مجلس ما باید 
بتواند مدرس وار در ارتباط با اینگونه مسائل گره گشایی کند و رسالت اصلی خود را جامه 

عمل بپوشاند.
حسینی بوشهری به فرا رسیدن اربعین حسینی در بخش دیگری از خطبه دوم پرداخت 
و گفت: اربعین روزی است که کاروان حسینی بعد از تحمل رنج های بسیار از شام بازگشت 
و به کربلا آمد و جابر بن عبدالله انصاری هم به این سرزمین وارد شد؛ در آن روز یاد و 
خاطره امام حسین)ع( و یاران باوفایش گرامی داشته شد و مراسم اربعین پایه گذاری شد، 
امروز میلیون ها انسان با پای پیاده عاشقانه به سوی کربلا در حرکتند تا این مراسم را زنده 

نگاه دارند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه در ادامه به برگزاری اجلاس سران کشورهای 
تولیدکننده گاز در تهران پرداخت و افزود: این اجلاس 12 عضو دارد و تعدادی از کشورها 
هم به عنوان ناظر در آن حضور دارند و جالب اینکه ایران نخستین کشور دارای منابع غنی 

گازی است ولی سهم ما در بازارهای جهانی متناسب با این منابع نیست.
وی به ملاقات مهم میان رهبر معظم انقلاب و پوتین رئیس جمهور روسیه اشاره کرد 
و گفت: پوتین از فرودگاه به طور مستقیم به نزد رهبری رفت و تحلیل گران سیاسی بر 
این عقیده هستند که چنین رفتاری نشان می دهد ارتباط راهبردی میان ایران و روسیه 

برقرار شده است.
حسینی بوشهری با بیان اینکه سرنگونی هواپیمای روسیه توسط ترکیه با اشاره سران 
استکبار بود و آنها می خواستند کینه خود را نشان دهند تصریح کرد: با این حال امروزه 
معتقدیم استکبار جهانی و در رأس همه آنها آمریکا و کشورهای حامی تروریسم، باید رسما 
اعتراف به شکست کنند؛ آنها می خواهند پای ناتو را به منطقه باز کنند ولی امیدواریم با 

تدبیری که صورت می گیرد این اتفاق نیفتد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم: 

مجتمع امین باید ۶2۰ میلیارد ریال عوارض 
به شهرداری قم پرداخت کند

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: در جلسه شورای اسلامی شهر قم با توجه به 
کارشناسی های انجام شده مقرر شد تا مجتمع امین ۶20 میلیارد ریال عوارض به شهرداری 

قم پرداخت کند.
ولی الله بیاتی در خصوص پروژه مجتمع تجاری امین گفت: این پروژه سال 7۵ پروانه 
ساخت گرفته است و به دلایلی چندین سال رها شد و عوارض مجتمع طبق ضوابط 
آن زمان محاسبه و مقرر شده بود که طبقه مثبت یك و دو در قبال پرداخت عوارض به 

شهرداری واگذار گردد.
وی بیان کرد: پس از آن فرآیند، این دو طبقه به شهرداری واگذار نشده و بنابر این بار 
دیگر محاسبه انجام و مقرر شد 170 میلیارد ریال بابت عوارض به شهرداری پرداخت شود 

که البته این رقم هم پرداخت نشد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: در سال ۹۳ بار دیگر کارشناسی صورت گرفت که 
قرار شد 280 میلیارد ریال به شهرداری قم بابت عوارض مجتمع امین پرداخت شود که باز 
هم این رقم پرداخت نشد و در حال حاضر کارشناسی ها انجام و مقرر شد تا ۶20 میلیارد 

ریال عوارض پرداخت شود.
بیاتی بیان کرد: در جلسه شورای اسلامی شهر مقرر شد تا اصلاح پارکینگ نیز صورت 
گرفته و از سوی دیگر مغازه ها در اختیار شهرداری باشد، همچنین اعلام و اطفا حریق طبق 

ضوابط روز انجام شود.

برخورد با منتشرکنندگان مطلب های مجرمانه :

شبکه های اجتماعی زیر ذره بین پلیس قم
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم با هشدار به کاربران اینترنت، گفت: انتشار 
مطلب های مجرمانه در شبکه های اجتماعی از مصداق های جرم محسوب و با خاطیان 

بدون هیچ اغماضی برخورد می شود. 
به گزارش پایگاه خبری پلیس قم، سرهنگ علی موالی افزود: انتشار و به اشتراک 
گذاشتن مطلب های مجرمانه در شبکه های اجتماعی مطابق قانون جرائم رایانه ای جرم 

است و کاربران این شبکه ها باید مراقب عملکرد خود در اینگونه فضاها باشند. 
وی ادامه داد: با توجه به اینکه این فضا محدودیت زمانی ندارد کاربران حتی نسبت به 
مطلب هایی که در گذشته منتشر کرده اند نیز مسئول بوده و در صورت هرگونه تخلف 

باید پاسخگو باشند. 
موالی در ادامه به یکی از پرونده های مرتبط با شبکه های اجتماعی اشاره و تصریح کرد: 
با اینکه متهم دو سال قبل مطلب های مجرمانه ای را در فضای یکی از شبکه های اجتماعی 

منتشر کرده بود اما دستگیر شد و مطابق قانون مجرم است. 
رئیس پلیس فتا استان قم توصیه کرد: کاربران قبل از انتشار و به اشتراک گذاشتن 
مطلب ها در فضای شبکه های اجتماعی دقت کنند تا مطلب های ارسالی آنها حاوی اخبار 

کذب، توهین آمیز و مجرمانه نباشد.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم:

مسمومیت با گاز منواکسیدکربن 
پنج تن را راهی بیمارستان کرد 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: مسمومیت با گاز 
منواکسیدکربن در این استان، پنج تن را راهی بیمارستان کرد. 

مهدی فراهانی ، افزود: ساعت 2۳:۳0 پنجشنبه  شب گذشته بازهم بی احتیاطی در 
نصب بخاری باعث مسمومیت دو تن از شهروندان در منزل شد.

وی اضافه کرد: پرسنل اورژانس قم پس از انجام اقدام های اولیه، هر دو تن را جهت 
بررسی بیشتر به مرکز درمانی شهید بهشتی منتقل کردند.

وی گفت: ساعت سه بامداد دیروز نیز حادثه مشابهی به علت استفاده از وسایل 
گرمایشی نامتعارف )ذغال چوب( رخ داد و سه تن دیگر از شهروندان در مکان عمومی دچار 

مسمومیت با درجه های شدیدتر شدند.
فراهانی افزود: مصدومان این حادثه نیز با دو دستگاه آمبولانس به مرکز درمانی کامکار 

قم انتقال داده شدند.
وی خاطرنشان کرد :از شروع فصل سرما تا صبح  دیروز، مسمومیت با گاز منواکسیدکربن 
موجب فوت سه تن و کاهش سطح هوشیاری 22 تن با درجه های مختلف)از درمان 

سرپایی تا بستری در بخش ویژه( در استان قم شده است.

جانشین فرماندهی انتظامی استان گفت: پلیس افتخاری، 
مشارکت مردم در ارتقاء نظم اجتماعی را محقق می کند.

سرهنگ حمیدرضا اسدی در جلسه کمیسیون راهبردی 
پلیس افتخاری که در سالن جلسات ستاد فرماندهی انتظامی 
استان قم برگزار شد، با بیان اینکه امروز پلیس، اسلامی و 
جامعه محور است و تا آنجا که می تواند قهریه نیست، افزود: 
پلیس قم در تمام ابعاد جامعه و با تمامی سازمان های 

اجتماعی ارتباط سازنده دارد.
وی با اشاره به اینکه ارتقاء نظم اجتماعی از جمله اهداف 
مهم پلیس جامعه محور است، اظهارداشت: پلیس قم سعی 
دارد تا به وسیله واحدهای اجتماعی یگان های انتظامی 
خود، پرونده های تشکیل شده در کلانتری ها را با رویکرد 
اجتماعی و میانجی گری خود و نه عدالت کیفری حل و 
فصل کند تا پرونده های ارجاعی کلانتری ها به دستگاه 

قضایی به حداقل برسد.

جانشین فرماندهی انتظامی استان عنوان داشت: اجرای 
طرح هایی از قبیل شورای معتمدین پلیس محله و پلیس 
افتخاری، نقش مردمی بودن و جامعه محوری پلیس را 
پررنگ کرده و این همکاری ها و هماهنگی ها، اهداف نظام 

اسلامی را هرچه بهتر و زودتر به ظهور و حصول برساند.
سرهنگ اسدی به نقش آفرینی آحاد مردم در هدایت، 
نظارت و حمایت از نظام اسلامی در طول تاریخ انقلاب 
اسلامی اشاره کرد و گفت: نیروی انتظامی نیز با رویکرد 
بسیجی، طرح پلیس افتخاری را مطرح کرده است تا مردم 
بتوانند در اجرای مأموریت ها، پلیس را همراهی کرده و 

نسبت به ایجاد نظم اجتماعی تشریک مساعی کنند.
وی سپس به دستاوردهای مشارکت های مردمی در 
تاریخ انقلاب اسلامی اشاره کرد و افزود: در هر اموری اعم 
از نظامی، امدادی و پشتیبانی که از مشارکت های مردمی 
فرماندهی  استفاده کردیم، موفق ظاهر شدیم. جانشین 

انتظامی استان تصریح کرد: تا تلاش جهادی و کار بسیجی 
نباشد، پلیس به تنهایی نمی تواند بر آسیب های اجتماعی 
فائق آید. در ادامه، معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
قم سرهنگ احمد صادقی، خدمت در لباس نیروی انتظامی 
با  بتوان  امیدواری کرد:  ابراز  افتخاری بزرگ دانست و  را 
مشارکت و همکاری مردم، امنیت دلخواه را در جامعه محقق 
و نهادینه کنیم. وی با اشاره به اهمیت مشارکت و لزوم 
همکاری پلیس افتخاری در ماموریت های نیروی انتظامی، 
گفت: استفاده از ظرفیت پلیس افتخاری نشان از ارتقاء سطح 
مشارکت مردم در تولید امنیت پایدار و توانمندی رشد و 

توسعه در ارکان برقراری نظم و امنیت اجتماعی است.
سرهنگ صادقی ضمن تأکید بر آموزش مستمر اعضای 
پلیس افتخاری، خاطرنشان کرد: این آموزش ها هم باید در 
سطح عمومی و هم در سطح تخصصی و متناسب با مأموریت 

های هر یگان صورت پذیرد.

رییس مجلس شورای اسلامی با ارائه 
گزارشی از روند تصویب برجام در مجلس 
گفت: تاکنون نشانه ای از تخلف طرف مقابل 

از تعهدات دیده نشده است.
علی لاریحانی در دیدار با آیت الله میر 
سیدمحمد یثربی در قم، جهت گیری و 
اهداف و عملکرد دولت یازدهم را در حوزه 

های مختلف مثبت ارزیابی کرد.
با  کرد:  امیدواری  اظهار  ادامه  در  وی 
تشکیل مجلسی متشکل از افرادی که منافع 
ملی را بر سلایق شخصی ترجیح دهند، 
وضعیت عمومی کشور با همدلی در مسیر 

پیشرفت و توسعه پایدار قرار گیرد.
الله  آیت  مرحوم  علمیه  حوزه  رییس 
یثربی کاشان نیز در این دیدار با اهمیت 
مذاکرات دولت تدبیر و امید در توافق هسته 
در  مجلس  رئیس  محوری  نقش  از  ای، 

تصویب برجام قدردانی کردند.
آیت الله میرسیدمحمد یثربی در ادامه 
به  مسئولان  بیشتر  رسیدگی  خواستار 
مشکلات و دغدغه های مردم شد و توجه 
ویژه به وضعیت معیشتی مردم را در شرایط 

رکود لازم برشمرد.
خاص  رسیدگی  لزوم  همچنین  وی 
و  عمرانی  وضعیت  به  مجلس  و  دولت 

اقتصادی منطقه کاشان را یادآور شد.
استان قم از نظر تخت های بیمارستانی 

دچار کمبود است
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین 
با حضور در منزل شهیدان سید حسینی با 
اعضای خانواده این شهیدان دیدار و گفت وگو 
کرد. علی لاریجانی پنجشنبه شب پس از 
گفت وگو با پدر شهیدان سید حسینی درباره 

وضعیت جسمانی پدر این دو شهید، بیان 
کرد: متاسفانه استان قم از نظر بهداشت و 
تخت های بیمارستانی دچار کمبود است. 
رئیس قوه مقننه کشور با بیان اینکه قرار 
است بیمارستان بزرگی در قم ساخته شود، 
گفت: مقرر شده که یک بیمارستان هزار 
تختخوابی در منطقه پردیسان قم ظرف ۳ 

سال ساخته شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی در این 
سید  شهیدان  خانواده  به  خطاب  دیدار 
باعث  شهدا  خانواده های  گفت:  حسینی، 
افتخار برای همه کشور هستند و ما نیز از 
برای  سعادتمندی  آرزوی  متعال  خداوند 
شما داریم. در پایان رئیس مجلس شورای 
اسلامی برای خانواده شهیدان سید حسینی 
آرزوی موفقیت و پیروزی کرد. گفتنی است 
در این دیدار سید جواد هاشمی مدیر کل 

بنیاد شهید استان قم نیز حضور داشت.
شهیدان سید محمد تقی و سید محمد 
هادی سید حسینی در عملیات  خیبر و 

کربلای 4 به فیض شهادت نائل شدند.
عزت و آرامش کنونی کشور مرهون 

زحمات شهدا است
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین 
با  حیدری  شهیدان  منزل  در  حضور  با 

خانواده این شهیدان دیدار و گفت وگو کرد.
علی لاریجانی همچنین پنجشنبه شب 
با حضور در منزل شهیدان احمد و جمشید 
حیدری با خانواده  این دو شهید دیدار و 
گفت وگو کرد. دکتر لاریجانی در این دیدار 
با بیان اینکه همه خانواده های شهدا برای 
مردم کشور عزیز هستند، گفت: خانواده های 
محترم شهدا برای مردم ایران نمونه هستند. 
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه عزت و آرامش کنونی کشور مرهون 
است،  آن ها  خانواده های  و  زحمات شهدا 
بیان کرد: امیدوارم که خداوند به شما عزت 
داشته  دائمی  و سعادت  بدهد  افزون  روز 
باشید. در ادامه این دیدار پدر شهید حیدری 
گزارشی را از پیشرفت عمرانی پروژه ساخت 

مسجد جامع منطقه نیروگاه قم را که تحت 
نظر وی ساخته می شود به دکتر لاریجانی 

ارائه کرد.
حضور در منزل 

یکی از مفقودین فاجعه منا
علی لاریجانی همچنین صبح پنجشنبه 
در منزل حجت الاسلام والمسلمین مسلم 
منا  فاجعه  مفقودین  از  گیلانی  پور  قلی 
با خانواده وی دیدار کرد.  و  یافت  حضور 
از حجت  اسلامی  رئیس مجلس شورای 
به  گیلانی  پور  قلی  والمسلمین  الاسلام 
یاد  زحتمکش  و  ای خدوم  عنوان چهره 
کرد و کتب منتشر شده وی را خوب و 
قابل توجه توصیف کرد. همچنین خانواده 
حجت الاسلام والمسلمین قلی پور گیلانی 
از همدردی و پیگیری های دکتر لاریجانی 

تقدیر و تشکر کردند.
دیدار با رئیس و اعضای هیات رئیسه 

دانشگاه صنعتی قم
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین 
صبح روز پنجشنبه با رئیس و اعضای هیات 
رئیسه دانشگاه صنعتی قم دیدار و گفت وگو 
کرد.  علی لاریجانی صبح پنجشنبه با رئیس 
صنعتی  دانشگاه  رئیسه  هیات  اعضای  و 
قم دیدار و درباره مسائل پیرامون دانشگاه 
صنعتی قم گفت وگو کرد. در این دیدار بهرام 
قم  دانشگاه صنعتی  رئیس  خوشنویسان 
گزارشی از وضعیت کنونی دانشگاه صنعتی 
قم و برنامه های پیش روی  این دانشگاه 
ارائه کرد. رئیس مجلس شورای اسلامی 
همچنین پنجشنبه شب با حضور در هیئات 
مذهبی قم در جمع عزاداران حسینی به 

عزاداری پرداخت.

مدیر کل امور اجرای زکات کمیته امداد 
امام خمینی )ره( با اشاره به تغییرات صورت 
گرفته در سال جاری در مسیر هزینه کردن 
زکات، گفت: در سال جاری، ۶0 درصد از 
و  نیازمندان  برای  دریافتی  زکات  میزان 
همچنین 40 درصد از آن در راستای برنامه 

های توسعه ای هزینه خواهد شد.
روز  دهقان  مهدی  الاسلام  حجت 
چهارشنبه در نشست شورای ستاد احیای 
زکات قم در سالن محراب حرم حضرت 
معصومه )س(، اظهار داشت: در سال های 
اخیر اقدامات ارزشمندی درباره احیای زکات 

انجام شده است.
وی ایجاد کمیته راهبردی در راستای 
احیای زکات در استان های کشور، گفت: 
بر اساس برنامه روزی صورت گرفته، لازم 
است کمیته ای راهبردی متشکل از اعضای 
شورای احیای زکات، صدا و سیمای مرکز 

استان و جهاد کشاوری تشکیل شود تا امور 
داشته  بیشتری  هرچه  ساماندهی  زکات 
باشد. وی افزود: همچنین بر اساس توافق 
صورت گرفته با آموزش و پرورش، برنامه 
های آموزشی برای آشنا کردن دانش آموزان 

با زکات اجرا می شود.
وی با اشاره به نقش قم و حرم حضرت 
معصومه )س( در نشر معارف اسلامی، گفت: 
با توجه به این جایگاه، شایسته است دفتری 
به نام زکات در حرم مطهر ایجاد شود و 
مشاوره ها و بیان مباحث پیرامون زکات 

مطرح شود.
استاندارقم نیز دراین نشست گفت: پنج 
درصد ازجمعیت قم را روستاییان تشکیل 

می دهند.
آمار  به  اشاره  با  صادقی  مهدی  سید 
استان،  زکات  آوری  جمع  درباره  موجود 
افزود: عدد و ارغامی که درباره جمع آوری 

زکات ارائه می شود، نشان از استقبال جامعه 
روستایی از این واجب الهی است.

وی با اشاره به هزینه شدن مبالغ جمع 
آوری شده از زکات در بخش ها و روستاها، 
اظهار داشت: شایسته است نسبت به توسعه 
مناطق محروم از مبالغ جمع آوری شده 

زکات، اهتمام ورزید.
پرداخت 9 میلیارد تومان زکات

در استان قم
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( 
نیز دراین نشست گفت: از ابتدای سالجاری 
تاکنون، نزدیک به ۹ میلیارد تومان زکات 
واجب و مستحبی در استان قم جمع آوری 
شد. عبد الله جلالی با اشاره به اینکه بیش 
از دو میلیارد و ۶00 میلیون تومان از این 
مبلغ، زکات واجب بوده است، اظهارداشت: 
بر اساس فعالیت های تبلیغی صورت گرفته، 
مبلغ زکات جمع آوری شده نسبت به زمان 

سال گذشته افزایش داشته است.
وی ادامه داد: در سال جاری از محل 
زکات واجب و مستحبی جمع آوری شده، 
دو مسجد در شهر مقدس قم و یکی از 
روستاهای استان قم بازسازی و توسعه یافت.

وی با اشاره به افزایش کمک های مردم 
به خیرین از طریق کمیته امداد امام خمینی 
)ره( قم خاطرنشان کرد: امسال بیش از 184 
میلیارد ریال توسط خیران به نیازمندان و 
ایتام کمک شد که این میزان نسبت به زمان 
سال گذشته 20 درصد افزایش یافته است.

در نشست شورای ستاد احیای زکات 
الاسلام  حجت  حضور  با  که  قم  استان 
والمسلمین سید محمد سعیدی امام تولیت 
شد،  برگزار  )س(  معصومه  حرم حضرت 
امامان جمعه شهرهای استان قم نیز گزارشی 
از فعالیت های انجام شده در راستای ترویج 

زکات در میان مردم ارائه دادند.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم:

پلیس به تنهایی نمی تواند بر آسیب های اجتماعی فائق آید

رییس مجلس:

نشانه ای از تخلف طرف مقابل در تعهدات برجام دیده نشده است

مدیر کل امور اجرای زکات کمیته امداد امام خمینی )ره( درقم:

۶۰ درصد از زکات های دریافتی برای نیازمندان هزینه می شود

مساله  اینکه  بیان  با  قم  استاندار 
آبخیزداری و مقابله با سیلاب از اولویت 
بحث  در  استان  مسئولان  مهم  های 
مدیریت بحران است، گفت: بخش قابل 
توجهی از بودجه مدیریت بحران استان، به 

مدیریت سیلاب تخصیص می یابد.
سید مهدی صادقی روز پنجشنبه در 
دیدار معاون آبخیزداری سازمان جنگلها، 
مراتع و آبخیزداری کشور طی سخنانی 
بر ضرورت تلاش برای جلوگیری از وقوع 

سیل در استان تاکید کرد.
وی با اشاره به وقوع سیلاب در سطح 
کشور و استان طی سال های اخیر، این 
مساله را نشان از ضعف در اجرای برنامه 
باید  افزود:  و  دانست  آبخیزداری  های 
تمهیدهای لازم برای جلوگیری از وقوع 
این مساله اندیشیده شود. وی بارش های 
اخیر در قم را زنگ خطری برای مسئولان 
عنوان کرد و با تاکید بر ضروری آمادگی 
دستگاه ها در راستای مدیریت اینگونه 
رخدادها افزود: خوشبختانه با اقدام های 
امدادی توانستیم آسیب های این بارش را 

به حداقل برسانیم. ا
استاندار قم استفاده از اعتبارات ملی 
در بحث آبخیزداری را ضروری برشمرد و 

تصریح کرد: در صورت هماهنگی مسئولان 
ملی و استانی و تخصیص اعتبارات لازم، 
اقدام های متناسب در زمینه توسعه مراتع 

و مقابله با سیلاب صورت می گیرد
. معاون آبخیزداری سازمان جنگلها، 
مراتع و آبخیزداری کشور نیز در این دیدار 
با بیان اینکه کشور در طول سال های 
اخیر از خشکسالی و یا از ترآبی آسیب 
اقدام  که  صورتی  در  افزود:  است  دیده 
های مناسب عملیاتی شود، شاهد بهره 
برداری حداکثری از نزولات الهی خواهیم 
سیلاب  مدیریت  گرشاسبی،  پرویز  بود. 

امری  را  ایجاد پوشش گیاهی  از طریق 
مراتع  احیای  گفت:  و  برشمرد  ضروری 
باید در دستور کار مسئولان قرار بگیرد. 
وی همچنین با اشاره به مطالعات توجیهی 
طرح های آبخیزداری در قم، از تخصیص 
اعتبارات به استان قم در راستای اجرای 

طرح های آبخیزداری خبر داد.

اعتدال و حق گرایی باید بیشتر 
مورد توجه بسیجیان باشد

استاندار قم با اشاره به اهمیت بسیج 
به عنوان یادگار ارزشمند امام راحل )ره( 

گفت: جامعه ما همواره نیازمند تفکر و 
روحیه بسیجی است. سید مهدی صادقی 
در دیدار جمعی از اعضای پایگاه بسیج 
استانداری قم، طی سخنانی ضمن گرامی 
داشت هفته بسیج، بقای انقلاب را ثمره 
روحیه از خود گذشتی و ایثار همه مردم 

ایران دانست.
وی تفکر تاسیس بسیج توسط امام 
تاریخ  در  عطفی  نقطه  را  )ره(  خمینی 
همین  افزود:  و  دانست  اسلامی  انقلاب 
تفکر موجب شد تا ایران جنگ هشت ساله 

تحمیلی را با موفقیت پشت سر بگذارد.
وی با بیان اینکه بسیج از بدنه ملت و 
توسط اکثریت مردم ایران تشکیل شده 
است خاطر نشان کرد: تداوم این حضور 
باشکوه نیز نیازمند وجود همان روحیه ایثار 
در بین بسیجیان است. استاندار قم صداقت 
را از مهمترین ویژگی های تفکر بسیجی 
عنوان کرد و افزود: نماد عینی صداقت، 

فروتنی و تهذیب نفس است.
صادقی، پرهیز از سیاست زدگی را از 
دیگر خصوصیت های برجسته بسیجیان 
برشمرد و گفت: اعتدال و حق گرایی باید 
بیش از پیش مورد توجه این قشر انقلابی 

باشد.

استاندار:

بارش های اخیر در قم زنگ خطری برای مسئولان بود

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
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رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: مباحث مرتبط با سالمندان و کیفیت 
ارائه خدمات به معلولین در قالب برنامه ششم و هفتم از اولویت های استان است.

سید حسن رضوی در همایش روز جهانی معلولان که روز پنجشنبه در سالن همایش های 
شهرداری قم برگزار شد با بیان اینکه در هر مقطع زمانی یک موضوع در اوج مسائل قرار 
می گیرد افزود: در دهه آینده مباحث مرتبط با سالمندان و کیفیت ارائه خدمات به معلولین از 
اولویت های ما خواهد بود. وی اذعان کرد: اگر در مورد این دو موضوع تدبیری نداشته باشیم 
قطعا با مشکلات متعدد و سخت مواجه خواهیم شد و قطعا با داشتن برنامه ریزی مناسب 

می توان شاهد تحول بهتری در برنامه ششم نسبت به گذشته شاهد بود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم نگاه مدیران استان نسبت به مجموعه 
بهزیستی و خدمات آنرا مثبت ارزیابی کرد و ادامه داد: امیدواریم با بسترهایی که توسط 

مجموعه های استانی و ملی فراهم می شود شاهد ارائه خدمات بیشتر و بهتر باشیم.
رضوی اضافه کرد: نگاه استانداری قم در این زمینه در راستای مساعدت و تقسیم مناسب 

اعتبارات برای حل مشکلات است.
وی با بیان اینکه ۵0 درصد معلولیت ها قابل پیشگیری هستند تاکید کرد: باید در این زمینه 

برنامه ریزی مناسب تری داشته باشیم تا بسیاری از مشکلات ایجاد نشود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم ضمن اعلام آمادگی در زمینه های 
مختلف تصریح کرد: هر کمکی از دست ما بر بیاید چه در زمینه پیشگیری، چه درمان و چه 

توانمندسازی دریغ نخواهیم کرد.
رضوی معلولان را دارای ظرفیت های بالقوه دانست و عنوان کرد: وظیفه نمایاندن این 
ظرفیت ها به آحاد جامعه و کمک به موفقیت این قشر از وظایف ما مسئولان است زیرا موفقیت 

این قشر در برآیند کاری نسل ما می تواند موثر باشد.
وی اضافه کرد: با استفاده از ظرفیت خیران و بخش خصوصی از اولویت های برنامه ششم 
است که در این راستا یارانه های مناسبی در نظر گرفته شده که با عملیاتی کردن این دیدگاه 

این قشر از جامعه می توانند موثرتر عمل کنند.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم مطرح کرد

ارتقاء سطح خدمات به معلولین از اولویت های برنامه ششم و هفتم



3 اقتصادی

رییس اتحادیه سیب زمینی کاران عنوان کرد 

باردیگرسیبزمینی
ملعبهسوءاستفادهازرأیکشاورزشد

رییس اتحادیه سیب زمینی کاران دلیل معدوم شدن 1700 تن سیب زمینی را تشریح 
و اظهار کرد: به دلیل اینکه امسال انتخابات مجلس است، بار دیگر سیب زمینی به ملعبه ای 

تبدیل شده برای کسانی که می خواهند از رای کشاورز سوء استفاده کنند. 
حسن محمدی باایسنا،  درباره دلیل معدوم شدن سیب زمینی هایی که اخیرا اتفاق افتاده 
است، اظهار کرد:  معدوم کردن سیب زمینی ها به علت افزایش تولید نبوده است. 1700 
تن سیب زمینی در استان فارس معدوم شده که از محصولات تابستانه بوده و زود برداشت 
شده است. سازمان تعاون روستایی بر اساس وظیفه ای که داشته این سیب زمینی ها را 
به صورت تضمینی خریده است و به دلیل اینکه در جای مطمئن نگهداری نشده است 
و صنایع تبدیلی هم برای تبدیل آن وجود نداشته است 1700 تن سیب زمینی معدوم 

شده است. 
محمدی اضافه کرد: در حالی که می توانستند از یک کشور خارجی کمک گرفته 
بگیرند و حداقل 50 هزار تن سیب زمینی مازاد کشور را به مشتقات سیب زمینی 
اما بخش کشاورزی مدافع ندارد. اگر کشاورزی مانند  مانند نشاسته تبدیل کنند 
صنعت خودروسازی بود همان گونه ای که 110 هزار خودرو را در یک هفته فروختند 
می توانستند سیب زمینی را هم سامان دهی کنند. اما به دلیل اینکه امسال انتخابات 
مجلس است بار دیگر سیب زمینی تبدیل به ملعبه ای برای کسانی شده است که 

می خواهند از رای کشاورز سوء استفاده کنند. 
وی افزود: بر اساس سال زراعی از مهر سال گذشته تا مهر امسال در160 هزار هکتار 
سیب زمینی کشت شده است. اگر متوسط عملکرد تولید سیب زمینی در سطح کشور 
را 25 تن در نظر بگیریم حدود چهار میلیون و 400 هزار تن محصول تولید شده است 
و سرانه مصرف سیب زمینی در کشور 50 کیلوگرم است اما صنایع سیب زمینی خیلی 
فعال نیستند و زیان دیده اند، از طرف دیگر دولت در زمینه صنایع مرتبط با سیب زمینی 

سرمایه گذاری نکرده است. 
رییس اتحادیه سیب زمینی کاران گفت: سیب زمینی در مواقعی گران می شود که باعث 
فشار به مصرف کننده می شود و گاهی آنقدر ارزان می شود که تولیدکننده زیان می بیند و 
با توجه به اینکه دولت نظارتی بر کشت سیب زمینی ندارد، عملا آنچه برای کشت سیب 
زمینی از سوی دولت ابلاغ می شود کنترل نمی شود و در این میان فقط واسطه ها هستند 

که برد می کنند. 
وی اظهار کرد: آنچه ما به عنوان بخش خصوصی از وضعیت سیب زمینی می دانیم این 
است که سطح زیر کشت سیب زمینی بین 140 تا 180 هزار هکتار در نوسان است. سالی 
که 140 هزار هکتار کشت می شود با گرانی و کمبود محصول مواجه می شویم و سالی که 

180 هزار هکتار تحت کشت این محصول می رود، سیب زمینی ارزان می شود. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,987,000یک مثقال طلا

920,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,020,000سکه بهار آزاد ی

9,030,000سکه امامی

4,540,000نیم سکه

2,440,000ربع  سکه

1,650,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

نشانه هاي تغییر سیاست ارزي بانک مرکزي

دلاردولتي3هزارتومانيچهپیامهایيدارد؟
نرخ دلار آمریکا در بازار بین بانکي در معاملات بعد از مدت ها وارد کانال سه هزار توماني 
شد، کانالي که به عقیده فعالان بازار، کارشناسان و خبرگان این حوزه حریمي خواهد بود 

تا تک نرخي شدن ارز آغاز شود. 
دلار بین بانکي در حالي حریم خود ساخته خود را شکافت که ارز دلار آزاد فاصله 
قابل توجهي با دلار بین بانکي به ثبت رسانده و در حال حاضر در محدوده ارزش 3635 
تومان معامله مي شود. چند ماه گذشته بود که دلار مبادلاتي روند صعودي قابل قبولي 
به خود گرفته و توانست قله ارزش دلار در بودجه سال جاري را رد کند و از سوي دیگر 
ارزش دلار در بازار آزاد روند صعودي به خود گرفت که فاصله بین این دو نرخ مهم به 
کمتر از 450 تومان رسید، زماني که همگان منتظر اعلام تک نرخي در بازار بودند اما 

این مهم محقق نشد.
 در چند وقت اخیر روند افزایشي نرخ مبادلاتي به شدت کند شد و براي هفت هفته 
متوالي نرخ دلار مبادلاتي در محدوده 29 هزار و 995 ریال در نوسان بود. اندك اندك 
روند افزایشي با سرعت بیشتري به بازار بین بانکي دلار ورود کرد و این موضوع همراه با 
افزایش قابل توجه نرخ انواع ارز در بازار آزاد بود و در همین زمان رئیس سازمان مدریت 
و برنامه ریزي نرخ 2850 تومان براي دلار را در بودجه اعلام کرد، نرخي که طبق قانون 
دولت اجازه دارد با در نظر گرفتن فاصله تورم داخلي و تورم خارجي آن را افزایش دهد. 
حال در این شرایط نرخ ارز بین بانکي به سه هزار تومان رسیده است. اما این افزایش 
قیمت چه پیام هایي دارد؟در این رابطه یک کارشناس بازار ارز با بیان اینکه افزایش دلار 
مبادلاتي به ارزش سه هزار تومان نشانه خوبي است، به اقتصادنیوز گفت: صحبت هاي 

اخیر نوبخت کاملا متناقض با رویکردهاي دولت است.
 پویا جبل عاملي اظهار کرد: افزایش نرخ دلار مبادلاتي به بیش از سه هزار تومان، نشان 
از آن دارد که بانک مرکزي تصمیم جدیدي اتخاذ کرده و سقف رواني سه هزار توماني 
ایجاد شده را توانست بشکند. وي با شاره به اینکه بانک مرکزي با این اقدام نشان داد 
توانایي هاي خود را در بازار ارز شناخته است، ادامه داد: بانک مرکزي تا به امروز معتقد بود 

مي تواند نرخ ارز بازار را به سمت ارز مبادلاتي خود هدایت کند. 
او خاطرنشان کرد: باید این روند ادامه یابد و بانک مرکزي براي جلوگیري از ایجاد 
شوك در پي افزایش قیمت ارز در بازار آزاد از ذخایر ارزي خود به بهترین شیوه 

استفاده کند. 
جبل عاملي در پاسخ به این سوال که آیا صحبت هاي سخنگوي دولت مبني بر تعیین 
نرخ دلار 2850 توماني در بودجه سال آینده، داراي پیام خاصي بوده است و نشان از آن 
دارد که دولت با حمایت از نرخ ارزان به دنبال حمایت از تولید است؟ گفت: حرف هاي 
آقاي نوبخت در زمینه نرخ دلار کاملا متمایز از رویکرد دولت بوده و احتمال داده مي شود 

این صحبت ها بیشتر دیدگاه شخصي ایشان بوده است.
 وي با تاکید براینکه قیمت تعیین شده در بودجه، قیمت اصلي نیست، تصریح کرد: 
دولت زماني که ارز خود را به بانک مرکزي مي فروشد با نرخ مبادلاتي روز این عمل را 
انجام مي دهد، قیمت بودجه تنها یک قیمت فرضي است. قیمت بودجه براي عاملان 
بازار و اقتصادان تاثیرگذار نیست و کسي بر قیمت اعلام شده از سوي نوبخت برنامه ریزي 

نخواهد داشت.
 او خاطرنشان کرد: پیش بیني مي شود نرخ دلار در بودجه سال آینده بیش از 3000 
تومان باشد. جبل عاملي در واکنش به این گفته برخي از کارشناسان که نرخ اعلامي 
نوبخت نشان از حمایت دولت از تولید داخلي و تامین مواد اولیه در راستاي تولید دارد، 
گفت: این حرف کاملا غیرمنطقي است، زیرا اگر دولت بخواهد از تولید داخلي و صنعت 
حمایت کند باید از نرخ  بالاتر دلار حمایت کند تا بتواند تولیدات در بازارهاي جهاني 

رقابت پذیر باشند.

تحریم ها با واردات کالاهای لوکس چه کرد؟ 

وارداتیکهتمامیندارد
این روزها در هیاهوی پوست اندازی اقتصاد و رفت و آمد هیات های تجاری خارجی به 
ایران ،خانواده هایی  که بی تفاوت از کنار همه این تغییرات عبور کرده و تنها به فکر پرداخت 

اقساط خود هستند و امیدوارند که با شکمی سیر شب ها سر بر بالین بگذارند.
 تورم،رکود و گرانی چندین سال است که مهمان اقتصاد و در پی آن مهمان جیب های 
خانواده  ایرانی شده  و دست نوازشی هم به  بازار کسب و کار کشیده بطوریکه رونق پر 
کشیده و در این بین مردم هم تنها به اندازه نیاز خود خرید می کنند و کسبه نیز نالان از 

کسادی بازار هستند.
 اگر چه برخی فعالان اقتصادی و مسئولان تحریم ها را در عامل تاثیر گذار در اقتصاد 
عنوان می کنند اما در همین سال های تحریم با وجود تمامی ممنوعیت ها داد و ستد با 
کشورهای خارجی و مشکل در نقل و انتقال پول واردات کالاهای لوکس و خودرو های 
میلیاردی رشد صعودی پیدا کرد و در همین سال ها که تولید حال ناخوشی داشت شعب 

بانک ها در هر کوچه و خیابان چند برابر شد.
 به گزارش باشگاه خبرنگاران در سال های تحریم برخی ماهیگیری را خوب یاد گرفتند 
و بار مشکلات اقتصاد تنها بر دوش بخشی از مردم افتاد و برخی دیگر از این آب گل آلود 

ماهی های بسیاری صید کردند.
 در سال های تحریم واردات پوشاك برند ،مجسمه های خارجی ،خودرو های لوکس 
،انواع شامپو و لوازم آرایش به کشور همچنان ادامه داشت و در برخی اقلام این واردات 

حتی چند برابر شد.
 بر اساس این گزارش اگر چه همه کالاهای وارداتی در طی سال های گذشته با مجوز به 
کشور وارد شده اند اما  در سال هایی که خروج ارز از کشور برای اقتصاد مانند سم بود این 
عرصه آنقدر پرسود بود که علی رقم تحریم ها،ایران جولانگاه  خودروهای لوکس و کالاهای 

لوکس تر در سال های گذشته شد. 
آمار گمرك حاکی از این است که در سال های گذشته به روز ترین کالاها از لوازم صوتی 
و تصویری تا پوشاك و لوازم ورزشی و حتی اسباب بازی و به روز ترین  و جدیدترین 
لوازم آرایشی دنیا و حتی انواع میز بیلیارد به کشور وارد شد و در کشوردر این موارد هیچ 

محدودیت و کمبودی حس نشد.
 نهال لوکس گرایی در حالی در سال های تحریم در ایران جوانه زد که روز به روز این 
درخت بیشتر تنومند می شود و این در شرایطی است که کمر تولید زیر بار فشار ناشی از 
تحریم در ایران خم شده و به نظر می رسد حتی در روزهای پس از تحریم نیز  نتواند به 

روز اول خود برگردد. 
این طور که به نظر می رسد بار ناشی از تحریم در سال های گذشته تنها بر دوش مردم 
سنگینی کرد و بهتر است دولت در شرایط جدید پسا تحریم مجددا فشار مضاعفی را 
به مردم وارد نکند چرا که در روزهای پیش رو حداقل انتظار مردم از مسئولان کاهش 
مشکلات  و رونق کسب و کار و ایجاد شغل است نه کاهش یک یا دو درصدی تورم تنها 

بر روی کاغذ !!!!

پنج سال است که از توافق پنج کشور حاشیه دریای خزر 
برای ممنوعیت صید خاویار می گذرد و در این مدت تولید 
این محصول در کشور به بیش از 1.5 تن به ارزش بالغ بر سه 
میلیون دلار رسیده و خاویارکه روزی صیدش ممنوع شده 

بود حالا تولید و صادر می شود.
سال 2010 و در پی کاهش شدید ذخایر آبزیان دریای 
خزر پنج کشور حاشیه این دریاچه با یکدیگر به توافق 
رسیدند تا ممنوعیت صید تجاری ماهی خاویاری را اعلام و 
تنها صید موردی، آن هم برای انجام تحقیقات و در راستای 
حفظ و تقویت ذخایر دریای خزر را از طریق پرورش و 

رهاسازی خاویار انجام دهند.
در این راستا ایران هم این ممنوعیت را اعلام و با صیادان 
متخلف در این زمینه برخورد کرد تا بتواند به این وعده 
بین المللی خود جامه عمل بپوشاند. ایران دیگر تجارت پر 
سودی به نام "خاویار" نداشت تا اینکه پرورش خاویار ایرانی 
آغاز شد و به گفته حسن صالحی - رییس سازمان شیلات 
- تولید آن در سال جاری به حدود 1.5 تن به ارزش سه 
میلیون دلار - که البته حجم انبوهی از آن صادراتی است 

- خواهد رسید.
فعال بودن 20 درصد مزارع پرورشی خاویار

به گفته وی، حدود 50 مزرعه پرورش ماهی خاویاری در 
استان های گیلان، مازندران و گلستان، قم، لرستان، فارس 
و... فعال است که از این تعداد حدود 10 مزرعه امسال به 
تولید خاویار می رسند. با توجه به وضعیت مزارع پرورشی و 
پتانسیل تولید به نظر می رسد امسال حدود 1.5 تن خاویار و 

حدود هزار تن گوشت خاویار در کشور تولید شود.
به گفته معاون وزیر جهاد کشاورزی گوشت ماهی خاویاری 
که قابلیت صادرات هم دارد، در هتل ها و رستوران های 
شهرهای شمالی کشور مصرف می شود و حدودا کیلویی 60 

هزار تومان است.
صالحی پیش بینی کرده که امسال حدود 700 تن گوشت 
منجمد ماهی خاویاری به کشورهای مختلف اروپایی صادر 

شود که ارزشی بالغ بر 10 میلیون و 500 هزار دلار دارد.
قیمت 6 میلیون تومانی هر کیلو خاویار

 در بازار جهانی
پیش از این نیز حسین عبدالحی - معاون آبزی پروری 

سازمان شیلات - درباره وضعیت صادرات و قیمت جهانی 
خاویار پرورشی ایرانی گفت که در سال گذشته یک تن 
خاویار تولید شد که حدود 800 کیلوگرم آن به کشورهای 
به قیمت متوسط کیلویی 1700 یورو ) شش  مختلف 

میلیون تومان( صادر شد.
وی مقصد صادرات این محصول را کشورهای اروپایی 
همچون اسپانیا و فرانسه اعلام کرده و گفته در سال جاری 

روسیه هم به این کشورها اضافه می شود.
گرچه براساس اظهارات این مقام مسئول برنامه ریزی ها 
برای افزایش تولید سه برابری خاویار پرورشی انجام شده 
تا تولید این محصول به سه تن در پایان امسال برسد اما 
به گفته رییس سازمان شیلات، میزان تولید امسال این 
محصول ارزآور حدود 1.5 تن خواهد بود و این یعنی افزایش 

50 درصدی؛ نه سه برابری.
آثار توافق هسته ای بر صادرات خاویار

البته پرورش دهندگان ایرانی ماهی استورژن امیدوارند 
توافق هسته ای صادرات خاویار را احیاء کند، چرا که به گفته 
اسحاق اسلامی - مدیر یک شرکت پرورش ماهی استورژن 
در روستای ساحلی گلدشت - در نتیجه تعامل دولت با دنیا، 

مسیر صادرات خاویار ایرانی گشوده  می شود.
بنابراین براساس نظر تحلیل گران بازار خاویار، با توجه به 
اینکه آمریکا، اروپا و ژاپن معمولا بزرگترین بازارهای این 
محصول هستند می توان امیدوار بود برداشته شدن تحریم 
ها بویژه تحریم های بانکی صادرات خاویار را تسهیل کند 
و به شکوفایی این صنعت در ایران کمک  کند، چرا که اگر 
خاویار به آمریکا صادر شود، خون تازه ای به این صنعت 

تزریق می شود و درآمد ارزی مورد نیاز را به همراه می آورد.
 گرچه هم اکنون پرورش و صادرات ماهی خاویاری در 
کشور پاگرفته است اما سازمان شیلات برای افزایش تولید 
این محصول ارزآور و ترغیب تولیدکنندگان و صیادان به 
تولید خاویار پرورشی به جای صید آن از خزر که ذخایرش در 
حال کاهش و تهدید است باید بیش از پیش زیرساخت های 
داخلی را ارتقاء دهد و از پرورش دهندگان حمایت کند تا در 
آینده شاهد به تولید رسیدن مابقی مزارع پرروش خاویار و 

اضافه شدن دیگر مزراع پرورشی در کشور باشیم.
باید دید آینده تولید و بازار خاویار پرورشی ایرانی به کجا 
با کشورهای 1+5 برای  ایران  می رسد و توافق هسته ای 
توسعه بازار خاویار پرورشی ایرانی می تواند به بازی برد – برد 
تبدیل شود یا اینکه علیرغم باز شدن درهای بازار جهان به 
روی ایران، تولید چندانی برای عرضه و ارزآوری وجود ندارد. 

 یک کارشناس بخش مسکن معتقد است »تا زمانی که پول به بازار سرازیر نشود و مردم 
قدرت خرید پیدا کنند که بتوانند در بخش مسکن سرمایه گذاری کنند، این بخش در همین 

وضعیت رکودی خواهد ماند.«
علی رضا سرحدی درباره وضعیت بازار مسکن در ماه های آینده اظهار داشت: »بخش مسکن 
را نمی توان از سایر بخش ها جدا دانست و تا زمانی وضعیت اقتصاد کشور در همه بخش ها 

روشن نشود، بخش مسکن همین گونه خواهد ماند.«
وی افزود: »به تنهایی نمی توان برای بخش مسکن و خروج از رکود آن فکر خاصی کرد؛ ما 
باید منتظر بمانیم که رونق اقتصادی ایجاد شود و در این صورت بخشی از پول ها به بخش 

مسکن سرازیر می شود.«
این کارشناس بخش مسکن با اشاره به پیش بینی برخی از مقامات دولتی درباره این که 
بخش مسکن در نیمه دوم سال آینده از رکود خارج خواهد شد، عنوان کرد: »دولت با 
پرداخت وام و تسهیلات دنبال این هستند که به بازار مسکن تحرك بخشند و احتمال دارد 

که در حد اندك بازار تکان بخورد، اما اسم این را رونق نمی توان گذاشت.«
سرحدی متذکر شد: »تا زمانی که سرمایه ها به بخش مسکن مثل سال های 1386 و 
1387 سرازیر نشود و مسکن به عنوان یک بخش سودآور برای سرمایه گذار مطرح نشود، این 

اقدامات یک حرکت های موضعی و مقطعی است.«
وی تصریح کرد: »در حال حاضر امنیت اقتصادی با توجه به اقدامات سال های گذشته و 
سوءمدیریت ها کم شده و به همین دلیل مردم نمی آیند پول خود را به بخش مسکن بریزند.«

این کارشناس مسکن ادامه داد: »تمام کسانی که در سال های گذشته ساختمان ساخته اند، 

الان خانه ها فروش نرفته و روی دست شان مانده است.«
سرحدی یادآور شد: »کسی که باید خانه ها را بخرد، مردمی هستند که باید پول بدهند و 

الان مردم ترجیح پولشان را برای مخارج ضروری تر خود نگه دارند.«
وی خاطرنشان کرد: »در نتیجه تا زمانی که پول به بازار سرازیر نشود که مردم قدرت خرید 
پیدا کنند و بتوانند در بخش مسکن سرمایه گذاری کنند، این بخش در همین وضعیت 

خواهد ماند.«
این کارشناس مسکن در ادامه گفت: »همان طور که گفتم در شرایط فعلی تنها برای بخش 

مسکن نمی توان کاری کرد؛ چراکه به سایر بخش های اقتصاد وابسته است.«
سرحدی افزود: »البته می شود پرداخت وام ها را اجرایی تر کرد. الان صحبت از وام های 60 

و 80 میلیونی می شود، اما عملا هنوز پرداختی صورت نگرفته است.«
وی عنوان کرد: »همین وام نیز در ارتباط در ارتباط با هزینه های دیگر که در جامعه است، 

هنوز کفاف نمی کند و تلنگری برای بخش مسکن تلقی نمی شود.«
این کارشناس مسکن تصریح کرد: »به نظر من برای بخش مسکن به خودی خود کار 

خاصی نمی شود انجام داد؛ مگر این که تکلیف بخش های دیگر اقتصاد روشن شود.«
سرحدی متذکر شد: »اگر نفت فروش رود و پول هایی که طلب داریم، برگردد و یک 
مقداری بازار از این حالت رکود خارج شود، به طور طبیعی سرمایه گذاری در بخش مسکن 
نیز شکل می گیرد.« وی خاطرنشان کرد: »در حال حاضر پول در دست مردم نیست و 
مردم جسارت خریدهای بزرگ ندارد و حتی خودرو را خیلی سخت خرید و فروش می کند؛ 

بنابراین نمی توان انتظار از به وجود آمدن اتفاقی خاص در بخش مسکن داشت.«

  در حالی که ثبت نام کنندگان با وام 25 میلیونی در 
انتظار تحویل خودروهای خود هستند، بازار هم نقشه هایی 
در سر دارد تا شیوه های خرید و فروش این خودروها را بیابد 

و راه را برای خرید و فروش شان باز کند.
اگر خودروسازان بخواهند به وعده هاي خود براي تحویل 
به موقع خودروهاي ثبت نامي در قالب طرح خرید اعتباري 
خودرو با وام 25 میلیون توماني عمل کنند، تنها دوازده روز 
دیگر فرصت دارند. هجدهم آبان ماه امسال بود که دولت در 
طرحی برای تحریک تقاضای مردم، وام 25 میلیون تومانی 

با بهره شانزده درصدی را در اختیار منقاضیان گذاشت.
در ابتدا قرار بر این بود که خودروها حداقل یک هفته پس 
از ثبت نام و حداکثر یک ماه در اختیار مشتریان قرار گیرد 
اما وقتی که خودروسازان به هدف خود رسیدند و بیش از 
حد انتظارشان خودروهای انباری شان را فروختند، چیزی 
از وعده خود برای تحویل یک هفته ای را عمل نکردند و 
اکنون ترجیح داده اند در لاکی از سکوت، آرام و بی سر و 
صدا تحویل ها را از همان یک ماهی که حداکثر فرصت 

تحویل خودروها بود، انجام دهند.

در این میان اما هر روز که از تاخیر در تحویل خودروها 
می گذرد، عطش بازار برای ورود خودروهای وام دار بیشتر 
می شود و همه منتظر ورود این خودروها به بازار هستند؛ 
اگرچه شاید درصد کمی از آنها بخواهند به قصد فروش 

روانه بازار شوند.
یکی از فعالان بازار خودرو در گفتگو با خبرنگار مهر 
می گوید: ممکن است با آغاز تحویل این خودروها برخی 
بخواهند خودروی خود را بفروشند، اما این فروش و خرید 

باید به صورت قولنامه ای باشد.
وی می افزاید: خرید و فروش وکالتی این خودروها حتما 
صورت می گیرد و بنابراین هستند افرادی که به همین 
صورت هم حاضر باشند خودرو بخرند و در زمان مناسب 

بفروشند.
به گفته این فعال خودرو، برخی از افرادی که متقاضی 
خرید با وام دولتی بودند و موفق به خرید نشدند، اکنون 
حاضرند با ورداخت درصدی بالاتر، خودروهای ثبت نامی 
متقاضیان موفق به مشارکت در این طرح را بخرند و بنابراین 
دلالان اکنون تلاش دارند تا نقطه اتصال این متقاضیان به 

فروشندگان شوند.
اما اگر بخواهیم محکی هم از بازار فعلی خودرو داشته 
باشیم، اگرچه همچنان به بن بست رکود می رسیم اما 
برخی امیدوارند که بازار برای اماده شدن در ایام پایانی سال 

تحرکاتی داشته باشد.
اکنون هم همچنان بیشتر افرادی که متقاضی فروش 
خودروهای خود هستند، با استقبال سرد متقاضیان مواجه 

می شوند.
یکی از افرادی که برای فروش خود به جمعه بازار فروش 
خودرو در چیتگر مراجعه کرده است، می گوید: متقاضی 
جدی برای خرید خودروهای دست دو وجود ندارد و باید 

ساعتها را برای فروش خودرو منتظر ماند.
بسیار  بسیار  شرایط  خودرو  اگر  البته  افزاید:  می  وی 
مناسبی داشته باشد و به نوعی اکازیون باشد، ممکن است 
چند ساعته هم به فروش برسد اما در غیر این صورت باید 
چند بار یا به عبارتی چند جمعه را برای فروش خودرو خود 
در رفت و آمد باشد. وی می گوید: به دلیل تعویض های 
مکرری که ظرف یکسال گذشته در مورد خودرو ام داشته 
ام، می توانم بگویم هیچ وقت به این اندازه بازار بی رونق 

نبوده است.
به هر حال بازار خودرو این روزها، شرایط رکود سرسختانه 

ای را سپری می کند. 

خاویار؛ازممنوعیتصیدتامشتریهایخارجیوقیمتطلایی

وقتی تلنگر وام، مسکن را از رکود خارج نکرد 
سرمایهگذاریدربخشمسکنچگونهشکلمیگیرد

عطش بازار برای ورود خودروهای وام دار؛

دلالانهمدستبهکارشدند

با تامین مالی وام25 میلیونی 

بهانه تحویل خودرو تمام شد
با اعلام اخیر بانک مرکزی مبنی بر آغاز واریز منابع 
تعهد شده برای تسهیلات 25 میلیونی، دیگر هیچ بهانه 
به  برای خودروسازان در تحویل به موقع خودرو  ای 

خریداران باقی نمی ماند.
از زمان آغاز ثبت نام فروش اقساطی خودرو-18 آبان- 
با تسهیلات 25 میلیون تومانی که بانک مرکزی در قالب 
بسته تسریع رونق اقتصادی آن را تقبل کرده بود حدود 
17 روز می گذرد و باید خودرو سازان حداکثر تا مدتی 
کمتر از 15 روز دیگر تحویل خودروهای ثبت نامی را 
شروع کنند چراکه طبق قرار قبلی دوره تحویل یکماهه 
تعیین شده بود.این در حالی است که در هفته اخیر 
خودروسازان تحویل خودروهای فروش رفته با وام 25 
میلیون تومانی را مشروط به تامین مالی از سوی بانک 
مرکزی عنوان و اعلام کردند تا زمانی که بانکها منابع 
وام های تعهد شده را پرداخت نکنند هیچ خودرویی 
فاکتور وتحویل نمی شود. این ادعا البته با واکنش بانک 
مرکزی نیز همراه شد و مدیر اعتبارات این بانک اعلام 
کرد که از ابتدا هیچ توافقی بین بانک مرکزی و خودرو 
سازران نبوده که تحویل و یا عدم تحویل خودرو مشروط 
به تامین مالی باشد. و باید طبق تعهدی که در قرارداد 
خود با خریداران دارند در زمان تعیین شده خودروها را 
تحویل دهند در غیر این صورت برخلاف اخلاق حرفه 

ای عمل کرده اند.
قربانی این را هم گفته بود که منابع لازم برای تامین 
مالی خودروهای ثبت نامی با وام 25 میلیون تومانی تا 
همان سقف 110 هزار دستگاه مورد توافق آماده است اما 
مشکل اینجاست که خوردوسازان اسناد خود را تکمیل 
شده ارائه نکرده و چک های آنها پشت نویسی نشده 
است.با این وجود روز گذشته میرمحمد صادقی-مدیرکل 
اعتبارات بانک مرکزی - از آغاز واریز وجوه اسناد تحویلی 
خودروسازان خبر داد و اعلام کرد که از روز چهارشنبه 

با ارائه اسناد و مدارك از سوی دو بانک تجارت و سپه 
، بانک مرکزی بلافاصله منابع لازم را به حساب این 
دوبانک واریز کرده تا در اختیار خودروسازان قرار دهند.در 
توضیحات مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی به ایسنا آمده 
بود که بانکهای عامل موظف شده اند مدارك دریافتی را 
به محض دریافت در اختیار بانک مرکزی قرارد داده تا 
تامین مالی آن در زمان کوتاهی انجام شود تا تحویل به 
موقع خوردهای تعهد شده با تاخیر انجام نشود.گرچه 
خریداران خودرو با وام 25 میلیونی منتظر دریافت خرید 
خود یکماه پس از ثبت نام هستند ولی بنابر آنچه که 
خودروسازان اعلام کرده اند زمان یکماهه از واریز پول 
آنها توسط بانکها شروع می شود. این شرط خودروساران 
باردیگر پایبندی آنها به قرارداد و توافقات انجام شده برای 
ارائه تسهیلات از سوی شبکه بانکی را تحت الشعاع قرار 

داد چراکه از ابتدا شرایط توافق به گونه ای دیگر بود.
در کنار شرط گذاری برای تحویل خودرو و تغییر 
زمانی آن، پیش تر هم این خودروساران بودند که توافق 
تسهیلات 25 میلیون تومانی بین خود ، بانک مرکزی و 
وزارت صمت را دور زده و تعهدی بیش از سقف تعیین 
شده برای ثبت نام ایجاد کردند. این در حالی است که 
قرار بود با توجه به تولیدات خودرو سازان از یک سو و 
پیش بینی آثار تورمی طرح از سویی دیگر فقط 110 
هزار دستگاه ثبت نام شود ولی خودروسازان بدون توجه 
به موضوع توافق و هشدارهای دریافتی نسبت به توقف 
ثبت نام، بازهم شرایط فروش فوق العاده اعلام کرده و 
20 هزار دستگاه مازاد بر 110 هزار مورد تعیین شده 
قرار  اکنون  که  ای  اضافه  فروش  رساندند.  فروش  به 
نیست بانکها آن را تامین مالی کنند و فعلا بلاتکلیف 
باقی مانده است.به هرحال اکنون با شروع تامین مالی 
فروش اقساطی خودرو از سوی بانکها، به نظر نمی رسد 
فعلا بهانه ای برای تحویل و یا عدم تحویل خودروهای 

ثبت نامی باقی مانده باشد و خریداران باید به زودی 
خودروهای خریداری شده را تحویل بگیرند. در عین 
حال که بانک مرکزی اعلام کرده است در کنار بانک 
سپه و تجارت، بانکهای ملت، صاردات و پارسیان هم در 
زمان کوتاهی از دریافت اسناد خودروساز آن را ارائه و 

مبالغ مورد نظر را دریافت خواهند کرد.

به گزارش ایسنا، در طرح فروش اقساطی خودرو با 
تسهیلات 25 میلیونی که از 18 آبان ماه کلید خورد 
با توجه به استقبال گسترده مردم این طرح بیش از 
شش روز دوام نیاورد و با پر شدن سقف تعیین شده 
متوقف شد. شرایط به گونه ای بود که خریدار تا 80 کل 
مبلغ خودرو و تا حداکثر 25 میلیون تومان را با سود 16 

درصد تسهیلات دریافت و مابقی را نقدا پرداخت می 
کرد. بر این اساس خودروساز نیز اسناد دریافتی)چک 
یا سفته( بابت فروش را به بانکهای عامل تعیین شده 
تحویل می دهد تا بانکها با ارسال آن به بانک مرکزی 
خطوط اعتباری با سود 14 درصد دریافت و به حساب 

خودرو سازان واریز کنند. 
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حشمت  مهاجرانی:

فوتبالایرانتنهاظاهرشیکیدارد
سرمربی اسبق تیم ملی معتقد است و پشت آن خرابه ای بیش نیست. 

حشمت مهاجرانی سرمربی سابق تیم ملی که سابقه سرمربیگری تیم ملی امارات را 
دارد، بعد از اعلام لیست بهترین های آسیا و غیبت ایرانی، توضیحاتی می دهد. دو کاندیدا 
از سه کاندیدای نهایی بهترین بازیکن سال آسیا اماراتی هستند و مهاجرانی در این باره 

هم توضیحاتی می دهد. 
 آقای مهاجرانی کاندیدای بهترین های آسیا اعلام شدند. ایران در فوتبال 
هیچ کاندیدی ندارد. به نظر می رسد دیگر نمی توانیم ادعا داشته باشیم ما 

استعدادهای فوق العاده ای داریم.  
ببین ما نیروی انسانی را داریم ولی در بخش پایه آکادمی و مدرسه فوتبال درست و 
حسابی نداریم. در فوتبال دنیا این آکادمی ها هستند که فوتبال کشورها را می سازند. آنجا 
مربیان تخصصی کار می کنند. به بازیکن از همان بچکی فضا سازی و فضا شناسی را یاد 
می دهند. اینکه چطور از بازیکن با توپ یا بدون توپ حمایت کنند. بازیکن از همان بچگی 
تاکتیک پذیر می شود. الان عمر عبدالرحمن و احمد خلیل دو بازیکن تیم ملی امارات که 
بین سه کاندیدای نهایی بهترین های آسیا هستند، در همین مدرسه فوتبال ها بزرگ شده 
اند. عمر در العین شاگرد چنگیز خودمان بود. احمد خلیل هم در مدرسه فوتبال الاهلی 

رشد کرد که دست فرانسوی ها بود. 
اماراتی در بهترین های آسیا نشان می دهد چقدر پیشرفت  حضور دو 
کرده اند. البته در ایران هنوز کارشناسی هستند که می گویند باید 4،5 گل به 

امارات بزنیم !
 در فوتبال زبان کار نمی کند، بازوها و مغز و ساق ها کار می کنند. حرف با عمل فرق 

دارد. 
 جواب جالبی دادید. آیا لیست بهترین های سال آسیا برای فوتبال ایران 

پیغامی دارد؟
 من دارم درباره آینده فوتبال حرف می زنم. قطر الان در سنگال یک آکادمی دارد که 
97 بازیکن زیر نظر مجرب ترین مربیان آموزش می بینند. از نیجریه، کامرون و دیگر 
کشورهای آفریقایی بازیکن می گیرند و برای آینده قطر تربیت می کنند. آنوقت فوتبال 
ما چه می کند؟ فوتبال ایران مثل یک ساختمانی است که نمای زیبایی دارد ولی خرابه 
ای بیش نیست. شما در ظاهر یک ساختمان شیک می بینید، مثل صدرنشینی در آسیا 

ولی پشتش یک ویرانه است. 
 راهکار چیست؟

 اینکه ریشه مشکلات ما در مدارس فوتبال است. 
 مدرسه فوتبال هست ولی بیشتر در آن کلاهبرداری می شود تا بازیکن 

سازی. 
 من نمی خواستم این حرف شما را بزنم ولی واقعا اینطوری است. شما ببینید مدارس 
فوتبال را چه کسی درست می کند، چه کسی تعلیم می دهد؟ در چند سال گذشته 
فوتبال ما پدیده خاصی نداشته است. تا همین چند سال قبل می گفتیم پدیده فوتبال 
ما کریمی و فرهاد مجیدی هستند. بعد از آن پدیده ای نداشتیم. الان می گوئیم طارمی 
پدیده فوتبال ماست ولی فرق پدیده های ما با اماراتی این است؛ دو بازیکن شان کاندیدای 

بهترین بازیکنان سال آسیا هستند. 

مکتب دهداری،از حرف تا عمل؛

آقایمربی!توهینبهبازیکن
راهموفقیتنیست

متاسفانه رفتار نادرست برخی مربیان فوتبال در سال های گذشته حدودی باعث 
بدبینی مردم به این رشته شده است و اکنون ابعاد جدیدی از این ماجرا در حال 

رونمایی است.
در 2 دهه گذشته همواره شاهد صحبت هایی درباره پشت پرده تمرینات و مسابقات 

تیم های فوتبال ایران و نحوه رفتار مربیان با بازیکنان خود بوده ایم.
رفتارهایی که به هیچ وجه مورد پسند مردم و هواداران فوتبال نبوده و برعکس، نگاه 
بخش قابل توجهی از جامعه را به این ورزش با اما اگر موجه کرده است. نکته جالب 
اینجاست که این صحبت ها در مورد کسانی مطرح می شود که زمانی بهترین نتایج را 
در دوران مربیگری خود کسب کرده اند حتی این شایعات بر سر زبان ها  افتاد که رفتار 
ناشایست این مربیان در قبال بازیکنان در نتیجه گیری تیم هایشان بی تاثیر نیست. رفته 
رفته با جا افتادن این فرهنگ نا صحیح، فوتبال ما وجهه خود را تا حدودی از دست 
داد و چنانکه برخی بر این باورند که توجه قشر تحصیل کرده جامعه به فوتبال، کم  

و کم تر شد.
 تنش های همیشگی سکوها و همچنین دعواها و بی اخلاقی های مکرر برخی 
بازیکنان در زمین فوتبال، بدون شک متاثر از جو ایجاد شده توسط مدیران و مربیان 

است.
حال که 23 سال از درگذشت معلم اخلاق همیشگی فوتبال ایران می گذرد کدام 
یک از مربیان ما مرام و منش او را سرلوحه کار خود قرار داده اند، آیا بد دهنی یا احیانا 
دشنام به بازیکنان در تمرینات، یا در رختکن و راهروی ورزشگاه در قاموس  پرویز 

دهداری است؟
تنها خدا می داند که این مشکلات اخلاقی و این همه بی فرهنگی، چه زمانی و به 

دست چه کسی از فوتبال ما رخت بر می بندد.
مرتضی محصص کارشناس فوتبال کشورمان درباره بی اخلاقی برخی مربیان فوتبال 
و اتفاقات اخیر گفت: متاسفانه اتفاق تازه ای نیست و نه تنها در ایران، که در تمام نقاط 
جهان شاهد چنین رفتارهایی بین مربیان،بازیکنان و هواداران فوتبال هستیم. افرادی 
که در هیاهوی این بازی لذت بخش، خویشتن داری می کنند و کنترل هیجان خود را 
از دست نمی دهند واقعا قابل تقدیر هستند. اما نکته مهم این است که بی احترامی به 

هیچ وجه جای عذر و بهانه ندارد و بدون تردید کار ناپسندی است.
 وی درباره راه حل این معضل اظهار داشت: آموزش صحیح تنها راه خروج از این 
بحران است. یک معلم می تواند از لحاظ تکنیک و فنی بهترین باشد اما لزوما از نظر 

اخلاق مورد تایید نیست. 
در زمان انتخاب در مدارس فوتبال باید به این نکات دقت کرد وگرنه عادت ها را در 

سی سالگی نمی توان تغییر داد.
 در هر حال بنده از وقوع چنین اتفاقاتی متاسفم بخصوص اینکه هر روز در حال 
تکرار است و ما حتی در بازی استقلال و نفت هم شاهد این مسائل بودیم. باید بدانیم 
زمانی که فشاری روی ما نیست. بهترین هستیم اما زمانی که بازی شروع می شود 
و فشارها بالا می گیرد. توازن درون ما به هم می ریزد و واقعیت های افراد مشخص 

می شود.
 در پایان امیدوار بود با آموزش معلم هایی از جنس ورزش و به کار گیری این افراد 
در رده های پایه حداقل از اثرات این روند کاست و جامعه ورزش را به سمت رشد و 
کمال رساند.رشدی که فقط از لحاظ فنی نباشد بلکه در درجه اول اخلاق را سرلوحه 

کار خود قرار دهند و بتوان این رشته محبوب را از زشتی های دور کرد.

بعید است کارلوس کوتاه بیاید؛

آغازجنگدوبارهکیروش-رحمتی
از زمانی که سیدمهدی رحمتی بنابر دلایل شخصی از حضور در تیم ملی سرباز زد 
کارلوس کی روش پایش را در یک کفش کرد و دیگر حاضر نشد دیگر او را در فهرست 

بازیکنانش قرار دهد. حالا این دو وارد جنگ جدیدی شده اند.
با مهار سه پنالتی مقابل نفت تهران، مهدی رحمتی برخی دیگر از مردم و کارشناسان 
را متقاعد کرد که باید به کی روش فشار بیاورند و رحمتی را گلر اول تیم ملی ایران 
کنند. برخی حتی افسوس خوردند که چرا در استرالیا - جام ملت های آسیا - رحمتی 

گلر ایران مقابل عراق نبود.
کی روش البته به نظر نمی رسد که دمقابل این فشارها کوتاه بیاید، تورق تاریخ این 
مهم را نشان می دهد، کما اینکه  در مقابل روی کین، دیوید بکهام و یاپ استام در 
منچستریونایتد هم در کنار سر آلکس فرگوسن کوتاه نیامد اما او این جنگ را دوست 

دارد و از آن استفاده می کند.
در واقع این جنگ از راه دور هم به سود مهدی رحمتی است و هم به سود کی روش 
و اگر به آنها باشد هرگز این جنگ روانی را پایان نمی دهند. رحمتی از وجود این فشار 
و حساسیت  استفاده می کند و خودش را همیشه با انرژی و انگیزه بسیار زیاد به زمین 

چمن می برد.
کند  می  استفاده  زیرپوستی  و  سرد  جنگ  این  از  هم  کی روش  دیگر  سوی  از 
و دروازه بان هایش را با تمام قدرت میان این جنگ قرار می دهد. عکسی که او به 
همراه دروازه بان های تیم ملی گرفت در واقع حرکتی هوشمندانه برای وارد کردن این 

بازیکنان به میان آن جنگ بود.
کی روش با همان عکس و لشکرکشی که با دروازه بان ها در آن کنفرانس خبری 
دروازه بان ها را وارد این جنگ کرد و با لبخندی از سر رضایت خودش پشت آنها 
سنگر گرفت تا انگیزه آن ها را بالا و بالاتر ببرد هرچند که با  انتخاب اشتباه بیرانوند 
برای حراست از دروازه ایران، بازیکنی را به آوردگاه گوام برد که در تیم خودش هم 

فیکس نیست.
در واقع باید تاکید کرد که کی روش این جنگ را ادامه می دهد و بیش از قبل هم به 
آن خواهد پرداخت تا دروازه بان هایش علاوه بر انگیزه های معمول انگیزه های جدید 

دیگری هم داشته باشند.
 به هر حال باید تاکید کرد که این جنگ سرد به شرط خارج نشدن از عرف و کشیده 

نشدن به سکوها اتفاق خوبی برای ساخت دروازه بان ای جدید محسوب می شود.

تلاش مسئولان ایران جواب داد؛

موافقتفدراسیونجهانیوزنهبرداریبا
حضورسهرابمرادیدرالمپیک

با موافقت رئیس فدراسیون بین المللی وزنه برداری، سهراب مرادی شرایط حضور در 
بازیهای المپیک 2016 ریودوژانیرو را بدست آورد. این درحالی است که وی مسابقات 

قهرمانی جهان را از روی سکوها تماشا کرد.
سهراب مرادی نماینده دسته 94 کیلوگرم تیم ملی وزنه برداری کشورمان که در اثر 
یک نامه نگاری اشتباه در فدراسیون پیشین به فدراسیون بین المللی بازنشسته معرفی 
شده بود در رقابتهای جهانی امسال اجازه حضور نیافت و در حالی که رکوردهای تمرینی 
اش حدود 10 کیلوگرم از نفر برتر این دسته بیشتر بود از روی صندلی تماشاگران به 

تماشای این دیدار پرداخت.
سایت کمیته ملی المپیک ضمن تایید این خبر اعلام کرد: طی هفته های گذشته 
خبرهایی مبنی بر احتمال غیبت او در بازیهای المپیک به دلیل دیر اعلام شدن 
فعالیتش ) پایان دوره بازنشستگی ( مطرح شد که نگرانی مسئولین ورزش کشور و 

علاقمندان به این رشته را در پی داشت.
اما پیگیری های مسئولین کمیته ملی المپیک و فدراسیون وزنه برداری برای رفع این 
مشکل پاسخ داد و تاماش آیان رئیس فدراسیون بین المللی وزنه برداری )IWF( که 
در حال نظارت بر برگزاری هشتاد و یکمین دوره مسابقات جهانی وزنه برداری است از 

موافقتش با حضور سهراب مرادی در المپیک خبر داد.
وی در این خصوص گفت: من نامه های زیادی از کمیته ملی المپیک ، وزارت ورزش 
و فدراسیون وزنه برداری در مورد سهراب مرادی دریافت کرده ام. ببنید ما نمی توانیم 

فراتر از قانون حرکت کنیم و من کار زیادی نمی توانم بکنم.
وی ادامه داد: با این وجود من نه قصد دارم و نه می خواهم که جلوی ورود وزنه 
برداران خوب را به رقابتهای بزرگ بگیرم. شما برای حضور مرادی یک فرصت دارید و 
من با آن موافقت می کنم. رقابتهای جام فجر را به بعد از روز اول جون تغییر بدهید. 
من با این موضوع موافقم. همچنین من به شخصه سهراب مرادی را به یکی از رقابتهای 

دیگر دعوت می کنم تا بتواند شرایط حضور در المپیک پیدا کند.
رئیس فدراسیون وزنه برداری با اعلام این خبر خاطرنشان کرد: همچنین من یک 
نماینده ویژه تعیین می کنم که از او کنترل دوپینگ ویژه داشته باشد و بتواند در 
المپیک به عنوان یک وزنه بردار پاك حاضر شود. من همیشه ایران را دوست داشته و به 
ایران احترام می گذارم. همیشه گفته ام بدون ایران وزنه برداری دنیا کم رنگ می شود. 

خوشحالم که رقابتهای جهانی و المپیک با حضور وزنه برداران شما پر رنگ می شود.

دبیرکل فدراسیون فوتبال نروژ به ایران می آید؛

مذاکرهبرایبرگزاریدیدار
ایرانونروژدرخرداد95

مسئولان فدراسیون فوتبال ایران و نروژ برای برگزاری دیدار دوستانه بین تیم ملی دو 
کشور مذاکراتی را به زودی انجام خواهند داد.

طبق اعلام علی کفاشیان فدراسیون های فوتبال دو کشور مقدونیه و نروژ برای برگزاری 
دیدار دوستانه با ایران اعلام آمادگی کرده اند و در صورت نهایی شدن توافقات، دیدار 
دوستانه با تیم ملی این دو کشور برگزار خواهد شد. از همین رو، دبیرکل فدراسیون فوتبال 
نروژ قرار است سفری به ایران داشته باشد تا در خصوص برگزاری این دیدار دوستانه با علی 
کفاشیان و علیرضا اسدی مذاکره کند.  با توجه به خالی بودن برنامه تیم ملی در خرداد ماه 
95 برای برگزاری دیدار دوستانه این احتمال وجود دارد که توافقاتی بین فدراسیون ایران و 
نروژ برای برگزاری بازی دوستانه در این زمان صورت بگیرد.  ضمن اینکه هنوز پیشنهادی 
برای برگزاری این دیدار دوستانه در ایران یا نروژ صورت نگرفته و در خصوص این مسئله 
نیز قرار است مسئولان فدراسیون دو کشور در جلسه ای که پیش روست، توافق کنند. البته 
این مسئله به نظر کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران و سرمربی نروژ هم 
بستگی دارد و آنها باید نظر نهایی را در این خصوص بدهند. ابتدا قطعی شدن این بازی 
اهمیت زیادی دارد و سپس در صورتی که کی روش بخواهد تیمش را در خرداد ماه در 
تهران تمرین بدهد، این بازی در ورزشگاه آزادی برگزار می شود و در غیر این صورت اسُلو 
)پایتخت نروژ( یا کشور دیگری میزبان دیدار دوستانه ایران و نروژ خواهد بود.  اردوی تیم 
ملی فوتبال کشورمان در این تاریخ از اول خرداد ماه 95 آغاز خواهد شد و تیم ملی می تواند 

در تاریخ 13 و 18 خردادماه دو دیدار دوستانه برگزار کند.

کاشانی:

مایلیکهنبهترازهرفرددیگری
شرایطرادرکمیکند

مدیر تیم فوتبال امید کشورمان از اینکه سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان در 
مسابقات انتخابی المپیک تجربیات خود را به مربیان این تیم انتقال دهد، استقبال 

می کند.
 حبیب کاشانی در خصوص اینکه کفاشیان از کی روش خواسته برای دیدن بازی های 
تیم امید در قطر حضور یابد و بر عملکرد این تیم نظارت و به مربیانش کمک کند، گفت: 
از حضور کی روش در قطر برای دیدن بازی های تیم امید خوشحال می شوم، ضمن اینکه 
دوست داریم در رقابت های انتخابی المپیک از تجربیات و کمک های وی استفاده کنیم.

 وی در پاسخ به این پرسش که پس از نشست با کفاشیان آیا از مایلی کهن خواسته 
دیگر علیه کی روش مصاحبه نکند، تأکید کرد: مایلی کهن از بزرگان فوتبال ایران است و 
از نظر سنی هم از من بزرگ تر است، بنابراین من هیچ وقت به خود اجازه نمی دهم در 
این خصوص با مایلی کهن صحبت کنم. هدف همه ما از جمله مایلی کهن این است که 
زیر پرچم مقدس جمهوری اسلامی ایران نهایت تلاش خود را برای موفقیت تیم های 

امید و بزرگسالان و صعود این تیم ها به جام جهانی و المپیک به کار بگیریم. 
مدیر تیم فوتبال امید کشورمان تصریح کرد: قطعاً در مقطع زمانی فعلی که هم تیم ما 
و هم تیم بزرگسالان نیاز به آرامش دارند خود مایلی کهن بهتر از هر فرد دیگری شرایط 
را تشخیص داده و درك می کند، ضمن اینکه قدمت دوستی کفاشیان و مایلی کهن به 

حدود سه دهه بر می گردد و آنها بهتر می توانند مشکلات را برطرف کنند.

رئیس فدراسیون والیبال با بیان اینکه برای انتخاب لوزانو با 
ولاسکو مشورت نکردیم اما این مربی جزو گزینه های مورد 
تایید وی بود، گفت: برای اینکه ریسک المپیکی شدن را کم 

کنیم، تصمیم به تغییر کادر فنی گرفتیم. 
محمدرضا داورزنی در آغاز صحبت های خود با اشاره 
به حضورش در هیات رئیسه فدراسیون جهانی والیبال 
اظهارداشت: بعد از 97 سال از آغاز فعالیت والیبال در ایران، 
این برای نخستین بار است که یک ایرانی عضو هیات رئیسه 
فدراسیون جهانی والیبال می شود امیدوارم از این فرصت 
ایجاد شده به خصوص در تعاملات بین المللی بتوانیم به 
خوبی استفاده ببریم. وی در ادامه با اشاره به انتخاب لوزانو به 
عنوان سرمربی تیم ملی والیبال و اینکه گفته می شود این 
انتخاب با مشورت خولیو ولاسکو انجام شد، خاطرنشان کرد: 
موضوع همکاری با لوزانو آناستاری طی چند سال گذشته و 
از جمله زمان پایان کار خولیو ولاسکو با والیبال ایران مطرح 
شد. همان زمان ولاسکو از 6 - 5 مربی به عنوان گزینه های 
پیشنهادی برای همکاری با فدراسیون والیبال ایران نام برد 
و از جمله لوزانو و آناستازی؛ در واقع لوزانو جرو مربیان مورد 
تایید ولاسکو بود. البته در آن مقطع بنا به شرایطی تصمیم 
دیگری گرفته شد و کواچ به عنوان سرمربی انتخاب شد 

تا اینکه در این مقطع تصمیم به همکاری با لوزانو گرفتیم. 
رئیس فدراسیون والیبال که با برنامه ورزش و مردم صحبت 
می کرد، در این رابطه و در مورد اینکه لوزانو سال 2007 - 
2006 به عنوان بهترین مربی دنیا انتخاب شد اما طی چند 
سال گذشته موفقیت چشمگیری نداشته است و اینکه بهتر 
نبود دوباره ولاسکو به والیبال ایران می آمد، گفت: البته باید 
بگویم در آن مقطع هم که ولاسکو به عنوان سرمربی تیم 
ملی والیبال ایران انتخاب شد، خیلی ها به این انتخاب انتقاد 
کردند اما در کل برای موفقیت باید همه عوامل و از جمله 
مهره های روی نیمکت با هم هماهنگ باشند مثل بازیکن 

و مربی.
داورزنی همچنین ضمن تشکر از وزارت ورزش و جوانان و 

وزیر ورزش و اینکه با پیگیری های انجام شده پاداش اعضای 
تیم ملی والیبال که از سوی هیات دولت مصوب شده بود، 
پیش از سفر به ژاپن پرداخت شد، در مورد نحوه کار لوزانو و 
سیچلو در ایران گفت: تا حدود 23 روز دیگر این دو مربی به 
ایران می آیند تا رسما قراردادشان را با والیبال ایران را امضا 
کرده و کارشان را شروع کنند. البته سیچلو بیشتر از لوزانو 
در ایران خواهد بود. این مربی به ویژه در مرحله پلی آف 
مسابقات لیگ برتر در ایران حضور خواهد داشت تا عملکرد 

بازیکنان را از نزدیک زیر نظر داشته باشد. 
وی تصریح کرد: اردوی تیم ملی والیبال بعد از مشخص 
شدن چهره 4 تیم برتر لیگ و باحضور بهترین های 8 تیمی 
که از حضور درنیمه نهایی باز می مانند، آغاز خواهد شد. بعد 

از تعطیلات نوروز نیز سایر بازیکنان منتخب از دیگر تیم ها 
به این اردو ملحق خواهند شد.

»انتخاب کواج به عنوان سرمربی تیم ملی والیبال درست 
بود؟«، داورزنی در پاسخ به این پرسش گفت: نمی توان پاسخ 
بله یا خیر به این پرسش داد. این مربی زمانی که به عنوان 
سرمربی تیم ملی والیبال ایران انتخاب شد، یکی از بهترین 
های اروپا بود. البته باید در انتخاب سایر سایر عوامل بیشتر 
دقت می کردیم تا آسیب نبینیم. به هر حال ما هشت سال 
است که برای المپیکی شدن تلاش می کنیم، شاید گر با 
کواچ هم ادامه می دادیم شانس المپیکی شدن را داشتیم اما 
برای اینکه اینار ریسک خود را به حداقل برسانیم و آن را به 

صفر برسانیم تصمیم به تغییر کادر فنی گرفتیم.

معاون ورزشی باشگاه استقلال گفت: کرار اگر حرفه ای بود مصاحبه نمی کرد و او خودش 
بهتر می داند جرایم هر روز غیبتش دلاری محسوب می شود.

علی نظری جویباری د، در خصوص جلسه ای که روز گذشته مدیربرنامه های کرار با 
مسئولان باشگاه استقلال داشت اظهار داشت: مدیر برنامه های جاسم کرار روز گذشته به 
باشگاه آمد و او از ما خواست که شرایط را طوری فراهم کنیم که کرار تا پایان نیم فصل در 
استقلال بماند و بازی کند اما آقای افشارزاده با این موضوع مخالفت کرد و صراحتا اعلام کرد 

که دیگر نیازی به این بازیکن نیست.
وی افزود: من از محتویات جلسه آقای افشارزاده با مدیربرنامه های کرار اطلاعی ندارم اما 
همانطور که می دانم قرار شد در جلسات آینده بحث معاوضه این بازیکن با یک بازیکن دیگر 

مطرح شود.
معاون ورزشی باشگاه استقلال در پاسخ به این سوال که مگر کرار خودش اعلام نکرده 
دیگر به ایران بازنخواهد گشت و چگونه مدیربرنامه های او خواستار حضور این بازیکن تا پایان 
نیم فصل در استقلال شده است، گفت: کرار اصلا در ایران نیست و این حرف مدیر برنامه 
های او بود. به نظرم اگر کرار بازیکن حرفه ای بود هیچ وقت چنین حرف هایی نمی زد. خود 
این بازیکن می داند باشگاه برای هر روز غیبت او جریمه دلاری در نظر گرفته و مگر می شود 

که یک بازیکن با یک باشگاه قرارداد داشته باشد و بخواهد بی انضباطی کند؟
نظری تاکید کرد: مگر فدراسیون ایران در و پیکر ندارد که یک بازیکن بخواهد هرگونه که 
دلش می خواهد عرض اندام کند و باشگاه و فدراسیون هم واکنشی نشان ندهند. مطمئن 
باشید اگر کرار طبق قوانین عمل نکند باشگاه از طریق فدراسیون و فدراسیون از طریق 

AFC اقدام خواهد کرد. ما مشغول مذاکره با یکی دو باشگاه هستیم تا در فرصت قانونی 
بتوانیم در مورد کرار و معاوضه این بازیکن اقدام کنیم. هرچند با مدیربرنامه های این بازیکن 

مذاکراتمان ادامه خواهد داشت تا رضایت او را هم بگیریم.
وی در ادامه گفت وگو با فارس تاکید کرد: یا کرار باید قراردادش با استقلال فسخ کند و یا 
اینکه او را با یک باشگاه دیگر معاوضه می کنیم. این آخرین حرف ما با مدیربرنامه های کرار 

بود. ضمن آنکه جلسه کمیته انضباطی این بازیکن باید برگزار شود.
معاون ورزشی باشگاه استقلال در خصوص ناراحتی اش از کمیته انضباطی به خاطر عدم 
پاسخگویی در مورد بخشیده شدن کارت زرد امید ابراهیمی گفت: من برای آقای حسن زاده 
احترام ویژه ای قائل هستم و او شخصی زحمت کش است ولی ناراحتی ام به این خاطر بود که 
ما تاکنون سه بار به کمیته انضباطی در تاریخ های 18 مرداد، 26  و 30 آبان نامه نوشته ایم اما 
هیچ پاسخی به ما داده نشده است ضمن آنکه مصاحبه ای از مسئولان کمیته انضباطی دیدم 
که آنها گفته اند ما نامه ای از طرف باشگاه استقلال ندیده ایم. دوستان لطفا توپ را در زمین ما 
نیندازند. امید ابراهیمی در یکی از بازی های استقلال بعد از گلزنی به خاطر تولد فرزند خسرو 
حیدری خوشحالی خاصی انجام داد که حتی داور هم پذیرفت او قصد توهین به هواداران تیم 
رقیب را نداشته است. ما هم خواستیم که این کارت زرد داور پاك شود اما متاسفانه جواب 
نامه های ما داده نشده است. آقایان یا موافقت کنند و یا مخالفت. ما فقط جواب نامه هایمان را 
می خواستیم همین. وی در پایان در خصوص اینکه آیا روز گذشته پولی به بازیکنان پرداخت 
شده است؟ گفت: پولی ندادیم ولی پیش از این 30 درصد به بازیکنان پرداخت کرده ایم و 

ان شاءالله اگر پول به باشگاه برسد باز هم آن را به بازیکنان پرداخت خواهیم کرد.

 در حالی که سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس بارها تاکید 
کرده است به دنبال جذب یک مهاجم ششدانگ است، راه 
مذاکره این باشگاه با مهاجم پیشین تراکتورسازی که در قطر 

بازی می کند، باز شده است. 
به گزارش خبرنگار مهر، با نزدیک شدن به تعطیلات نیم 
فصل اول لیگ برتر فوتبال ایران، هر روز اخبار مختلفی از 
نقل و انتقال بازیکنان لیگ برتری به گوش می رسد. باشگاه 
پرسپولیس که به نظر می رسد ابتدای فصل نتوانست در نقل 
و انتقالات عملکرد چندان مناسبی داشته باشد و همچنین 
در ادامه کار، هادی نوروزی کاپیتان خود را از دست داد، این 
روزها به دنبال تقویت خود برای حضور قدرتمند در نیم فصل 

دوم است.
هرچند مسئولان باشگاه اعلام کرده اند که برانکو ایوانکوویچ 
هنوز لیستی به آنها نداده است، ولی از محمد نوری و لوسیانو 
ادینیو به عنوان دو بازیکنی یاد می شود که احتمالا در نیم 
فصل دوم به جمع سرخپوشان اضافه شوند. محمد نوری این 
فصل در تیم المسیمیر قطر بازی می کند و با این تیم در قعر 

جدول قرار دارد.
ادینیو هم که فصل گذشته با تیم تراکتورسازی آقای گل 
لیگ برتر ایران شد، با مبلغ زیادی راهی تیم السیلیه قطر شد 
ولی در این تیم هرگز نشانی از یک مهاجم خطرناك نداشت. 
نه تنها ادینیو که دیگر مهاجمان تیم السیلیه هم عملکرد 
خوبی نداشته اند و همین مسئله باعث ناراحتی و نارضایتی 
مسئولان این باشگاه شده است. آنها قصد دارند با هماهنگی 
سامی الطرابلسی سرمربی خود در تعطیلات زمستانی، در خط 
حمله تیم خود تغییراتی ایجاد کرده و آنرا تقویت کنند تا از 

این شرایط خارج شوند.
این خبری است که سایت الکاس قطر آنرا منتشر و اعلام 
کرده است که جایگاه نامناسب السیلیه در جدول رده بندی 
باعث شده تا مسئولان السیلیه به فکر تغییراتی در بخش 
هجومی خود باشند. السیلیه در حال حاضر با 7 امتیاز در رده 
یازدهم جدول 14 تیمی قطر قرار دارند. این تیم در 9 مسابقه 

تنها هشت گل به ثمر رسانده است.
گفته می شود در صورتی که برانکو نظر نهایی را برای 

کاستاریکایی  مدافع  اومانیا  مایکل  بدهد،  ادینیو  جذب 
سرخپوشان از لیست خارج خواهد شد تا مهاجم برزیلی 

جایگزین وی شود.

 تیم فوتبال استقلال تهران بالاتر از برخی از تیم های مطرح اروپایی قرار دارد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ، تیم فوتبال استقلال تهران با هدایت پرویز مظلومی هم اکنون با کسب 25 امتیاز در رده 
نخست جدول لیگ پانزدهم قرار دارد و این در حالی است که این تیم با به ثمر رساندن 21 گل دارای بهترین خط حمله لیگ برتر 
نیز محسوب می شود.  آبی پوشان پایتخت که پس از کسب نتایج در 2 سال گذشته امیر قلعه نویی را اخراج و به جای وی پرویز 
مظلومی را جایگزین آن کردند، تا اکنون نتایج خوبی  را کسب کرده است و صدرنشین لیگ برتر نیز محسوب می شود.  شاگردان 
مظلومی پس از گذشت 12 هفته از لیگ برتر هم اکنون با به ثمر رساندن 21 گل دارای بهترین خط حمله لیگ هستند و این در 

حالی است که با این تعداد گل بالاتر از تیم هایی هم چون یوونتوس و منچستر یونایتد قرار دارد.
 انگلیس:  هم اکنون در لیگ جزیره تیم فوتبال لستر سیتی در صدر است و شاگردان رایزی با کسب 28 امتیاز در رده نخست 
لیگ برتر انگلستان قرار دارد.  این تیم با 28 گل زده بهتر از استقلال در قسمت گلزنی عمل کرده است و با 20 گل خورده دارای 
ضعیف ترین خط دفاعی نیز می باشد.  منچستریونایتد نیز با کسب 27 امتیاز و تنها یک امتیاز کمتر به لستر در رده دهم جدول 
قرار دارد و این در حالی است که شیاطین سرخ با به ثمر رساندن 19 گل از تیم استقلال کمتر گل زده است و در رده دوم جدول 
لیگ برتر انگلستان قرار دارد.  همچنین لک لک های آنفلید نیز با به ثمر رساندن هفده گل همانند منچستر یونایتد در قسمت گلزنی 

پایین تر از استقلال تهران قرار دارند.

رئیس فدراسیون والیبال؛

لوزانوموردتاییدولاسکواست

مگر باشگاه استقلال و فدراسیون بی در و پیکر است که یک بازیکن عرض اندام کند؟
نظریجویباری:جرایمکراردلاریاست،رفتاراوحرفهاینبود

احتمال جدایی ادینیو ازالسیلیه قطر قوت گرفت 
راهمذاکرهپرسپولیسبازشد!

استقلالبالاترازیوونتوسومنچستریونایتد

از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام شد:

فوتسالیست مطرح قم کاندیدای بهترین بازیکن سال 2015 آسیا
فوتسالیست  مطرح و سرشناس استان قم با انتخاب کنفدراسیون 
فوتبال آسیا به عنوان کاندیدای بهترین بازیکن سال 2015 آسیا 

انتخاب شد.
در یک دهه اخیر علی  اصغر حسن زاده به عنوان مطرح ترین 
فوتسالیست استان قم در سطح ملی و در میادین مختلف داخلی و 
برون مرزی برای ورزش قم و خانواده فوتسال افتخارآفرینی کرده و 
اکنون در آستانه کسب یکی دیگر از مهمترین دستاوردهای دوران 

فعالیت حرفه ای فوتسال خود است.
حسن زاده که سال قبل بالاتر تمام فوتسالیست های قاره کهن و 
با انتخاب کنفدراسیون فوتبال آسیا به عنوان بهترین بازیکن سال 
2014 فوتسال آسیا انتخاب شد،  نخستین فوتسالیست قمی است 
که به این افتخار بزرگ و ارزشمند دست یافته و اکنون در آستانه 

تکرار این موفقیت ارزنده قرار گرفته است.
علی اصغر حسن زاده بازیکنی است که از اوایل دهه 1380 و در 
رشته فوتبال استعداد خود را نشان داد و در کنار دو برادر بزرگتر 
خود یعنی محسن و مهدی حسن زاده رشد چشمگیری در این 
رشته ورزشی داشت، به طوری که با تیم ملی به موفقیت های 
ارزنده دست یافت و در رده  باشگاهی نیز عناوین ارزشمندی کسب 

کرد.
حسن زاده در آغاز ورود خود به فوتسال به تیم مطرح و بزرگی 
همچون ارم کیش قم ملحق شد در حالی که ارم کیش در آن 
بازیکن بزرگی  ایران بود و  از قدرت های فوتسال  سال ها یکی 
همچون وحید شمسایی در آن بازی می کرد و مربی مطرح و 

نامداری مانند حسین شمس هدایت آن را انجام می داد.
حسن زاده به غیر از ارم کیش قم سابقه بازی در تیم های فولاد 

ماهان و گیتی پسند اصفهان را نیز دارد و دو سال نیز در کشور 
روسیه عضو تیم نوریلسکی نیکل بود و اکنون بار دیگر به کشورمان 
بازگشته و در تیم تاسیسات دریایی تهران بار دیگر در کنار چهره  

مطرحی همچون وحید شمسایی و چندین ملی پوش دیگر فعالیت 
می کند.

ستاره فوتسال قم قهرمانی در لیگ برتر با تیم های فولاد ماهان و 

گیتی پسند اصفهان را تجربه کرده و در رقابت های باشگاه های آسیا 
نیز با تیم های فولاد ماهان و تاسیسات دریایی تهران طعم قهرمانی 
قاره کهن را چشیده و در رده ملی نیز قهرمانی جام ملت های آسیا 

را در کارنامه دارد.
نگاهی به موفقیت های علی اصغر حسن زاده در رده باشگاهی 
نشان دهنده ثبت دو بار حضور در رقابت های جام جهانی فوتسال 
در سال های 2012 و 2008 در کارنامه بازی های ملی این بازیکن 
است، ضمن اینکه حسن زاده از سال 2006 عضو تیم ملی فوتسال 

است و در 6 دوره جام ملت های آسیا حضور یافته است.
حسن زاده در سال جاری عضو تیم ملی کشورمان در سیزدهمین 
دوره مسابقات فوتسال قهرمانی جام ملت های آسیا در سال 2014 
بود و در راه کسب عنوان نایب قهرمانی برای تیم  ملی فوتسال 
کشورمان هشت گل به ثمر رساند تا دومین گلزن برتر جام و 

دومین گلزن تیم ملی کشورمان شود.
با اینکه رقابت های جام ملت های آسیا در اردیبهشت ماه سال 
قبل برای حسن زاده جام قهرمانی فوتسال قاره کهن را به ارمغان 
نیاورد اما حسن زاده بعد از کسب عنوان دومین گلزن برتر جام، از 
سوی مسئولین برگزاری بازی ها لقب بهترین بازیکن این جام را به 

خود اختصاص داد.
بعد از کسب عنوان ارزشمندترین بازیکن جام ملت های 2014 
فوتسال آسیا و انتخاب حسن زاده به عنوان بهترین بازیکن سال 
2014 قاره کهن، اکنون بار دیگر کنفدراسیون فوتبال آسیا نام 
علی اصغر حسن زاده را در کنار دیگر ملی پوش مطرح فوتسال 
کشورمان یعنی وحید شمسایی و یک بازیکن عراقی به عنوان سه 
کاندیدای برترین بازیکن سال 2015 قاره کهن معرفی شده است.



علمیوسلامت

چگونهباکمترینهزینهموهایینرموبراق
داشتهباشیم؟

استفاده از مواد طبیعی برای داشتن موهایی خوش حالت و درخشان و زیبا کمک بیشتری 
می کند.

فرهاد ملک زاده، متخصص پوست و مو و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی در بیان راهکارهایی برای داشتن موهایی درخشان تر گفت: افراد برای داشتن 
موهایی درخشان علاوه بر اینکه باید به جنس موها و شامپوی مورد استفاده خود توجه 

نمایند باید به موارد دیگری نیز متوصل شوند. 
وی ادامه داد: از جمله دقت به اینکه در صورت خشک بودن بیش از حد موها از شامپوی 

بچه استفاده نمایند و شامپوی متناسب با موهای خود را مصرف نمایند.
 این متخصص پوست و مو افزود: افراد می توانند پس از هر استحمام مقدار کمی آبلیمو را 

با دست به موهای بمالند و از این طریق موهای درخشان تر داشته باشند.
 عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در پایان خاطرنشان کرد: استفاده 
از مواد طبیعی برای حالت دهی و براق کردن مو مانند استفاده از روغن بادام شیرین و کتیرا 

می تواند به حفظ سلامت و زیبایی موها بیشتر کمک کند.

نوشیدنیهاییکهسلامتیمردانرا
تهدیدمیکنند

مصرف زیاد و روزانه برخی نوشیدنی ها مثل نوشابه های گازدار خطر ابتلا به بیماری های 
خطرناك را به ویژه در مردان افزایش می دهد.

دکتر حسن اکبری متخصص طب سنتی در خصوص مصرف نوشابه های گازدار گفت: 
مصرف نوشابه های گازدار و آبمیوه های شیرین شده با شکر، از عادات غذایی به شمار می رود 
که همه گروه های سنی تمایل زیادی به مصرف این نوشیدنی ها دارند و در واقع مصرف 
روزانه 340 میلی لیتر، نوشابه و آبمیوه های شیرین شده با شکر، افراد به ویژه مردان را در 

معرض ابتلا به بیماری های قلبی قرار می دهد.
 وی ادامه داد: همچنین قدرت باروری مردانی که هر روز نوشابه گازدار می نوشند نیز در 
معرض خطر قراردارد و زندگی ناسالم تری را دارا هستند. این افراد میوه و سبزی کمتری 

مصرف می کنند و بیشتر به خوردن فست فود علاقه دارند. 
 دکتر اکبری اظهار داشت: مردانی که در روز یک نوشیدنی گازدار 300 میلی لیتری 
مصرف می کنند 40 درصد بیش از سایرین در معرض خطر ابتلا به سرطان پروستات 

قرار می گیرند. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: نکته نگران کننده این است که این خطر در رابطه با بیماری 
که در مرحله اول باشد و به واسطه آزمایش های خون تشخیص داده شده کاربرد ندارد بلکه 
سرطان هایی را هدف می گیرد که به قدری پیشرفته اند که علایم را نشان می  دهند. این امر 
از اهمیت زیادی برخوردار است چرا که احتمال مهلک بودن اشکال سرطان پروستات که 

به سرعت رشد می کند بیشتر است .
 همچنین تحقیقات مصرف این نوشیدنی ها را به حمله های قلبی، دیابت، افزایش وزن، 

استخوان  های شکننده و خطرات بالقوه فلج شدن نسبت داده اند.

برایحفظسلامتپوستچهبایدکرد؟
باید برای حفظ سلامت پوست، هوای لایه  محافظ چربی پوست را داشته باشیم.

خلیل صداقت پیشه، متخصص پوست ومو و کاشت مو با اشاره به اهمیت حفاظت از 
سلامت پوست گفت: لایه شاخی کار محافظت از پوست بدن را برعهده دارد که بالاترین 
و سطحی ترین لایه پوست است و نسبتاً ضخیم است و روی این لایه، لایه محافظ چربی 
به نام )فیلم( قرار دارد که ضرورت دارد همیشه چربی این لایه در حد متعادل حفظ شود.

 وی ادامه داد:  در صورت عدم حفظ چربی این لایه، پوست آسیب می بیند به همین 
دلیل به افرادی که دارای پوست خشک هستند، توصیه می شود حتماً از کرم های چرب و 

مرطوب کننده استفاده کنند. 
دکتر صداقت پیشه افزود: البته افرادی که دارای پوستی چرب و یا مختلط هستند، علاوه 
بر اینکه فاصله زمانی بین استحمام هایشان باید کمتر از دیگر افراد باشد، باید از کرم های 
فاقد چربی نیز استفاده نمایند چرا که افزایش چربی این لایه باعث بیماری های پوستی 
نظیر کورك، جوش و افزایش رشد میکروب ها به دلیل بسته شدن منافذ پوست می شود.

 این متخصص پوست و مو خاطرنشان کرد: کرم های مرطوب کننده با عصاره های میوه ای 
تنها دارای عصاره عطر خاص آن هستند و فاقد خواص میوه و یا دیگر مواد تبلیغ شده 

هستند .

بدوندلیلدندانعقلرانکشید
باید از بروز پوسیدگی های عمیق و مشکلات ریشه ای و عصبی در دندانهای عقل 

پیشگیری کرد.
عزت الله خاصی متخصص دندانپزشکی و پیشگیری و بهداشت ایمنی با اشاره به ضرورت 
اهمیت به درمان پوسیدگی های سطحی دندان های عقل، گفت: با توجه به اینکه دندانهای 
عقل در قسمت های تحتانی فک قرار دارند و دارای ریشه های بلند و ناموزون هستند، در 
صورت بروز پوسیدگی های عمیق و مشکلات ریشه ای عصبی در این دندانها درمان آن 

مشکل و در برخی موارد ناممکن است. 
وی در ادامه افزود: از این رو در چنین مواقعی کشیدن این دندانهای عقل راهکاری رایج 
است و به همین جهت توصیه می شود افراد حتما به سلامت دندانهای عقل توجه نمایند و 

در صورت بروز هر مشکل و پوسیدگی سطحی سریعا اقدام به درمان آن نمایند. 
دکتر خاصی با اشاره به مواردی که کشیدن دندان عقل مجاز است گفت: کشیدن 
دندانهای عقل فقط در مواردی همچون، پوسیدگی های عمیق،  مشکلات عصبی و بروز 

درد، انحراف این دندانها به اطراف فک و فشار به بافتهای اطراف است که مجاز است.
 این متخصص دندانپزشکی و پیشگیری و بهداشت ایمنی،  ادامه داد: در مدتی که دندان 
عقل در سیستم جویدن مشارکت داشته باشد و با دیگر دندانها هم ردیف و جفت باشد باید 

حدالمقدور از کشیدن آن خودداری نمود.

ضرورتافزایشمیانوعدههایغذاییدر
رشدفرزندان

مادران دقت داشته باشند برای داشتن فرزندان سالم میان وعده های غذایی را فراموش 
نکنند.

محمدحسین عزیزی، متخصص صنایع غذایی و رئیس انجمن صنایع غذایی با اشاره به 
اهمیت تغذیه برای رشد نوزادان گفت: با توجه به اینکه در اواخر دوران بارداری حجم معده 
کم می شود و خوردن غذای زیاد در یک وعده ضروری است توصیه می شود در این دوران 
خانم ها 3 وعده غذایی روزانه را به 5 الی 6 وعده افزایش دهند تا تمام مواد مغذی مورد نیاز 

برای رشد کودك خود را از این طریق تعیین کنند.
 وی در ادامه افزود: برای این امر بهتر است پس از صرف صبحانه حدود ساعت 10 و پس 

از صرف نهار در ساعات 3 الی 4،  میان وعده هایی را میل کنند.
 دکتر عزیزی در بیان محتویات سبد غذایی این افراد گفت: این افراد باید دقت داشته 
باشند از همه مواد غذایی مورد نیاز برای رشد فرزند خود استفاده نمایند و مصرف بیشتر 

لبنیات،  گوشت، میوه و سبزی های تازه را نیز فراموش نکنند.
 رئیس انجمن صنایع غذایی،  خاطرنشان کرد: چنانچه بنا به دلایلی تغذیه مناسب و به 

اندازه ای ندارند مصرف مولتی ویتامین ها نیز توصیه می شود.

عواملبروزدندانقروچهدرکودکانرابشناسید!
عوامل مختلفی مثل اضطراب در بروز دندان قروچه یا ساییدن دندان ها به هم در خواب 

کودکان مؤثر است.
دکتر رکنی متخصص دندانپزشکی با اشاره به دندان قرچه کردن گفت: مشکل دندان 
قروچه کردن تنها در سنین 20 تا 40 سالگی دیده نمی شود بلکه این مشکل در سنین 
کودکی هم وجود دارد و مشخص شده که حدود 15 تا 20 درصد کودکان دندان قروچه 
دارند هرچند که این تخمین تقریبی است چرا که این مشکل در بسیاری موارد توسط 
والدین کشف نمی شوند.  وی افزود: دندان قروچه در اطفال معمولا در 2 دوره زمانی،  رویش 
دندان های شیری و رویش دندان های دائمی بیشتر دیده می شود و اغلب کودکان بعد از 

این دوره عادت دندان قروچه را از دست می دهند. 
دکتر رکنی در خصوص علت دندان قروچه تصریح کرد: در کودکان همانند بزرگسالان 
دندان قروچه بیشتر در وقت خواب دیده می شود و علت اصلی آن هم هنوز مشخص 
نیست اما در کودکان عواملی مانند تنفس دهانی، بزرگی لوزه،  ابتلا به بیماری ها، کمبود 

مواد غذایی،  آلرژی، اختلالات غدد و عوامل روانی مانند اضطراب می توانند دخیل باشند. 
وی اظهار داشت: یکی از مشخص ترین ارتباط ها، میان دندان قروچه و انسداد راه های 
هوایی فوقانی پیدا شده است و همانطور که پزشکان اطفال هم معتقدند در کودکانی که 
لوزه های بزرگ دارند این لوزه ها با مسدود کردن راه هایی هوایی باعث اختلالات خواب و 
تنفس دهانی و بروز دندان قروچه می شوند.  این دندانپزشک در پایان خاطرنشان کرد: اگر 
دندان قروچه زود تشخیص داده شود،  می توان با یافتن علت اولیه و رفع آن،  این مسئله 
را درمان کرد اما اگر دیر شده باشد دندان قروچه بصورت یک عادت در خواهد آمد و باید 
با روشهای اصلاح عادات آن را درمان کرد. استفاده از مکمل های غذایی،  محافظ یا گارد 
دهانی و کنترل و درمان اضطراب از جمله راه های کمکی جهت درمان دندان قروچه است.
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تا سال 2018 برج متفاوتی در ساحل یکی از شهرهای فلوریدای آمریکا ساخته می شود 
که در یک جمله می توان آن را تلفیقی از فناوری های هوشمند و امکانات رفاهی چشمگیر 

به شمار آورد.
 این برج که اسکلت اصلی آن توسط گروه معماری معروف Arquitectonica و فضای 
داخلی آن به وسیله »مایکل بونان« طراح شناخته شده ایتالیایی طراحی شده در 52 طبقه 
در ساحل Sunny Isles فلوریدا ساخته می شود.طبقات فوقانی این برج که به شکل پلکانی 
ساخته می شوند دارای تراسهای بزرگی هستند که در آنها استخر نیز تعبیه شده است.ساکنین 
این برج همواره از تماشای چشم انداز زیبای اقیانوس و منطقه شهری رو به ساحل لذت می 
برند.کل این برج دارای 212 واحد مسکونی و 5 پنت هاوس است. هر یک از این واحدها 
دارای راهروی آسانسور مخصوص به خود است.دسترسی به اینترنت پرسرعت، وای فای و 
فناوری هایی که واحدهای مسکونی را به محلی هوشمند برای زندگی تبدیل می کنند از جمله 
ویژگیهای این برج مسکونی و واحدهای آن محسوب می شود.یکی از مشخصه های اصلی این 
برج استفاده از نمای شیشه ای است. بدین ترتیب حداکثر استفاده از روشنایی طبیعی در طول 
شبانه روز می شود و در عین حال مصرف انرژی ساکنان برج در مقایسه با ساختمانهای مشابه 
در سطح به مراتب پایین تری خواهد بود. همچنین استفاده از کامپوزیتهای پیشرفته سبک در 
فرآیند ساخت این برج موجب می شود که وزن آن به مراتب کمتر از سایر سازه های مشابه 

باشد.

نانوکامپوزیتهایمقاومبرایبهبودبازیابینفتازمخازنطراحیشد

مدلسازیغشاءآبشیرینکنباهمکاریمحققایرانی
محقق ایرانی دانشگاه ایلینویز آمریکا و همکارانش از فناوری نانو برای مدل سازی یک غشای 

جدید استفاده کرده اند که می تواند نمک آب دریا را در حجمی بالاتر از همیشه فیلتر کند.
 غشاء طراحی شده توسط محمد حیرانیان، دانشجوی کارشناسی ارشد دانشگاه ایلینویز و 
همکارانش از یک لایه نازك نانومتری دی سولفید مولیبدن )MoS2( با سوراخ های کوچک 
ساخته شده که نانوحفره نام دارد. این غشاء که آب تمیز را به درون خود کشیده و نمک و دیگر 
ترکیبات آن را فیلتر می کند، همچنین دارای نیروی بالقوه ساخت نیروگاههای آب شیرین کن 
با بهره وری انرژی خیلی بالا است. محمد حیرانیان، دانشجوی کارشناسی ارشد و مولف اول این 
پژوهش اظهار کرد: مولیبدن موجود در مرکز غشاء، آب را جذب کرده و سپس گوگرد در طرف 
دیگر آن را کنار می زند، بنابراین میزان بسیار بالای آب از طریق منافذ عبور می کند. این خاصیت 
ذاتی شیمی MoS2 و هندسه منافذ است، بنابراین ما ناچار به کاربردی کردن منفذ که یک 
فرآیند بسیار پیچیده با گرافن است، نیستیم. با توجه به گزارش انجمن بین المللی شیرین کردن 
آب، نیروگاههای آب شیرین کن که حجم بالایی از آب دریا را به آب شیرین تبدیل می کنند، در 
حال حاضر در بیش از 150 کشور اعمال می شوند که اکثر آن ها با تکیه بر فرآیندی به نام اسمز 
معکوس، که شامل وارد کردن آب از طریق یک غشاء برای فیلتر کردن نمک و دیگر ناخالصی ها 
است، انجام می شود. استاد نارایانا آلورو، رهبر این پژوهش اظهار کرد: اسمز معکوس، فرآیندی 
بسیار گران بوده و برای انجام آن، نیروی بسیار زیادی مورد نیاز است. همچنین به دلیل انسداد 
غشاء و شکست خوردن آن، روش موثری نیست. از این رو ما برای جلوگیری از شکست خوردن 
مکرر غشا می خواهیم آن را ارزان تر و کارآمدتر کنیم. ما همچنین نمی خواهیم فشار زیادی را 
برای بدست آوردن جریان بالای آب اعمال کنیم. مهندسان از ابر رایانه Blue Waters دانشگاه 
ایلینویز برای اثبات عملکرد بهتر یک ورق تک لایه از MoS2 نسبت به رقبای فعلی خود مانند 
گرافن استفاده کردند. در واقع، محققان دریافتند که غشاء MoS2 می تواند آب را تا 70 درصد 
بیشتر از غشای گرافن فیلتر کند. MoS2 از یک اتم مولیبدن که بین دو اتم گوگرد قرار گرفته، 
ساخته شده است، بنابراین یک ورق MoS2 یک لایه منفرد از مولیبدن به ضخامت اتم را که 

بین یک پوشش از اتم گوگرد قرار گرفته است، در هر دو طرف می بیند.
این محققان، منافذ کوچکی را در ورق ایجاد کردند و حلقه های مولیبدن را در اطراف مرکز هر 
منفذ قرار دادند. با توجه به خواص ذاتی جذب آب مولیبدن، این منفذ به عنوان یک نازل عمل 

می کند که آب از طریق آن کشیده می شود.
به گفته محققان، MoS2 یک ماده بسیار قوی است، بنابراین حتی یک ورق بسیار نازك آن 

می تواند در برابر فشارها و حجم آب مورد نیاز نیروگاههای آب شیرین کن قرار گیرد.
 این هنوز یک ماده نسبتا جدید است، اما محققان بر این باورند که تکنیک های ساخت و 

هزینه ها با افزایش تقاضا برای خواص MOS2 با عملکرد بالا، بهبود می یابد.
 این گروه اکنون در حال توسعه آزمایش های بیشتر برای بررسی میزان بقای غشای جدید به 
عنوان یک فیلتر آب شیرین کن هستند، همچنین میزان مسدود شدن آن که یک مشکل عمده 

برای غشاء پلاستیکی موجود است. 

ساختچاپگرسهبعدیمخصوصکودکان
محققان موفق به ساخت چاپگر سه بعدی برای کودکان شده اند که حتی از یک آیفون نیز 

ارزان قیمت تر است.
با استفاده از چاپگرهای سه بعدی می توان از عکس های ذخیره شده در رایانه، نمونه سه 
بعدی واقعی ساخت. تکنولوژی استفاده شده در چاپگرهای سه بعدی این امکان را به مصرف 
کنندگان می دهد تا از مواد کامپوزیتی در طراحی های خود برای چاپ سه بعدی بهره ببرند.

اما فناوری چاپ سه بعدی جز محققان و فعالان این عرصه نتوانسته نگاه های بیشتری را به 
خود جلب کند. پروژه جدیدی با اهداف خاص آغاز شده و می تواند تحول عظیمی را در این 

عرصه به دنبال داشته باشد. چاپگری مخصوص کودکان.
این چاپگر جدید 3D Rever بوده و نگاه خاص و ویژه ای به کودکان داشته و قابلیت های 
جدیدی را در اختیار آنها قرار می دهد. کودکان با استفاده از این چاپگر به سادگی می توانند 
رویاها یا تصاویر ذهنی خود را تبدیل به یک جسم و ماده حقیقی کنند. 3D Rever از قیمت 
مناسبی برخوردار بوده و به کودکان اجازه می دهد تا تخیلات خود را همانند اسباب بازی در 

اختیار داشته باشند.
این چاپگر کوچک شبیه به یک کلاه فضایی بوده و از جدیدترین فناوری های روز برخوردار 
است و می تواند امکانات جدیدی را در اختیار کودکان قرار دهد. از دیگر ویژگی های این چاپگر 
باید به ایمن و همینطور بی خطر بودن برای کودکان اشاره کرد که کوچکترین تهدیدی برای 

سلامتی کودکان به دنبال ندارد.
این چاپگر در رنگ های سفید، آبی، قرمز و زرد تولید شده و به کودکان اجازه می دهد انواع 
اجسام از دستبند تا اجسام خیالی خود را به شکل چاپ سه بعدی بسازند. این دستگاه شگفت 

انگیز با قیمتی در حدود 339 دلار عرضه خواهد شد.

ساختبرجیمتفاوتدرساحلفلوریدا

پژوهشگران دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات 
تهران نانوکامپوزیتی را در مقیاس آزمایشگاهی تولید کرده اند 
که با کمک آن می توان بازده برداشت نفت از مخازن را بهبود 

بخشید .
 به نقل از ستاد ویژه فناوری نانو، با توجه به تقاضای بالای 
دنیای امروز برای سوخت های فسیلی و جایگاه ویژه ی این 
مواد در صنایع، نیاز به افزایش تولید این محصولات احساس 
می شود. روش های معمول استخراج نفت، تنها دسترسی به 

یک سوم ذخیره  مخازن را امکان پذیر می کند. 
این مسأله در کنار افت تولید نفت خام بر اثر کاهش ذخایر 
موجود، اهمیت توسعه  روش های ازدیاد برداشت نفت را بیش 

از پیش نمایان ساخته است. 
 گشتاسب چراغیان یکی از محققان این طرح گفت: یکی 
از راهکارهای افزایش بازده استخراج، استفاده از روش های 
بازیابی نفت یا همان » EOR « است و سیلابزنی پلیمر یکی 

از متداول ترین این روش هاست.
 وی با بیان اینکه در این روش با تزریق آب یا مواد شیمیایی 

به داخل مخزن نفتی، اقدام به استخراج نفت می کنند، افزود: 
از این رو در این تحقیق به ساخت آزمایشگاهی نانوکامپوزیتی 
پلیمری پرداخته شده که در برابر حرارت و مواد شیمیایی 
مقاوم باشد. همچنین عملکرد این نانوکامپوزیت برای بهبود 
فرآیند شبیه سازی شده  استخراج نفت به روش سیلابزنی 

مورد ارزیابی قرار گرفته است.
 وی در خصوص نانوکامپوزیت آزمایشگاهی سنتز شده و 
تأثیر آن بر افزایش بازده فرایند برداشت عنوان کرد: از جمله 
پایداری  عدم  در سیلابزنی،  پلیمرها  از  استفاده  مشکلات 
مکانیکی و حرارتی در زمان اختلاط، تزریق و جریان است. از 
آنجا که یکی از رایج ترین پلیمرهای مورد استفاده در این روش، 
پلی آکریل آمید است، لذا در این تحقیق جهت بهبود کارایی 

این پلیمر از نانوذرات رس استفاده شد.
 وی ادامه داد: طبق نتایج حاصل شده نمونه های پلیمری 
تقویت شده با این نانوذرات در مقایسه با نمونه های عادی، 
خاصیت ضد حرارتی بالاتری از خود نشان می دهند و تغییر 
شکل آن ها در برابر دماهای بالا و یا مواد شیمیایی کمتر است.

 به گفته چراغیان با بهره مندی از این ویژگی ها، کارایی پلیمر 
و در نتیجه بازده برداشت به میزان زیادی بهبود می یابد. افزون 
بر این، قیمت مناسب نانوذرات رس، هزینه ی اقتصادی آن ها را 

نیز توجیه پذیر می کند.
 این محقق افزود: پلیمرها با افزایش گرانروی آب تزریقی به 
مخزن باعث کنترل تحرك پذیری آب شده و کارایی جاروب 
کردن آن را بهبود می بخشند. حال افزودن نانوذرات به ترکیب 
آن ها سبب بهبود میزان نفوذ به منافذ میکروسکوپی موجود 

در مخازن می شود.
 وی گفت: همچنین خواص محلول پلیمری، همچون 
مقاومت برشی و حرارتی آن در طول مسیر افزایش خواهد 

یافت که این موارد به ازدیاد برداشت نفت کمک می  کند.
 از نتایج این طرح تا کنون سه اختراع مختلف با عناوین 
»سیال پلیمری بهینه شده توسط نانو ذرات رس«، »سیال 
پلیمری بهینه شده توسط نانو ذرات اکسید سیلیسیم مورد 
استفاده در ازدیاد برداشت« و »سیال حفاری بهینه شده توسط 

نانو ذرات« در اداره ی مالکیت صنعتی به ثبت رسیده است.

پوستومورابازغالتقویتکنید
زغال فعال یک عنصر بسیار موثر جهت تقویت پوست و مو محسوب می شود. با قرار دان 
زغال بر روی پوست و در موها می توانید شاهد سلامتی و زیبایی این دو عضو مهم باشید.

 زغال فعال آن زغالی نیست که برای طبخ کباب استفاده می شود، بلکه یک نوع زغال 
است که بیشتر در مصارف پزشکی و آن هم جهت تصفیه هوا استفاده می شود.

همچنین این ماده همراه با مواد شیمیایی آن به عنوان یک دارو در اورژانس جهت درمان 
مسمویت ها استفاده می گردد.  امروزه بسیاری از مردم جهت سم زدایی آب و مواد غذایی 

و سفید کردن دندان ها از این ماده کمک می گیرند.
حال خوب است که بدانید چطور این ماده ی شگفت انگیز در درخشان کردن و تقویت 
پوست و مو نیز موثر است. ما به شما پیشنهاد می کنیم زغال فعال را به صورت پودر در 
آورده و بر روی مو و پوست صورتتان بریزید. بسیاری از مردم شاهد نتایج شگفت انگیزی 
پس از استفاده این ماده بوده اند، زیرا سموم به راحتی به زغال فعال می چسبند که این 
خود سبب سم زدایی و پاك سازی می شود. به علاوه اینکه چون این ماده یک عنصر 
طبیعی است و فارغ از هر گونه ماده ی شیمیایی می باشد عوارض بدی برای مو و پوست 

ندارد. زغال فعال از طرق زیر می تواند سبب تقویت پوست و مو شود.

کوچک تر کردن منافذ و پاک سازی پوست
سموم و ذرات ریز زیادی در طول روز به منافذ پوست ما می چسبند و آن را آلوده می 
سازند. زغال فعال به این منافذ اتصال یافته و مانع اتصال این مواد آلوده به پوست می شود 
و سبب پاك شدن و درخشان ماندن پوست می شود. همچنین این ماده با لایه برداری 

سلول های مرده ی پوست، آن را شاداب تر می سازد.

مراقبت از پوست چرب
زغال فعال سبب ایجاد تعادل در چربی پوست شده و مانع جوش زدن صورت می شود. 
بنابراین بهتر است افرادی که پوست چرب دارند، یک یا دو بار در هفته از زغال فعال به 
عنوان ماسک صورت استفاده کنند. ولی استفاده ی بیش از حد آن ممکن است سبب 

خشکی زیاد پوست شود.

درمان آکنه
بسته به نوع آکنه و علت تشکیل آن، زغال فعال می تواند آن را از بین ببرد. این ماده 
به شکل یک صابون عمل کرده و تمام چربی ها و آلودگی ها را از پوست می زداید. اگر 
نمی خواهید از این ماده در تمام پوست خود استفاده کنید، آن را فقط بر روی محل 

آکنه قرار دهید.

درمان نیش حشرات و مشکلات پوستی
اگر پوست مورد گزش حشراتی مانند زنبور قرار بگیرد و یا به هر دلیلی دچار بریدگی و 
خراش شود، زغال فعال می تواند درد را تسکین دهد و علائم آن را از روی پوست محو 
کند. برخی عفونت ها نیز می توانند توسط این ماده ی مهم درمان شوند.برای این منظور، 
بهتر است پودر زغال را با کمی آب مخلوط کرده و به صورت خمیر در آورید. سپس خمیر 

را بر روی محل مورد نظر قرار دهید.

خلاص کردن موها از شر سموم
با قرار دادن زغال فعال بر روی موها می توان آن ها از شر گرد و خاك و چربی 
اضافه خلاص کرد،درست مانند پوست. می توان برای تقویت و بهبودی موها از 
شامپوهای دارای زغال فعال استفاده کرد. در غیر این صورت می توانید در فواصل 
زمانی مشخص در هنگام استحمام یک قاشق پودر زغال فعال را به شامپویتان اضافه 
کنید. فقط به یاد داشته باشید استفاده ی زیاد از زغال ممکن است باعث خشکی 

بیش از حد موها شود.

حجیم ساختن موها 
اگر موها آلودگی زیادی را حمل کنند، سبب خم شدن و بی حجم شدن شان می 
شود. در حالیکه زغال فعال با زدودن آلودگی ها، علاه بر پاك سازی موها باعث حجیم 

شدن آن می شود.

درمان پوست سر
شوره سر، قرمزی و خارش پوست سر چرب با زغال درمان می شود. با مخلوط کردن 

کمی از این ماده با شامپو، خود را از شر این مشکلات نجات دهید.

این روزها افراد زیادی رهسپار عتبات عالیات هستند؛ برای 
بهره بردن بیشتر از این سفر روحانی و معنوی باید مراقب 

سلامت تان باشید. 
گردهمایی مسلمانان در کربلا همزمان با اربعین حسینی 
)ع( بزرگ ترین تجمع جهان اسلام است. برای پیشگیری 
از بیماری ها و مشکلات احتمالی در طول سفر نکاتی باید 

رعایت شود که در ادامه آمده است:
* مراقب بیماری وبا باشید. اولین و مهم ترین نکته ی 
بهداشتی که زائران باید آن را رعایت کنند این است که 
شستشوی مداوم دست ها را فراموش نکنند و به خصوص 
قبل از غذا و بعد از تردد با اتوبوس، در مکان های عمومی، 
بازار و مکان های پرتردد حتما دست هایشان را با آب و صابون 

یا آب و مایع ضدعفونی کننده بشویند.
* زائرانی که بیماری قلبی و دیابت دارند برای جلوگیری 
از سرماخوردگی لباس های مناسب همراه داشته باشند؛ 
جوراب، دستکش، کلاه، پوشش گوش، کاپشن و... . لباس 
های گرم را طوری انتخاب کنند که دکمه یا زیپ داشته 

باشند و بتوانند آنها را در طول مسیر کم یا زیاد کنند. 
* خانم ها بهتر است، پارچه نرم مشکی مستطیل که جلوی 
صورت را بگیرد، تهیه کنند و به آن کش بدوزند و چیزی 
شبیه پوشیه درست کنند تا در طول مسیر از سرما و گرد و 

غبار محافظت شوند. 
* کرم مناسب برای تاول و عرق سوز همراه داشته باشند. 

* افراد دیابتی، توجه داشته باشند چون پیاده روی فعالیت 
زیادی محسوب می شود که برای آنها غیرطبیعی است، باید 
بیشتر از خود مراقبت کنند. حتما در استراحتگاه ها پاهای 
خود را مدام بشویند و خوب خشک کنند تا دچار زخم نشوند. 

همچنین مصرف داروهایشان را منظم ادامه دهند.
* پیاده روی طولانی در مراسم روز اربعین برای افرادی 
که دچار بیماری های قلبی پیشرفته هستند به هیچ وجه 
مناسب نیست و بهتر است این بیماران از ون ها و مینی 
بوس هایی که در طول مسیر است، استفاده کنند. علاوه بر 
این، اگر دچار کوچک ترین درد و عارضه ای در قفسه سینه 
شدند، به پزشکان ما که در هر 15 کیلومتر یک مرکز فعال 

دارند، مراجعه کنند. 
* افرادی که دچار نقص سیستم ایمنی هستند و به هر 
علتی داروهای تضعیف کننده سیستم ایمنی مصرف می 
کنند، مثلا دیابت پیشرفته دارند و انسولین مصرف می کنند، 
بهتر است در این فصل سفر نکنند و اگر هم سفر می کنند، 

مراقبت های لازم را انجام دهند. 
* تزریق واکسن آنفلوانزا و مننژیت فراموش نشود. 

* با توجه به تراکم جمعیت در اربعین، استفاده از ماسک در 
پیشگیری از ابتلا به بسیاری از ویروس ها و میکروب ها موثر 
خواهد بود، بر این اساس بهتر است تا زائران به تعداد روزهای 
سفر، ماسک همراه داشته و روزانه یک ماسک را استفاده 
کنند. * همراه داشتن چفیه، کلاه، چتر، عینک، سمعک و هر 

وسیله کمک توانبخشی برای زائران ضروری است.
* زائران حتماً باید صابون )به صورت مایع دستشویی، 
یا خمیر صابون که در داروخانه ها وجود دارد( را در کوله 
پشتی خود قرار دهند و مرتب به شست وشوی دست ها 
اقدام کنند؛ چرا که شست وشوی دست ها با مایع دستشویی 
از سرماخوردگی، ابتلا به بیماری های مختلف چون اسهال و 

استفراغ و ... جلوگیری می کند.
* به تعداد روزهایی که در سفر هستید، جوراب به همراه 
داشته باشید و هر شب جوراب های خود را از پا خارج و با 
دقت پاهای خود را شست وشو دهید؛ این کار انرژی بهتری 

به زائر می دهد.

* شب ها در محل پاشنه پا از پماد ویتامین »آ د« استفاده 
کنید و اگر امکان دارد شب پاها را 20 تا 30 سانتی متر 

بالاتر نگه دارید.
* در مسیر حرکت زائران هوا سرد یا آفتابی است؛ لذا بهتر 
است دست و صورت در معرض باد و آفتاب قرار نگیرد و حتما 

از کرم های ضدآفتاب یا آ.د استفاده شود.
برای  درمانی  شناسایی  کارت  یک  بهتراست  زائران   *
خود درست کنند در برگه ای مشخصات خود شامل نام 
و نام خانوادگی و نام پدر، سن، سابقه بیماری، شماره تلفن 
ضروری، آدرس، گروه خونی و محل استقرار خود را در این 
کارت نوشته به همراه عکس خود در کوله پشتی قرار دهند و 

حتماً گذرنامه همراه داشته باشند.
* کفش طبی دارای پاشنه نرم، مناسب ترین کفش برای 
این منظور است، به کمر ضربه وارد نمی کند و از آنجایی که 
زائر در هنگام پیاده روی پای متورمی پیدا می کند، داشتن 
کفش بنددار موجب می شود بتواند کمی کفش را گشاد کند 

تا به پا فشار کمتری وارد شود.
* همراه داشتن سیم کارت، تلفن همراه، شارژر، کمک 

شارژر و کاغذ و خودکار ضروری است.
* پیاده روی آرام و منسجم داشته باشید؛ پیاده روی با 
شتاب و زیاد در روز اول موجب می شود به شدت دچار 

گرفتگی عضلات و اسپاسم شوید.
* زائران بهتر است از کوله پشتی استفاده کرده و وسایل 
خود را با دست حمل نکنند، چرا که همراه داشتن یک وسیله 
در یک دست، موجب فشار آوردن شانه بر ستون فقرات شده 

و زائر با کمی پیاده روی دچار خستگی می شود.
* با توجه به احتمال بالای عرق سوز شدن بدن برای زائران 
پیاده اربعین، زائران می توانند از کرم های »زینک اکساید«، 
»کالاندولا« یا »پودر تالک« استفاده کنند. همچنین همراه 
داشتن لباس زیر برای تعویض مکرر نیز به این امر کمک 

می کند.
* زائران از عادت غیربهداشتی روبوسی و دست دادن با 
بیماران به شدت پرهیز و مرتب دست های خود را پیش 
از غذا و پس از استفاده از سرویس های بهداشتی شست 

وشو کنند.
* گرم نگه داشتن سر با گذاشتن کلاه و بستن سر با چفیه 

یا دستار، مخصوصا موقع خواب به زائران توصیه می شود.

* در صورت بیماری، مهم ترین راه انتقال آنفلوانزای فصلی، 
استنشاق قطرات تنفسی آلوده )عطسه و سرفه( است. به 
زائران توصیه می شود هنگام عطسه و سرفه جلوی دهان و 
بینی خود را بگیرند و پس از تماس با بیماران و هنگام عطسه 

و سرفه دست ها را با آب و صابون بشویند.
داروهایتان را فراموش نکنید

زائرانی که دارو مصرف می کنند )مانند بیماران قلبی- 
عروقی، دیابتی یا مبتلایان به فشار خون بالا( باید داروهای 
خود را حداقل برای مصرف 15 روز همراه داشته باشند. در 
واقع افراد بیش از مقدار مصرف، داروهای خود را همراه داشته 
باشند و این داروها را نیز در محلی قرار دهند که به هیچ وجه 
آنها را فراموش نکنند. همچنین نسخه داروهای مصرفی را به 
همراه داشته باشید تا اگر اتفاقی برای داروها افتاد پزشکان 

بتوانند داروها را تهیه کنند.
همراه داشتن داروهایی که جنبه درمان روانپزشکی، کنترل 
صرع، فشار خون، بیماری قلبی و قند، دارند؛ بسیار ضروری 
است و به هیچ وجه نباید مصرف این داروها قطع یا خودسرانه 

کم یا زیاد شود.
تمهیدات قبل سفر

*استفاده از حنا در کف پا
* نرمش و پیاده روی به مدت یک ساعت روزانه یک هفته 

قبل از سفر
تمهیدات حین سفر

 * همراه داشتن برگه آلوئه ورا جهت سوختگی آفتاب و 
غیره

* شستشو پاها و کشاله ران در هنگام استراحت و تجدید 
وضو

* استفاده از پودر ضد التهاب پوست در طی سفر
* بستن کمر با شال

*استفاده از چوب دستی یا عصا
تمهیدات بعد از سفر

* ماساژ با روغن گل بنفشه در زمان استراحت روی پنجه 
انگشتان پا جهت رفع خستگی

* ماساژ با روغن سیاه دانه و بادام تلخ به پاها به جهت 
تقویت عضلات و جلوگیری از گرفتگی آن ها

* بالا نگه داشتن پا در زمان خواب به مدت یک هفته
* حجامت ساق های پا در زمان مناسب

تولیدژلیکهصنعتالکترونیکجهانرامتحولمیکند

محققان ژلی تولید کرده اند که به طور خودکار می تواند مدارهای الکترونیکی را ترمیم و آنها 
را به وضعیت طبیعی خود برگرداند.

محققان دانشگاه تگزاس فناوری جدیدی ابداع کرده اند که احتمالا می توان آن را راه حلی 
امیدوارکننده برای یکی از اصلی ترین چالشهای صنعت الکترونیک سازی به شمار آورد. اینکه 
بتوان تجهیزات الکترونیکی قابل خم شدن و انعطاف پذیر تولید کرده و از آنها در روباتهای 
منعطف نرم آن هم در سطحی گسترده استفاده کرد همواره یکی از آرزوهای اصلی محققان 

عرصه الکترونیک بوده است.
به طور کلی مدارهای الکترونیکی که همواره در معرض خم شدن قرار می گیرند مستعد ترك 
برداشتن و خرد شدن هستند اما با استفاده از ژل جدیدی که محققان دانشگاه تگزاس تولید 

کرده اند، این نگرانی برطرف خواهد شد.
این ژل بدون هیچگونه محرك خارجی عمل کرده و این بدان معناست که در نقاطی که 
هرگونه ترك یا شکافی در مدارهای الکترونیکی روی می دهد، به طور خودکار عمل کرده و 

آن را پر می کند.
همچنین در مواردی که به واسطه استفاده زیاد از مدار یا خم شدن بیش از حد، نقصی در 
عملکرد آن ایجاد می شود می توان امیدوار بود که به لطف ساختار این ژل متفاوت، مدار به طور 
خودکار ترمیم شده و مانند گذشته به کار خود ادامه دهد.ژل مورد نظر از ترکیب پلیمر رسانای 
هیدروژل با نوعی ژل پایه فلزی با قابلیت شکل گرفتن به طور خودکار ساخته شده که در تلفیق 

با هم نسبت به هیدروژل )به تنهایی( مستحکمتر و خاصیت کشسانی بیشتری پیدا می کند.
محققانی که این فناوری جدید را ابداع کرده اند امیدوارند که به جز مدارهای الکترونیکی، از 

آن بتوان در مواردی نظیر باتری ها و حسگرهای زیستی هم استفاده کرد.

همه ی نکات بهداشتی برای زائران اربعین



اجتماعی 6

معاون پیشگیری اداره کل بهزیستی استان قم خبرداد:

استفادهبیشاز23هزارنفرازخدمات
مشاورهبهزیستی

عاون پیشگیری اداره کل بهزیستی استان قم گفت : در شش ماه اول امسال بیش از 23 
هزار نفر از خدمات مشاوره بهزیستی استفاده کردند.

حجت اله محمد زاده  با اشاره به عملکرد معاونت پیشگیری بهزیستی استان قم  در شش 
ماه اول س��ال 94بیان داش��ت: در این معاونت دفترهای مشاوره و خدمات روان شناختی، 
پیشگیری و درمان اعتیاد، دفتر پیشگیری از معلولیت ها و دفتر پیشگیری از آسیب های 

اجتماعی فعالیت می کنند.
معاون پیشگیری بهزیستی اس��تان قم گفت:  در شش ماه اول سال94 مراکز مشاوره و 
خدمات روان شناختی  تحت نظارت اداره کل بهزیستی استان تعداد  23 هزار و 575 نفر به 
صورت تلفنی و حضوری از خدمات مشاوره روان شناختی بهره بردند، که تعداد 12438 نفر 

غیر حضوری و تعداد 11137 نفر بصورت حضوری استفاده کرده اند.
محمد زاده در ادامه گفت: مهم ترین برنامه های دفتر پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
در سال 94: گسترش طرح آموزش مهارت های زندگی خانواده ویژه افراد متاهل با هدف 
آموزش مدیریت اقتصادی خانوار و تقویت و افزایش توان مدیریتی افراد در زمینه مسائل 

اقتصادی خانواده از جمله برنامه های این دفتر در سال جاری است.
معاون توسعه پیشگیری بهزیستی در ادامه افزود : هدف از تأسیس مرکز مشاوره عمومي 
پاسخ به نیازهاي مشورتي و روانشناختي در حیطه هاي فردي، گروهي، خانوادگي به منظور 
ارتقاء توانایي ها و س��لامت روان مراجعین و پیش��گیري از اختلالات و مشکلات رواني � 

اجتماعي با استفاده از شیوه هاي مشاوره اي، مداخله اي و آموزشي است. 
محمد زاده  با بیان  اینکه :موضوعات اعتیاد، ازدواج و خانواده، روان درماني، مشاورة صنعتي 
و سازماني، مشاورة تحصیلي و تربیتي، اختلالات یادگیري، اختلالات خوردن، اختلالات 

جنسي و ... بر اساس موضوع، تخصصي هستند و محور خدمات تخصصي قرار مي گیرند.
معاون توسعه پیشگیری در پایان گفت:راهنمائی ومشاوره اعم از حضوری و یا غیر حضوری 
یکی از موثرترین خدمات تخصصی در جلوگیری از بروز بحران ها و آسیب های اجتماعی 
می باشد، مراکز مشاوره با به کار گیری نیروهای تخصصی شامل روانپزشک ،روانشناس 
،مشاور و مددکار اجتماعی در جهت درمان و پیشگیری از آسیب های روانی واجتماعی  و 

ارتقاء سطح بهداشت و سلامت روان فرد وجامعه است.

جانشین فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع(  اعلام کرد :

تشکیل9۰۰شورایامربهمعروفدر
پایگاههایبسیجومساجدقم

جانش��ین فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( با بیان اینکه زیرساخت های قرارگاه امر به 
معروف و نهی از منکر در بیش از 95 درصد حوزه ها و پایگاه های بس��یج اقشار و نواحی 
مقاومت سازماندهی شده است، افزود: بیش از 900 شورای امر به معروف متشکل از ائمه 
جماعات مساجد، هیئت امنا، معتمدین محل و مسئولان پایگاه بسیج تشکیل شده است. 

 رضا حافظی عصر دیروز در همایش "منادیان معروف" که در مدرسه فیضیه برگزار شد، 
با اشاره به اینکه خداوند بر عالم ولایت دارد، اظهار داشت: خداوند انبیاء و اولیاء الهی را برای 
هدایت بندگان خدا مبعوث کرد. وی با اشاره به این که معجزه ظهور امام و انقلاب اسلامی 
یکی از ابزارهای هدایت بشری است، تصریح کرد: امروز انقلاب با پیچیده ترین نوع استکبار 
مواجه است.  جانشین فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( با بیان این که امروز برکات انقلاب 
اسلامی در عالم از مصادیق هدایت الهی است، ابراز داشت: زمینه پیشرفت و تکامل انقلاب 
اس��لامی را باید با حفظ صیانت از ارزش ها به طور فراگیر دنبال کرد. حافظی با اشاره به 
تلاش گسترده سپاه در زمینه حفظ ارزش ها، گفت: این نهاد اقدام به ایجاد تشکل هایی 
نموده است که در پشتیبانی از ارزش های دینی تاثیرگذار بوده اند. وی تشکیل قرارگاه امر 
به معروف و نهی از منکر را یکی از مصادیق تشکل های تاثیرگذار سپاه در حفظ ارزش های 
دینی عنوان کرد و ابراز داشت: سپاه از طریق بسیجیان نواحی پایگاه های خود، تلاش زیادی 
را در زمینه ترویج امر به معروف و نهی از منکر می کند. جانشین فرمانده سپاه علی بن 
ابیطالب)ع( با بیان اینکه زیرساخت های قرارگاه امر به معروف و نهی از منکر در بیش از 95 
درصد حوزه ها و پایگاه های بسیج اقشار و نواحی مقاومت سازماندهی شده است، افزود: 
بیش از 900 شورای امر به معروف متشکل از ائمه جماعات مساجد، هیئت امنا، معتمدین 
محل و مسئولان پایگاه بسیج تشکیل  شده است. حافظی در پایان خاطرنشان کرد: امسال 
نهضت آموزشی امر به معروف و نهی از منکر نیز در حلقه های صالحین بسیج در دستورکار 

قرار گرفته و در ترویج این امر مقدس تاثیرگذار بوده است.

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم عنوان کرد:

شاخصاهدایخونمستمردرقم
53درصددرآبانماه

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم شاخص اهدای خون مستمر در این استان را 
طی آبان ماه 53 درصد عنوان کرد. 

علیرضا کبیری بیان کرد: بیش از چهار هزار و 257 نفر در آبانماه  امسال به مراکز انتقال 
خون قم مراجعه کرده اند که از این تعداد سه هزار و 744 نفر موفق به اهدای خون شده اند 

که از این تعداد 185 نفر اهدا کننده خانم و سه هزار و 559 نفر نیز اهدا کننده آقا بوده اند.
وی با بیان اینکه در آبان ماه سال جاری بیش از 6 درصد رشد اهدای خون نسبت به مشابه 
سال قبل وجود داشته است، افزود: همچنین شاخص اهدای خون مستمر در آبان ماه 53 
درصد بوده است. وی ادامه داد: گروه خونی o مثبت با هزار و 233 نفر بیشترین گروه خون 
اهدا شده طی آبان ماه در استان قم بوده است. کبیری گفت: در این مدت میزان چهار هزار 
و 448 واحد خون و فرآورده های خونی شامل گلبول قرمز فشرده شده، پلاسما و پلاکت در 
مراکز درمانی و بیمارستان های استان توزیع شده است. وی بیان کرد: هشت هزار و 226 
واحد از ابتدای سال تاکنون به شبکه خون رسانی کشور ارسال شده که این میزان نسبت به 
مدت مشابه سال قبل افزایش یافته است. معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: 
افرادی که برای اهدای خون مراجعه می کنند علاوه بر مصاحبه و معاینه، از لحاظ کم خونی 
نیز مورد ارزیابی قرار می گیرند. وی گفت: افراد با سن 17 سال تمام تا 65 سال می توانند 

برای اهدای خون به پایگاه های انتقال خون مراجعه کنند.

معاون توسعه و پیشگیری اداره کل بهزیستی استان قم اعلام کرد:

اعطایواماشتغالبه۴۴معتادبهبودیافته

معاون توسعه و پیشگیری اداره کل بهزیستی استان قم از اعطای وام اشتغال به 44 معتاد 
بهبود یافته طی سالجاری خبر داد. 

حجت الله محمدزاده اظهار داشت: طی سالجاری 44 معتاد بهبود یافته از بهزیستی جهت 
اشتغال وام دریافت کرده اند و 64 نفر نیز در نوبت دریافت وام قرار دارند.

وی ادامه داد: سال گذشته نیز برای کمک به اشتغال معتادان بهبود یافته به 177 نفر وام 
اشتغال توسط بهزیستی استان قم پرداخت شده است.

معاون توسعه و پیشگیری اداره کل بهزیستی قم در خصوص ویژگی های وام های پرداخت 
شده افزود: وام های اشتغال معتادان بهبود یافته پنج تا 15 میلیون تومان است که به افرادی 
که دارای مدرك فنی و حرفه ای و یا پروانه فعالیت و پاکی یک تا دو ساله از مواد مخدر باشند 
پرداخت می شود. وی با اشاره به انعقاد تفاهم نامه میان بهزیستی و اداره فنی و حرفه ای افزود: 
طی سال گذشته 300 معتاد بهبود یافته برای دریافت آموزش های فنی و حرفه ای معرفی 
شده اند. محمدزاده در خصوص تعداد مراکز ترك اعتیاد دارای مجوز از بهزیستی نیز افزود: 

22 مرکز سرپایی ترك اعتیاد و هشت کمپ اقامتی در استان قم دایر است.

افزایشناامنیروانیزنان؛چراوچگونه؟
آمارهای تازه منتشر شده از افزایش چشمگیر خشونت های کلامی و مزاحمت های خیابانی 
برای زنان و دختران حکایت دارد؛ مزاحمت هایی که به دلیل ضعف اجرایی قانون در برابر افراد 
خطاکار و نگرش نادرست به زنان مورد تعرض واقع شده، به طور معمول با سکوت دردمندانه ی 
زنان همراه می شود.  گزارش تازه منتشر شده ی نیروی انتظامی مبنی بر افزایش 98 درصدی 
میزان مزاحمت برای زنان و دختران در سال 1393، حکایت از داستان کهنه اما تکراری زنانی 
دارد که بنا بر جنسیت خود، همواره در مکان های عمومی، تحت تعقیب صداهایی گوشخراش 
همانند روح های سرگردان و بی هدف هستند؛ موضوعی که مربوط به زمان، مکان و افراد 
ویژه هم نمی شود و تا دلتان بخواهد، انواع و اقسام مختلف دارد.  مزاحمت های خیابانی برای 
زنان همچون آزار کلامی، نگاهی و جسمی که در برخی موارد به قتل یا خودکشی فرد آزار 
دیده منجر می شود، یکی از ده ها یا صدها تجربه یی است که بسیاری از زنان ما با حضور در 
عرصه ی عمومی آن را به طور کامل احساس کرده اند تا جایی که به امری پایدار و تکرارپذیر 
تبدیل شده است. چنانچه »قنبرنژاد« نماینده معاونت راهبردی قوه قضاییه، در گزارش تازه ی 
خود از افزایش ناگهانی 200 تا 300 موردی تجاوز به عنف از سال 1389 خبر داد و گفت: در 
سال 1393، حدود یک هزار و 313 مورد تجاوز به عنف گزارش شده است که این آمار اگرچه 
در مقایسه با سال 1392 کاهش 30 فقره یی را نشان می دهد اما در مجموع از سال 89 تجاوز 
به عنف، افزایش ناگهانی 200 تا 300 موردی داشته و همان رقم تقریبا ثابت است.  قنبرنژاد 
با بیان اینکه میزان مزاحمت زنان و دختران در سال 1389، حدود 72 هزار مورد بود، گفت: 
براساس آمار نیروی انتظامی مزاحمت زنان و دختران در سال 1393 به 142 هزار و 933 
مورد رسید که افزایش 98 درصدی داشته است.  با نگاهی به این معضل اجتماعی بسیاری از 
زنان و دختران جامعه هر روز، به نوعی با آن روبه رو هستند، به اختصار به بررسی علت های 
این چالش اجتماعی و معرفی عامل های بازدارنده ی آن و نقش افرادی که در فضای عمومی 
شاهد این امر هستند، می پردازیم.  1- متلک پراکنی، به تمسخر و زیر ذره بین گرفتن سایر 
افراد، نوعی ناهنجاری است که در سال ها با خوی برخی از مردم جامعه پیوند خورده است. 
فرهنگی که شوربختانه بیشتر جنس زن را مورد هدف قرار می دهد و کمتر شنیده یا دیده 
می شود که مردی در خیابان مورد آزار کلامی قرار بگیرد. فرهنگی که نه متلک پراکنان آن از 
جرم بودن آن آگاهی دارند و نه قربانیان از بابت آن لب به شکایت باز می کنند و همین عاملی بر 
افزایش روزافزون آن می شود تا آن جا که با آزار دادن دیگران تفریح می کنند. غافل از این که 
متلک پراکنی و آزار کلامی در قانون جرم تلقی می شود و در صورت شکایت، دادگاهی برای 
رسیدگی آن تشکیل خواهد شد.  2- بنا بر نظر کارشناسان و آسیب شناسان اجتماعی، انگیزه 
و هدف مردانی که با قصد ایجاد مزاحمت های خیابانی قدم به این مسیر می گذارند، چیزی 
فراتر از برآورده شدن نیازهای جنسی است. از نگاه آنان، احساس قدرت، نشان دادن برتری 
جنسی و تحقیر جنس مخالف بیشترین لذت را برای این افراد به ارمغان می آورد که در قالب 
مانور دادن با خودرو در مقابل مدارس دخترانه یا زنان عابر پیاده، تنه زدن و آزارهای جسمی 
خودنمایی می کند. بدون درنظر گرفتن این موضوع که شاید در گوشه ی دیگری از این شهر، 
فردی خطاکار، همین برخورد ناشایست را با مادر یا خواهران آنان داشته باشد.  3- درکنار همه 
ی دلیل های به وجود آورنده ی زمینه ی آزارهای خیابانی برای زنان، نوع پوشش و چگونگی 
حضور آنان در اجتماع و مکان های عمومی نیز یکی از علت هایی است که به مردان مجوز 
می دهد تا پا را فراتر از حد خود گذاشته و به حریم شخصی زنان وارد شوند و با استفاده از 
هر ترفندی به تخریب روحی و روانی هدف خود بپردازند. در واقع رویارویی و ناهمگون بودن 
فرهنگ سنتی با فرهنگ وارداتی غرب، اختلالاتی را در نوع پوشش و پذیرفتن این پوشش از 
سوی برخی افراد جامعه ایجاد کرده است که شوربختانه تاکنون هیچ طرح مناسبی برای پر 
کردن این فاصله اندیشیده نشده است. هر چند متلک پراکنانی که با خلا وجدان دست و پنجه 
نرم می کنند، بی توجه به پوشش زنان و تنها برای وقت گذرانی یا تفریح، همه ی زنان را به یک 
چشم نگاه کرده و قربانی را مورد خشونت کلامی و جسمی قرار می دهند.  4- از دیدگاه روان 
شناختی و جامعه شناختی، زنان آسیب دیده از آزارهای کلامی و غیرکلامی چنان سرخورده 
و منفعل می شوند که گاه برای رویارویی با پیامدهای این تعرض، حضور اجتماعی خود را در 
جامعه محدود می کنند. مزاحمان خیابانی نیز در نبود پیگردهای قانونی و بازدارنده های ویژه، 
بر عمل خلاف خود اصرار می ورزند و در برخی مواقع کار صرفا از یک مزاحمت خیابانی، 
گفتن چند کلام به عنوان متلک فراتر می رود و جای خود را به جرم های بیشتر می دهد. 
در انواع مزاحمت ها، حقی از حقوق شهروندان ضایع می شود، اما در بسیاری از موارد، نه کار 
به دادگاه و تنبیه مزاحم می کشد و نه فرهنگسازی گسترده یی برای کاهش بار مزاحمت ها 
اندیشیده می شود.  5- مشکل های ساختاری جامعه در کنار معضل های شخصیتی و روانی، 
دلیل مهم دیگرِ افزایش این پدیده ی شوم اجتماعی است. نبود فرهنگ استفاده ی درست 
از فضاهای اینترنتی، بیکاری، اعتیاد، سردرگمی جوانان میان فرهنگ سنتی و نوگرا، سکوت 
قربانیان آزارهای خیابانی و همچنین اطمینان فرد خاطی از نبود برخورد قانونی دست به دست 
هم داده اند تا این فرزند فرهنگ ناخلف، همچنان به تخریب شخصیت روحی و روانی زنان و 
دختران جامعه بپردازد. عمق فاجعه زمانی معلوم می شود که اعتراض زن یا دخترِ مورد تعرض 
کلامی یا جسمی واقع شده، نادیده گرفته می شود و حتی به تهمت زدن، دروغ گویی و مقصر 
بودن متهم می شود. به همین دلیل زنان مورد تعرض واقع شده در برابر این گونه آزارها سکوت 
کرده و از پیگیری آن منصرف می شوند. غافل از این که مشکل از مردانی است که بی توجه به 
شخصیت و پوشش زن، به خود اجازه ی وارد شدن را به حریم خصوصی و شخصی آنان می 
دهند و هراسی از کیفر و مجازات ندارند و همچنین غافل از این که طبق ماده ی 619 قانون 
مجازات اسلامی »هر کس در اماکن عمومی یا معابر متعرض یا مزاحم اطفال یا زنان بشود یا 
با الفاظ و حرکات مخالف شئون و حیثیت به آنان توهین نماید، به حبس از 2 تا شش ماه و تا 
74 ضربه شلاق محکوم خواهد شد«.  6- پیش از هر چیز، فردی که به چنین رفتارهایی روی 
می آورد و با متلک پراکنی سعی در تغییر ذهنیت افراد و خودنمایی دارد، باید با خود بیاندیشد 
نتیجه ی به خطر انداختن امنیت روانی فرد مورد هدف خود چیست و اگر در موقعیت مشابه 
همین اتفاق برای اعضای خانواده وی می افتاد چه واکنشی داشت؟ از طرفی هر کدام از اعضای 
جامعه به عنوان کسانی که با دیگران سوار بر یک کِشتی هستند و سرنوشت مشترکی دارند، 
ولو به اندازه ی تذکر زبانی یا با نگاهی که حاکی از تاسف باشد، باید به این رفتار ها واکنش 
نشان دهند تا هنجارهای جامعه در نظر مزاحمان خیابانی تغییر یافته به نظر نرسد. در حقیقت 
رویارویی با این ناهنجاری در جامعه نیازمند نوعی نظارت همگانی و اجتماعی است.  همچنین 
نبود درك درست از جایگاه زنان در جامعه از دیگر دلیل های اصلی رواج فرهنگ زشت اهانت 
به زنان است که این نکته پیوند مستقیمی با کم کاری نهادهای فرهنگی، رسانه ها، آموزش 
و پرورش و خانواده دارد. در این زمینه صدا و سیما به عنوان گسترده ترین وسیله ی ارتباط 
جمعی می تواند نقش بسیار موثر و مفیدی در آگاهی بخشی ایفا کند. البت�ه در این میان، نقش 
زنان نیز بی تاثیر نیست، چون سکوت اختیار کردن و انفعال زنان مورد تعرض های کلامی و 
جسمی از طرف مردان مزاحم، باعث تقویت این رفتار در آنان و ادامه ی این رفتار در برابر نسل 

بعدی زنان و دختران خواهد شد.

 زندگی و کار در محیط اداری، نیاز به رعایت نکات خاص 
و ظریفی است که رعایت آنها کمک می کند تا شما به دلیل 
اشتباهات کوچک مجبور به انجام اقدامات بزرگ و صرف 

انرژی زیاد نداشته باشید.
تحقیقات نشان می دهد که ساعات اول حضور در محل 
کار بهتر است کارهایی را برای بهره وری بهتر فعالیت مان 
انجام ندهیم. در این زمینه 10 تا از رایج ترین اشتباهاتی که 
در 10 دقیقه اول کار کارمندان انجام می دهند را نام می 
بریم و سپس لیست کارهای ممنوعه را در محیط کار عنوان 

می کنیم.
دیر رسیدن

شما ممکن است قبل از این که حتی ساعت کاری تان 
شروع شود با یک روند اشتباه روز خود را شروع کرده باشید. 
تحقیقات نشان داده است که رئیس ها به کارمندانی که دیرتر 
به محل کار می آیند بیشتر توجه می کنند و حتی آنهایی که 
زمان بیشتری را در محل کار خود سپری کنند،حقوق کمتری 

به آن ها تعلق پیدا می کند.
سلام نکردن به همکاران

با صحبت کردن و معاشرت کردن با همکارانتان می توانید 
روز خوب و دلنشینی برای خود و همکاران ایجاد کنید. اگر 
شما رئیس نباشید و کارمند عادی شرکت باشید و سلام و 
احوال پرسی با کارمندان دیگر نداشته باشید، در کار خود 

مطرح نخواهید شد.
جلسه داشتن

جلسات صبح می تواند وقت شما را تلف کند و صبح ها 
باید برای کار های عقب مانده و نوشتن بگذارید. جلسات باید 
زمانی باشد که همراه با خستگی رفع کردن باشد و کم انرژی 
باشد. زمان های پر انرژی و اصلی برای کارهای دیگر بگذارید.

پاسخ دادن به تمامی ایمیل ها
وقتی که پشت میز خود می نشینید اولین موضوعی که با 
آن روبه رو می شوید با انبوهی از ایمیل و مسیج هایی است 
که در طول شب به شما داده شده است مواجه می شوید و 
وقت زیادی را باید صرف آن کنید. ولی تحقیقات نشان می 
دهد که 10 دقیقه اول کار خود را فقط سریع به ایمیل ها نگاه 
کردن و اگر مطلب مهمی دیده شد برای بقیه روز برنامه ریزی 
کردن صرف کنید و در طول روز زمان های که سرتان خلوت 

تر شد ایمیل های خود را چک کنید.
بدون برنامه ریزی کاری 

قبل از آنکه به کار خود شروع کنید باید حتما یک برنامه 

فرضی در ذهن خود داشته باشید که این برنامه شامل نوشتن 
کار های روزانه تان اولویت بندی کردن آن ها می شود. تقویم 
خود ار چک کنید و ببینید که در روز مشخصی چه کار هایی 

را انجام داده و چه مسئله هایی مانده و باید انجام دهید.
کار های آسان را اول انجام دادن

هرچه از زمان کاری شما بگذرد انرژی تان کمتر می شود 
و پس نباید اول کار های آسان را انجام دهید و در زمان 

خستگی کار های مشکل و سخت تان را موکول کنید.
همزمان چندکار را انجام دادن

چون اول صبح انرژی زیادی دارید شاید حس کنید می 
توانید چندین کار را انجام دهید ولی چند کار را در یک زمان 
انجام دادن به کیفیت کار تاثیر می گذارد شاید کمیت بالا 

باشد ولی کیفیت به همان اندازه پایین می آید.
در افکار منفی غوطه ور شدن

شاید شب قبل با خانواده دعوای تان شده باشد یا اتفاق 
منفی برایتان افتاده باشد ولی نباید این مسئله را به کار خود 

وارد کنید و با انرژی منفی وارد محل کارتان شوید.
روزمرگی را رعایت نکره اید

اگر در اول روز خود وقت تان را برای فکر کردن و تصمیم 
گرفتن راجع به اینکه چه کاری را اول انجام دهد و روتینی در 
کار خود نداشته باشید بیشتر وقت خود را تلف خواهید کرد. 
روزمرگی به مغز انسان آزادی می دهد که به موضوعی که 

واقعا اهمیت دارد بپردازد.
لیست کارهای ممنوعه

جلسات صبح می تواند وقت شما را تلف کند و صبح ها 
باید برای کارهای عقب مانده و نوشتن بگذارید. جلسات باید 
زمانی باشد که همراه با خستگی رفع کردن باشد و کم انرژی 
باشد. زمان های پر انرژی و اصلی برای کار های دیگر بگذارید.

در ارتباط با کار و همکاران عدم رعایت و توجه به اموری شما 
یا سایرین را دچار مشکل خواهد ساخت. در واقع محیط کار 
یک فضای خاص یا یک اجتماع کوچک با فرهنگی خاص است. 
بعضی کارها نباید در اداره انجام شوند. اگر خواستار سلامت و 
اعصاب آرام در محیط کار هستید با عدم انجام کارهایی محیط 

کار را برای خود و همکارانتان لذت بخش می کنید.
لباس مناسب

قبل از هر چیز لباس شما باید مناسب محیطی که در آن 
کار می کنید باشد. از پوشیدن لباس های نامناسب با رنگ 
های جیغ اجتناب کنید. پوشیدن لباس های تنگ و کوتاه 
نه تنها شرایط کار را بر شما سخت خواهد کرد، بلکه تحمل 

فشار تنگی لباس برای ساعت های طولانی برای سلامتی شما 
خطرناك است. لباس های فرم و یک شکل بهترین نوع لباس 

برای محل کار است.
عطر تند ممنوع!

از عطر تند در محیط کار استفاده نکنید. استفاده از خوش 
بو کننده های بدن یک ضرورت است. با این وجود زدن عطر 
های تند که باعث اذیت و آزار همکاران در محیط کار است، 
خودداری کنید. عطر های ملایم و ارام بخش بهترین گزینه 
هستند و هیچ ضرروتی برای استفاده از این همه عطر های 
تند )بخصوص ادکلن های مردانه( برای خوش بو کردن بدن 

نیست.
نگاه های مرموز و شایعات

به گونه ای ساده و راحت برخورد کنید. حد و حدود خود را 
بشناسید و آن را رعایت کنید. رفتار های مشکوك و پنهانی، 
صمیمیت بیش از اندازه، شوخی های زننده، طعنه زدن ها، 
قهر کردن، نگاه های مرموز و خیره و... همه باعث ایجاد شبه 
و شایعاتی در باره شما خواهند شد. بهتر است، راحت، صریح 
و آشکارا برخورد کنید تا از ایجاد هر گونه شبه و شایعه 

جلوگیری کنید.
آرام باشید

چهره و رفتار شما در محیط کار باید شاد و آرام باشد. 
محیط کار جای ناله کردن، نشان دادن خشم و غم نیست. 
مشکلات خارج از اداره به اداره و کارکنان آن مربوط نیست. 
اینکه همکاران شما مجبور هستند هر روز چهره عبوس و ناله 
و شکایات شما را بشنوند، کار پسندیده ای نیست. شما باید 

بتوانید مشکلات روحی یا جسمی خود را کنترل کنید.
تولید کننده سر وصدا نباشید

هنگام کار تولید سرو صدا نکنید، یعنی به عادت با انگشت 
روی میز نزنید. یا وقتی در حال فکر کردن هستید، در یک 
محیط بسته راه نروید. توجه کنید که هنگام راه رفتن پاشنه 
کفش تان صدا ندهد و... همه اینها، منجر به بهم ریختن 
اعصاب و پرت شدن حواس سایر همکاران خواهد شد. هنگام 
صحبت با تلفن صدای خود را کنترل کنید. حتما،سعی کنید 
صدای شما و تلفن شما مزاحمتی برای همکاران بوجود 

نیاورید. 
نکته آخر اینکه بعضی از افراد شناخت و درك درستی از 
محیط کار ندارند. آنها فضای کار را با خانه شخصی خود اشتباه 
گرفته و هر کاری که دلشان می خواهد، انجام می دهند که 
این کار باعث می شود دیگران نگاه خوبی به آنها نداشته باشند. 

 هفتم آذر، سی و پنجمین سالروز عملیات قهرمانانه ناوچه "پیکان" و شهادت 32 رزمنده غیور 
در نهمین هفته آغاز جنگ تحمیلی، سند زرینی بر رزم باشکوه دلاورمردان نیروی دریایی ارتش 

جمهوری اسلامی ایران است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، نیروي 
دریایی ارتش جمهوري اسلامي نخستین نیرو از نیروهای مسلح کشور بود که در دفاع مقدس 
توانست با همکاری نیروی هوایی به اهداف نهایي جنگ دریایی که همان درهم کوبیدن ماشین 
جنگي دشمن، حفظ و صیانت از سیادت دریایی، بستن خطوط مواصلاتي دریایی دشمن و 
بازنگه داشتن خطوط دریایي خودی است، دست یابد. صبح روز جمعه هفتم آذر 59، دشمن بعثی 
با تمام قوا از هوا و دریا در صدد بازپس گیري پایانه هاي نفتي »البکر« و »الامیه«  برآمد که روز 
قبل توسط دریادلان نیروي دریایي ارتش به تسخیر در آمده بود؛ اما در عملیات مروارید، ناوچه 
»پیکان« توانست تعداد دیگري از کشتي ها و هواپیماهای عراقي را از صحنه عملیات خارج کند. 
سرانجام در یک نبرد نابرابر و پس از ساعت ها نبرد بی  امان، در حالیکه دلاورمردان این ناوچه، 
آخرین گلوله های خود را به سوي دشمن نشانه  مي رفتند، ناوچه پیکان مورد اصابت چندین 
موشک قرار گرفت و با 30 پرسنل شجاع و فداکار خود و دو نفر از کارشناسان نیروهای هوایی در 
قعر آب هاي گرم خلیج فارس، جای گرفت. محمد حسین ولاشجردی فراهانی از پرسنل نیروی 
دریایی که سال 72 به عضویت کانون بازنشستگان نیروهای مسلح استان قم در آمده و در آن 
زمان در سمت افسر روابط عمومی منطقه یکم در حال انجام وظیفه بوده است، در این باره گفت: 
تفنگ داران نیروی دریایی، ظرف یک هفته توانستند با انجام عملیات مروارید و غرق کردن ناوچه 
های روسی اوزا، نیروی دریایی عراق را فلج نموده و در کنار بندر بصره پهلو بگیرند. وی که هفت 
سال و یازده ماه سابقه ایثارگری و حضور در خط مقدم جبهه دریایی دارد، افزود: یگان های نیروی 
دریایی از پایگاه یک و دو بوشهر و بندر عباس، توانستند تاسیسات سکوهای الامیه و البکر عراق را 
که روی اینها رادارهایی به منظور حمله به گشتی های نیروی دریایی ایرانی بود، پاکسازی کنند 
و با یک عملیات غافلگیرانه از لوث وجود دشمن بعثی پاك نمایند. ولاشجردی با اشاره به خاطره 
خود از هفتم آذر 59 گفت: در این روز ناوچه پیکان در راستای ماموریتی که داشت سکوها را به 
آتش کشید و قهرمانانه یکی از هواپیماهای دشمن را سرنگون کرد و دشمن که کمین کرده بود، 

با شلیک دو موشک ناوچه از وسط دو نیم کرد. وی که در برخی عملیات های مهم دفاع مقدس 
نیز حضور داشته است، در تبیین اهمیت نقش نیروی دریایی در دوران دفاع مقدس خاطرنشان 
ساخت: در آن دوران، بیشترین واردات کشور از طریق بنادر انجام می شد و یکی از افتخارات 
نیروی دریایی این بود که در سخت ترین شرایط که دشمن از طریق آب راه ها و بنادر حمله می 
کرد، توانست مراکز ارتباطی مهمی چون بندر عباس، ماهشهر، بوشهر، سکوهای نفتی خارك و ... 
را باز نگهدارد. ولاشجردی به بیان خاطره ای دیگر مربوط به عملیات ناوچه سهند در 29 فروردین 
سال 67 اشاره کرد و ادامه داد: در آن روز تاریخی ما در یدك کشی به همراه ناوچه سهند در 
حرکت بودیم و شاهد بودیم شهید عباس قهرمانی از پرسنل آن ناوچه که در حال غرق شدن 
بود، شجاعانه تا آخرین گلوله توپ به سوی نیروهای آمریکایی و هواپیماهای دشمن شلیک کرد 

و نهایتا به همراه130 نفر پرسنل در قعر آبهای تنگه هرمز آرام گرفت.
حضور شجاعانه نیروی دریایی؛ برگ زرینی از حماسه دفاع مقدس

نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در طول دفاع مقدس حضور حماسی و مقتدرانه 
ای در عملیات دفاع 34 روزه از خرمشهر در آغاز جنگ، تأمین پدافند سطحي و هوایي )ارتفاع 
پست( جزایر و سکوهاي نفتي کشور از آغاز تهدید تا پایان جنگ تحمیلي، پدافند از جزیره آبادان 
و جلوگیري از تکمیل محاصره آبادان و خرمشهر در عملیات کوي ذوالفقاریه و اجرای تاخت هاي 

انهدامي علیه پایانه هاي نفتي البکر و الامُیه و نهایتا عملیات مروارید-ناوچه پیکان، داشته است.
همچنین اجرای پیوسته و مداوم عملیات گشت و مراقبت و کنترل آب راه ها و معابر وصولي 
جهت بازنگه داشتن خطوط مواصلاتي دریایي کشور، عملیات ره گیري و بازرسي کشتي هاي 
مشکوك، اجراي عملیات هاي شناسایي و ایذایي در سواحل غربي اروندرود توسط تیم هاي 
عملیات ویژه تکاوران دریایي، اجراي سلسله عملیات تجسس و نجات در دریا و عملیات هاي 
مین ریزي آفندي در آب راه خور عبدالله بخش دیگری از حضور پرتوان این نیرو در عرصه مبارزه 
با تهاجم دشمن بعثی بود. از سوی دیگر، رویارویي مستقیم با نیروهاي متجاوز آمریکا در راستاي 
پدافند از سکوهاي نفتي نصر و سلمان و دفاع از حاکمیّت جمهوري اسلامي ایران در دریا )29 
فروردین 1367(، شرکت مؤثر در عملیات  خیبر و بدر با بکارگیري اسکادران هاي بالگرد و هواناو و 
شناورهاي هجومي در مناطق هورالهویزه، هورالعظیم و جزایر مجنون و شرکت مؤثر در عملیات 
»والفجر 8« و تصرف بندر فاو، تعدادي دیگر از عملیات  متهوّرانه وغرور آفرین نیروی دریایی ارتش 
در طول هشت سال دفاع مقدس است و ماموریت های جدید، بر حوزه افتخارات این نیرو افزوده 
است. انهدام بزرگترین پایانه صدور نفت منطقه و از کار انداختن بیش از 50 درصد از توان رزمي 
نیروي دریایي عراق، نتیجه این رشادت و جوانمردی در شصت و هشتمین روز از آغاز دفاع مقدس 
بود. این نبرد آنچنان در روحیه دشمن بعثي اثر گذاشت که تا پایان جنگ حرکت چندان مهمي 
در دریا از آنها مشاهده نشد.  به مناسبت رشادت ها و دلاورمردي هاي نیروي دریایي ارتش در دفاع 
از جزایر، بنادر، سواحل و دریاهاي کشور و بویژه دفاع از آبادان و خرمشهر و آب هاي خلیج فارس 
در دوران جنگ تحمیلي، با تأیید امام)ره(، هفتم آذر، روز نیروي دریایي ارتش نام گرفت تا همه 
ساله حماسه باشکوه دریادلان نیروي دریایي و یاد شهداي عزیز و ایثارگران گرانقدر نیروی دریایی 

گرامي داشته شود.

نکاتی برای10دقیقه اول ورود به محل کار

کارهاییکهنبایددرمحیطکارانجامداد

به مناسبت هفتم آذر؛

عملیاتمروارید؛سندافتخارنیرویدریاییارتشدردوراندفاعمقدس

آیا خانه داری هم شغل است؟

بسیاری از زنان به منظور برخورداری از استقلال مالی و 
اطمینان خاطر داشتن از آینده خود، به دنبال یافتن یک 
منبع درآمد و   با ورود مدرنیته به کشور، تفکر و عملکرد 
بسیاری از مردم تغییر کرد و به نوعی سلبقه افراد رفته 
رفته تغییر شکل و به سمت و سویی جدید از زندگی 
سوق پیدا کرد. میل به شاغل شدن و داشتن استقلال 
مالی در میان بانوان با همین تغییر سبک زندگی، در 

میان خانواده ها رسوخ و جای خود را پیدا کرد.
داشتن  و  مناسب  یک شغل  بودن  دارا  روزها  این 
فعالیت اجتماعی بیرون از منزل به یک پزُ اجتماعی 
در میان برخی از خانواده ها بدل شده است تاجایی که 
هر شخصی خانه دار باشد و به فعالیتی بیرون از منزل 

مشغول نباشد، به فردی گوشه گیر محکوم می شوند.
قوانین و مقررات بیمه زنان خانه دار چیست؟

بسیاری از زنان شاغل به منظور داشتن استقلال مالی 

و بیمه که در آینده از وضعیت مالی خود اطمینان داشته 
باشند به دنبال یافتن یک منبع درآمد و شغلی متناسب 

هستند.
زهرا 34 ساله در خصوص فعالیتی که بیرون از منزل 
به دنبال  بانوان  از  دارد، می گوید: زمانی که بسیاری 
فعالیت بیرون از منزل نبودند، در دوران مجردی تصمیم 
گرفتم شغلی متناسب پیدا کنم که با گذشت زمان شغل 
دلخواهم را یافتم اما بعد از ازدواج و تشکیل زندگی 
مشترك همسرم به جد با شاغل بودنم مخالف بود و 
من به اجبار و عدم میل باطنی شغل خود را رها کرده و 
در منزل ماندم هر چند از این وضعیت و موقعیتم بنا به 
دلایلی ناراضی نیستم اما تنها دغدغه ای که فکرم را به 
خود مشغول کرده عدم داشتن بیمه و برخوردار نبودن از 

حقوق ماهیانه است.
با توجه به اینکه اکثر بانوان خانه دار به دلیل ترس 

از آینده و نداشتن اطمینان خاطر از تامین مالی خود 
ترجیح می دهند به فعالیتی بیرون از منزل مشغول 
باشند، از این رو بهتر است مسئولان مربوطه به ارائه 

طرح های مناسب، دلگرمی لازم را به این بانوان بدهند.
در همین راستا محمد حسن زدا معاون فنی و درآمد 
سازمان تامین اجتماعی در خصوص پوشش بیمه ای 
زنان خانه دار و قوانین و مقررات آن بندهای زیر را اعلام 

کرد و گفت:
بنا  مورخ29/07/66  جلسه  در  وزیران  1-هیئت 
وزارت  مورخ  24/12/65  پیشنهاد شماره 8732  بر 
بهداشت درمان، و آموزش پزشکی وقت آیین نامه اجرایی 
قانون اصلاح بند )ب( و تبصره 3 ماده 4 قانون تامین 
اجتماعی مصوب 30/06/65 مجلس شورای اسلامی 
مشتمل بر 10 ماده و 7 تبصره را تصویب کرد. بر این 
اساس سازمان تامین اجتماعی مکلف است با استفاده 

از مقررات عدم قانون تامین اجتماعی صاحبان حرف و 
مشاغل آزاد را به صورت اختیاری در برابر تمام یا قسمتی 

از مزایای قانون تامین اجتماعی بیمه کند.
2-براساس مصوبه به مورخ 22/01/78 هیئت مدیره 
وقت سازمان و به منظور حفظ مصالح تمامی بیمه شدگان 
تحت پوشش و همچنین لزوم صیانت از حقوق حقه آنان 
و ارائه مطلوب تر تعهدات قانونی و در نتیجه ایجاد تعادل 
نسبی بین منابع و مصارف مبتنی بر اصول محاسبات 
بیمه ای که لازمه ادامه حیات سیستم های بیمه های 
اجتماعی است، جهت پذیرش درخواست متقاضیان 

شرط سنی وضع شده است.
3- بر اساس رای هیئت عمومی دیوان عدالت اداری 
به شماره دادنامه 411-410 مورخ 13/11/81 تعیین 
شرایط مربوط به عقد بیمه بین سازمان تامین اجتماعی 
و صاحبان حرفه و مشاغل آزاد از جمله در زمینه شرایط 
سنی داوطلبان بیمه اختیاری و تعیین میزان حق سرانه 
در باب شدگان مذکور و ضرورت استفاده بیمه شدگان از 
خدمات درمانی مراکز درمانی ملکی و متعلق و یا مراکز 
آموزشی درمانی تحت پوشش دانشگاه های علوم پزشکی 
و خدمات بهداشتی درمانی و نیروهای مسلح از وظایف و 

اختیارات قانونی این سازمان قلمداد شده است.
     4- برابر ماده یک آیین نامه اجرای قانون بیمه صاحبان 
حرفه و مشاغل آزاد مصوب 29/07/66 هیئت وزیران 
مشمولین صاحبان حرفه و مشاغل آزاد در آیین نامه 
مذکور به افرادی اطلاق شده که برای انجام حرفه و شغل 
مورد نظر با داشتن کارگر )کارفرما( یا خود به تنهایی 
)خویش فرما( به استناد مجوز اشتغال صادره از سوی 
مواجع ذی صلاح یا به تشخیص هیئت مدیره سازمان 
تامین اجتماعی به کار اشتغال داشته و مشمول مقررات 

حمایتی خاص نباشد.
5- تمامی زنان خانه داری که تمایل به پرداخت حق 
بیمه بر اساس مقررات بیمه صاحبان حرف و مشاغل آزاد 
را دارند و فاقد رابطه استخدامی و مزدبگیری با موسسات 
و کارگاه های مشمول قانون تامین اجتماعی می باشند، 
می توانند در صورت احراز شرایط مقرر و با مراجعه به 
نزدیکترین شعبه محل سکونت و یا اشتغال خویش 
و با اعلام شغل خود به صورت خود اظهاری مبادرت 
به ارائه تقاضا، انعقاد قرارداد بیمه و پرداخت حق بیمه  
نمایند و به تبع آن حسب مورد مطابق ضوابط از تعمدات 
قانونی مربوطه شامل بازنشستگی، از کارافتادگی، فوت و 

خدمات درمانی سازمانی برخوردار شوند. حداکثر شرط 
سنی جهت پذیرش درخواست برای زنان 45 سال تمام 
بوده و چنانچه سن متقاضی از سن مذکور بیشتر باشد، 
می بایست معادل دو بر ابر آن سابقه پرداخت حق بیمه 

نزد سازمان تأمین اجتماعی داشته باشد.
6- افرادی که به عللی غیر از علل مندرج در قانون 
تامین اجتماعی مصوب اریبهشت 39 و قانون تامین 
اجتماعی مصوب تیر ماه 54 از ردیف بیمه شدگان خارج 
شده یا بشوند، در صورتی که طبق قوانین فوق الذکر 
مشمول بیمه بازنشستگی باشند، با دارا بودن حداقل 30 
روز سابقه پرداخت حق بیمه می توانند با توجه به مقررات 
این آیین نامه بیمه خود را به صورت اختیاری ارائه دهند، 
حداکثر سن پذیرش درخواست این قبیل از متقاضیان 
50 سال تمام بوده و چنانچه سن متقاضی بیش از سن 
مذکور باشد، معادل آن سابقه پرداخت حق بیمه نزد 

سازمان تامین اجتماعی لازم است.
7- در اجرای بند )ب( ماده )11( آیین نامه اجرایی 
ماده )7( قانون هدفمند سازی یارانه ها و در راستای 
تعمیم و گسترش پوشش بیمه ای به گروه های خاص 
جامعه شامل مددجویان و زنان سرپرست خانوار شهری 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان 
بهزیستی کشور، با توجه به اینکه پرداخت بخشی از بیمه 
این گونه افراد از محل منابع حاصله از هدفمندسازی 
از سوی  معرفی  در صورت  می گردد،  تامین  یارانه ها 
مراجع یاد شده می توانند در قالب مقررات بیمه صاحبان 
حرفه و مشاغل آزاد خود را بیمه نمایند. ضمنا با توجه به 
توافق به عمل آمده فی مابین وزارت سابق رفاه و تأمین 
رفاه و تامین اجتماعی، سازمان هدفمند سازی یارانه ها و 
سازمان تامین اجتماعی و با عنایت به تخصیص بهینه 
منابع مقرر گردیده است، اولویت بیمه برای افرادی باشد 
که از اقشار ضعیف جامعه و تحت پوشش نهادهای 
حمایتی) شامل زنان سرپرست خانوار و مددجویان( را 

داشته باشند.
درخواست  پذیرش  برای  شرط  است؛  گفتنی 
و چنانچه  بوده  تمام  و مرد 50 سال  متقاضیان زن 
سن متقاضی بیش از سن مذکور باشد، باید معادل آن 
دارای سابقه پرداخت حق بیمه نزد این سازمان باشند 
همچنین متقاضیانی که دارای 10 سال سابقه پرداخت 
حق بیمه نزد سازمان تامین اجتماعی هستند، از احراز 

شرط سنی معاف خواهند بود.

شنبه -هفتم آذر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3878

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه:139404030011000543/1
 بدینوسیله به خانم زهرا پناهی آذر ، نام پدر: مجید، تاریخ تولد: 1339/12/27 
ش��ماره ملی: 1282752553 ، شماره شناسنامه :501 بدهکار پرونده کلاسه 
)139404030011000543/1به شماره بایگانی 9400581( ابلاغ میگردد که 
آقای محسن ناصح ستوده به استناد چک شماره 143/776987 به عهده بانک 
صادرات- صدوقی قم درخواست صدور اجرائیه را نموده است چون نشانی مندرج 
شما در گواهی عدم پرداخت شناخته نشده است و بستانکار نیز نتواسته شما را 
معرفی نماید لذا حسب درخواست بستانکار و طبق ماده 18 آئین نامه اجرای 
مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق در روزنامه منتشر می شود لذا لازم است ظرف 
ده روز از انتشار این آگهی ) که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت 
بدهی خود اقدام نمایید و درغیر اینصورت عملیات اجرایی تعقیب خواهد شد این 
آگهی در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده) در صورت بازداشت 

اموال( منتشر نخواهد شد.
مهدی روز خوش- مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم 
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بر کسی پوشیده نیست که علی لاریجانی این روزها می خواهد 
هم آینده سیاسی خود را از برخی اصولگرایان جدا کند و هم در 
صحنه بازی های انتخاباتی و سیاسی اصولگرایان نقش چشمگیرتری 

داشته باشد.
رئیس پارلمان در دو سال گذشته بیش از پیش نشان داده است 
که نمی خواهد با سرنوشت طیفی از این جریان فکری مواجه شود که 
سبد رای شان در میان آرای عمومی خالی است. او نه تنها می خواهد 
خط خود را از حامیان دو دولت نهم و دهم و بقایای آنها در مجلس 
جدا کند، بلکه کنش های سیاسی اش هم نشان می دهد دوست ندارد 
تنها به عنوان یک شخصیت اصولگرای معتدل شناخته شود و ترجیح 
می دهد همان طور که ریاست پارلمانی را با اکثریت اصولگرا برعهده 
دارد بخشی از حلقه رهبری این جناح باشد. او گرچه عبای زعامتی 
علمای اصولگرای قم با عنوان شورای فقاهتی را بر دوش ندارد، به 
نظر می رسد می خواهد لااقل مدیریت انتخاباتی آنها را برعهده داشته 
باشد. حتی بارها چهره های نزدیک به او هم تاکید کرده اند با بخشی 
از اصولگرایان هرگز بیعت نخواهند کرد و این خود نشان دهنده این 
است که او و طیف همراهش به قدرت سیاسی خود ایمان دارند. در 
این میان اما حضور در عرصه مدیریت انتخاباتی یک جریان فکری که 
بارها بر عدم ائتلاف با طیف تندرو تاکید کرده است نیازمند ملزوماتی 

است. تشکیل حزب بخشی از این ملزومات است.
آذر ۹۳ که علی لاریجانی به مناسبت سالروز تاسیس پارلمان به 
صدا وسیما رفت، در خلال گفت وگویی تلویحا به تاسیس حزب از 
سوی خود و همفکرانش اشاره کرد. او در پاسخ به این سوال که آیا 
قصد راه اندازی حزبی سیاسی دارد ، گفت: »تشکیل حزب کار خوبی 
است و بعضا دوستانی که با من در این زمینه صحبت می کنند آنها 
را تشویق به این امر می کنم. من خودم هنوز به این نتیجه نرسیده ام 
که می توانم حزب تشکیل دهم، شاید هم مقداری تنبلی است اما 
عقیده دارم اگر واقعا احساس کنم وجود من می تواند کمکی به حزب 
کند حتما این کار را می کنم و بعضی از دوستان که با من صحبت 
می کنند، تشویق شان می کنم که کار حزبی را پیگیری کنند و احزاب 

قوی در کشور به وجود بیاورند.«
حرف های پاییز ۹۳ لاریجانی در ساختمان جام جم به مثابه 
چراغ سبزی برای تشکیل حزب بود. بعد از این اظهارنظر زمستان 
همان سال کاظم جلالی از چهره های نزدیک به لاریجانی و رئیس 
به  لاریجانی  تاسیس حزب  مورد  در  رهروان صریحا  فراکسیون 
خبرنگاران گفت: »ما مرتب درخصوص حزب با آقای لاریجانی جلسه 

می گذاریم و ایشان با تاسیس حزب از سوی ما موافق است.«
تاسیس حزب رهروانی ها  زمزمه های  از  به یک سال  نزدیک 
می گذرد و در آستانه این یک سالگی بالاخره خروجی جلسه انتخاباتی 
دیروز فراکسیون رهروان ولایت با محوریت فعالیت تشکیلاتی و 

حزبی تاسیس  و اعلام موجودیت »جمعیت رهروان ولایت« شد؛ 
جمعیتی که عباسعلی منصوری آرانی از اعضای فراکسیون رهروان 
در مورد آن به »ایسنا« گفته است جلساتی از یک سال قبل برای 
ایجاد این تشکیلات سیاسی در خارج از مجلس بین برخی اعضای 
فراکسیون رهروان ولایت تشکیل می شده است و حالا منتظر هستند 
که این تشکیلات جدید چارچوب ها و فرآیند قانونی خود را طی 
کنند. اما خبرهای ضد و نقیضی از حزب شنیده می شود؛ حزبی که 
هنوز ثبت قانونی و رسمی نشده است. صبح دیروز ایرج عبدی از 
اعضای فراکسیون رهروان اولین کسی بود که در گفت و گو با »فارس« 
خبر تشکیل »جمعیت رهروان ولایت« را رسانه ای کرد. عبدی گفت 
اعضای هیأت مؤسس تشکل رهروان ولایت مشخص شدند و نام 
جمعیت رهروان ولایت نیز برای این تشکل از سوی اعضا انتخاب شده 
است. به گفته عبدی اعضای هیأت مؤسس ۳0 نفر هستند و طبق 
تصمیم اتخاذ شده کاظم جلالی به عنوان دبیرکل جمعیت انتخاب 

شده و اساسنامه جمعیت نیز در حال تدوین است.
در فهرست اسامی ای که عبدی به آن اشاره کرد به جز چهره های 

نزدیک به لاریجانی در مجلس همچون کاظم جلالی، بهروز نعمتی و 
جواد هروی در میان اعضای هیات موسس جمعیت رهروان ولایت 
اسامی ای چون علاءالدین بروجردی رئیس کمیسیون امنیت ملی 
مجلس، محمدعلی پورمختار رئیس کمیسیون اصل ۹0، سیدرضا 
معاون  انتظامی  حسین  و  مبارز  روحانیت  جامعه  عضو  اکرمی 

مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هم به چشم می خورد.
فراکسیون  نایب رئیس  نعمتی،  بهروز  این خبر  انتشار  از  بعد 
رهروان ولایت در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران اسامی نام برده شده 
و همچنین دبیرکلی کاظم جلالی را گمانه زنی های برخی اعضای 
فراکسیون خواند و گفت: »جناب آقای عبدی برحسب گمانه زنی های 
خود درباره اسامی افراد، بیشتر از افراد مجلسی نام برده اند که باید 
گفت اصلا موضوعات فرامجلسی است و تنها به داخل مجلس ختم 

نمی شود.«
او همچنین در مورد دبیرکلی کاظم جلالی توضیح داد: »دکتر 
از گزینه هایی است که از طرف مجلس برای  جلالی تنها یکی 
دبیرکلی تشکل مطرح شده و بدون شک عزیزان خارج از مجلس 

هم گزینه هایی برای این جایگاه خواهند داشت. معتقدم این تشکل 
در آینده تشکیل و ان شاءالله با برند رهروان ولایت در انتخابات حاضر 
خواهد شد. همچنین باید بگویم فعلا درباره نام جدید تشکل رهروان 
ولایت مواردی مطرح نیست و اینکه می گویند نامش به جمعیت 

تغییر کرده، همه موارد در حد گمانه زنی است.«
با وجود انتشار اخباری متفاوت در مورد اعضای موسس این حزب 
و دبیرکل آن اما به هر روی دیروز حزب لاریجانی هم حضورش را 
به طور رسمی اعلام کرد؛ حزبی که همان طور که چهره های نزدیک 
به لاریجانی پیش از آن هم تاکید کرده  اند تنها متشکل از اعضای 
مجلسی فراکسیون رهروان پارلمان نیست و آنها مدتهاست رایزنی ها 

با چهره های سرشناس اصولگرایی را آغاز کرده اند.
به نظر می رسد تاسیس حزب علی لاریجانی با همراهی رهروانی ها 
حامل پیام برای هر دو جناح راست و چپ است؛ پیامی که در آن 
لاریجانی یادآوری می کند در بازی های سیاسی و مدیریت صحنه 
انتخاباتی می خواهد فرماندهی اصولگرایان معتدل را  رقابت های 

برعهده بگیرد.

بهرام امیر احمدیان
سفر آقای پوتین به تهران بعد از موفقیت جمهوری اسلامی در 
مذاکرات هسته ای با گروه 1+۵، نقطه  عطفی در معادلات منطقه 

خاورمیانه است.
 بدین معنا که کشورهایی که زمانی علاقه ای نسبت به بهبود 
روابط با تهران نداشتند یا نوعی مانع بر سر راه برقراری رابطه وجود 
داشت، اکنون علاقه مند شده اند تا روابط خود با جمهوری اسلامی 
را تقویت کنند. به دیگر سخن، جامعه جهانی پذیرفته است که 
ایران می تواند و توان آن را دارد که بازیگری قابل اعتنا در عرصه  

بین الملل باشد و به آن جایگاهی که درخور آن است دست یابد.
نقش  بازیگری  به  بین الملل  محیط  در  که  نشود  فراموش 
می دهند که بر تعهداتش پایبند باشد و توان ایفای آن نقش را به 
ظهور برساند. اجلاس جهانی گاز در حالی در تهران برگزار شد که 
گفته می شد روسیه دارنده بزرگ ترین منابع گاز طبیعی اثبات شده 
 BPجهان است اما اکنون براساس گزارش سالانه انرژی از سوی
برای سال 2014 مشخص شده که ایران با ۳4 تریلیون مترمکعب 
ذخایر اثبات شده به اتکای کشف منابع جدید دارد و مرتبه نخست 
جهان را دارد و روسیه در رتبه دوم قرار دارد. با این حساب ایران 
اندکی کمتر از دوبرابر روسیه ذخایر نفت خام )حدود 140 میلیارد 

بشکه( و بیش از روسیه ذخایر گاز طبعی دارد.
این نکته خیلی حائز اهمیت است که مقام رهبری نیز چند ماه 
قبل از پیگیری جدی پرونده هسته ای نیز گفته بودند که »اروپا 
بداند ما آنان را تحریم گازی خواهیم کرد.« متاسفانه در مطبوعات 
به این جمله خیلی پرداخته نشد. این جمله چنین مفهومی دارد 
که ایران دارای ذخایر گازی فراوانی است که می تواند امنیت انرژی 
در اروپا را تحت تاثیر قرار دهد و از یکه تازی روسیه جلوگیری کند. 
اینکه روسیه در شرایط کنونی در اجلاس گازی تهران حاضر شده 
و به سبب ذخایر گازی گسترده کشورش خود را بزرگتر در صادرات 
و واردات گازی می داند به این دلیل است که ما ذخایر گازی گسترده 
بالقوه داریم ولی بالفعل نیست. ما به رغم تمام ذخایر گازی که در 
اختیار داریم ولی تجهیزات و امکانات استخراج و صادرات انرژی گاز 

طبیعی، حتی خط لوله برای انتقال را نداریم.
با توجه به همین کمبود زیرساخت ها، تنها می توانیم مقدار 
کمی گاز به ارمنستان صادر  کنیم. صادرات گاز به ترکیه از منابع 
گازی است که از ترکمنستان وارد می شود، و ما آن را انتقال می 
دهیم. در برنامه بود که از خط لوله گاز صادراتی به ارمنستان شاخه 
ای هم به گرجستان کشیده شده و به گرجستان گاز صادر کنیم 

ولی شرکت گازپروم روسیه با تصاحب خطوط و تاسیسات گاز 
ارمنستان این خط لوله را تصاحب و مانع از ادامه آن از ارمستان به 
سوی گرجستان شد. روسها می خواهند سیطره سیاسی خود بر 
گرجستان را از طریق نظامی)حمایت نظامی و سیاسی از جدایی 
طلبان اوستیای جنوبی و آبخازیا در قلمرو حاکمیتی گرجستان( و 
اقتصادی )انحصار تامین گاز مورد نیاز گرجستان از روسیه( را در 

دست خود داشته باشند.
بنابراین آنها اجازه ورود ایران به بازار گاز گرجستان را ندادند. 
با در نظر گرفتن این سیاست روسیه، خط لوله گاز صادراتی ایران 
به سمت پاکستان و هندوستان مطلوب روسهاست که فعلا تکلیف 
این خط لوله )صلح( مشخص نیست. بنابراین روسیه دراین عرصه 

تنهاست و به عنوان بازیگر اصلی نقش ایفا می کند.
از سوی دیگر روسیه علاقه مندی خود به افزایش روابط نزدیکتر 
و حتی همکاری استراتژیك با ایران را اعلام کرده است. در این زمینه 
گفته می شود که روسیه اعلام کرده خواستار افزایش مبادلات 
اقتصادی بین تهران و مسکو تا سقف 40 میلیارد دلار است. البته 
با در نظر گرفتن روند مبادلات دوره 20 ساله گذشته و روند آن 
به نظر نمی رسد که این پیشنهاد محقق شود چون قطعا با مشکلاتی 
روبه رو خواهد شد. از این جهت که در این دوره 20 ساله صادرات 
ایران به روسیه بطور متوسط بیش از ۳00  میلیون دلار نبوده است.

درواقع ایران بازاری برای کالا های خود در بازار روسیه نداشته 
ایران  در  برند روسیه  و هیچ  ایرانی در روسیه  برند  است. هیچ 
شناخته شده نیست. کالاهای صادراتی ایرانی در مقاصد صادرانی، 
طی سالیان دراز است که بازار ثابت دارد و نمی تواند سمت و سوی 
این بازارها را بسوی روسیه برگرداند. در جاهایی مانند افغاستان که 
حدود 4میلیارد دلار یا برای عراق ۶ میلیارد دلار صادر می کنیم 
نمی توانیم از آنها دست برداشته و همه تخم مرغهای خود را در 

سبد روسیه بگذاریم.
اخیرا در دیدار رئیس جمهوری ترکمنستان از ایران قرار شده 
طی 10 سال مبادلات دو کشور به ۶0 میلیارد دلار برسد)سالانه 
بطور میانگین سالی ۶ میلیارد دلار، )حدود 4 برابر سطح کنونی(. 
بنابراین اقتصاد ایران کالاهایی برای صادرات به بازارهای ناشناخته 
روسیه نخواهد داشت. افزون بر این اگر برخی دوایر تصور می کنند 
که ایران می تواند از روسیه تکنولوژی وارد کند، باید ملاحظه شود 
که روسیه خود وارد کننده تکنولوژی است)بویژه در صنعت(. صنعت 
روسیه نیازمند نوسازی است. این کشور صادرکننده تکنولوژی 
نیست. روسیه حتی در صنایع هوایی و خطوط هوایی داخلی از 
هواپیماهای آمریکایی و اروپایی استفاده می کند. این موضوع البته 

عوامل مختلفی دارد که یکی از آنها مربوط به اختلافات روسیه با 
اوکراین است که بخشی از صنایع هوایی روسیه را تامین می کرد 
و اکنون به سبب کاهش روابط به سبب انضمام شبه جزیره کریمه 
از خاك اوکراین به روسیه، بحران بوجود آمده و غرب روسیه را 

تحریم کرده است.
البته روسیه از موقعیت خودش در جهان به عنوان دارنده حق 
وتو در سازمان ملل استفاده می کند که ایران نیز می تواند از آن 
بهره ببرد. هرچند که روسیه در جریان مناقشه هسته ای ایران با 
غرب، به چهار قطع نامه علیه تهران رای مثبت داده است و مسکو 
نتوانست و نخواست که از  تصویب این قطعنامه های علیه ایران 
جلوگیری کند. با وجود این روسیه یک قدرت تاثیر گذار است و به 
 عنوان مثال در خاورمیانه و مشخصا بر دمشق نفوذ دارد و اکنون 
در مبارزه علیه دشمنان اسد وارد کارزار شده است. این مسئله نیز 
به علاقه این کشور نسبت به حضور در خاورمیانه بازمی گردد و به 
تعبیری علاقه مند است که دوران شوروی را مجددا تجربه کند. اما 
از لحاظ امکانات در زمینه سخت افزاری و نرم افزاری روسیه امروز 
توان شوروری سابق برای حضور در منطقه را ندارد، پس ایران 
یک راه میانبر برای حضور در منطقه برای مسکو به حساب می آید.

اهداف  مسکو  و  تهران  آنکه  رغم  به  در سوریه،  نمونه  برای 
مشترکی را دنبال نمی کنند و صرفا بر حمایت از دولت قانونی 
سوریه، به زعم دولت روسیه و تهران، تاکید دارند، اهداف مشخص 
خود را هم راستا با هم دنبال می کنند. برهمین اساس روسیه و 
ایران می توانند در خاورمیانه از مواضع یکدیگر حمایت کنند.ایران 
در عراق نفوظ گسترده دارد و می تواند به روسیه برای حضور در 
عراق یاری رساند و در برابر روسیه در مصر حضور دارد و می تواند 

از حضور ایران در مصر و شمال آفریقا حمایت و پشتیبانی کند.
نقش  ایفای  می توانند  جایی  در  به نحوی  هرکدام  بنابراین 
کنند و از همین جهت است که دو کشور خیلی به هم نزدیک 
شده اند. اما باید یادآور شد که ایران در شرایط کنونی یک قدرت 
منطقه ای به شمار می رود و به تبع آن وجهه و نفوذ بیشتری در 
قیاس با روس ها در خاورمیانه کسب کرده است. همچنان که در 
جریان مذاکرات هسته ای ثابت شد که جایگاه منطقه ای ایران در 
منطقه در جامعه جهانی و بویژه غرب پذیرفته شده است و می تواند 
همکاری سازنده ای با جامعه جهانی در مبارزه با تروریزم داشته 
باشد که این مسئله پیامدهای مثبتی دارد و آن ورود تکنولوژی و 
سرمایه از غرب به ایران است. این یک فرصت مناسب است تا ایران 
بازارهای جدیدی در اروپا به ویژه در حوزه انرژی از آن خود کرده و 
در ازای آن می تواند تکنولوژی وارد و سرمایه گذاری غرب را جذب 

کند. همچنان که در دولت آقای خاتمی اتریش برای خرید گاز به 
تهران آمده و تفاهم نامه ای به مبلغ 20 میلیارد دلار برای واردات گاز 

طبیعی از ایران به امضا رساندند.
این تجربه نشان می دهد که اروپا علاقه مند به توسعه روابط 
با تهران است و دیدار مقامات عالی رتبه اروپایی از ایران پس از 
حل مساله هسته ای نشان دهنده این واقعیات است. از آنجا که 
ایران نیاز به سرمایه گذاری خارجی برای توسعه اقتصادی دارد و 
سرمایه گذاری داخلی وجود ندارد، شرایط کنونی ایجاب می کند 
که به تمایل اروپا توجه شود، که هم در وارادت تکنولوژی و هم 
کالاهای سرمایه ای و صنعتی نیمه ساخته و هم صادرات انرژی 
و کالاهای سنتی ایران به بازارهای اروپایی رونق گیرد. اما از رفتار 
روسیه چنین تصور می شود که بیشتر تمرکز بر آن دارند تا گاز 
ایران غالبا به شرق برود تا سمت غرب. چون اگر چنین اتفاقی رخ 
ندهد، بازار انحصاری انرژی روسیه در اروپا تهدید می شود ولی در 
شرق هیچ مزاحمتی برای روسیه وجود ندارد. از دیگر سو روسیه 
در قفقاز و آسیای مرکزی نفوذ سیاسی - اقتصادی دارد که ایران 
می تواند در برابر همکاری با روسیه در خاورمیانه، در بازارهای این 
مناطق)آسیای مرکزی و قفقاز( حضور پررنگتری داشته باشد. به 

بازار خوبی جهت تبادل انرژی برای ایران باشد.
مواد  و  ترورسیم  با  مبارزه  چون  موضوعاتی  این،  بر  افزون 
مخدر می تواند زمینه های همکاری ایران و روسیه باشد. شرایط 
استراتژیکی منطقه نیز دلایل دیگری است که می توان براساس 
آن همکاری های نزدیك مسکو، تهران و حتی پکن را توجیه کرد. 
از دلایل دیگر علاقه مندی روسیه به ایران برای همکاری های 
نزدیکتر و بیشتر از گذشته نیاز روسیه به پیوستن ایران به اتحادیه 
اقتصادی اوراسیاست که روسیه برای شکل گیری و تقویت این 
سازمان برای رویارویی به تحریم های اقتصادی اتحادیه اروپا این 
اتحادیه را با همکاری بلاروس، قزاقستان، تاجیکستان و ارمنستان 
تشکیل داده است. پیوستن ایران به این اتحادیه موضع روسیه را 
توقیت ولی در برابر اتحادیه اروپا را از نزدیکی بیشتر برای سرمایه 
گذاری و صدور تکنولژی با ایران دور می سازد. در نهایت باید به این 
نکته توجه کرد که همکاری با روسیه در زمینه های امنیتی، سیاسی 
و نظامی می توان این همکاری را تقویت می کند ولی در زمینه 
اقتصادی این امکان خیلی کم و غیرمحتمل است چون ظرفیتی 
برای این همکاری وجود ندارد. ایران در شرایط کنونی در سر دو 
راهی همکاری با اتحادیه اروپا یا روسیه قرار گرفته است. در هر حال 
مهمتر از همه، منافع ملی ایران ات که باید بررسی شود که چگونه 

می تواند بیشترین سود و بهره را در پی داشته باشد.

محمد رضا عارف تاکید کرد: 

استفاده ابزاری از بسیج ممنوع!
رئیس شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان گفت: ورود اعضای بسیج 
به جناح بندی های سیاسی لطمات جبران ناپذیری به این نهاد ارزشی می زند و جریان 

های سیاسی هم نباید برای اهداف جناحی خود از بسیج استفاده ابزاری کنند.

محمدرضا عارف در دیدارهای جداگانه با فعالان سیاسی استان البرز، شهرستان 
محمود آباد و اعضای تشکل همبستگی دانشجویان و فارغ التحصیلان با اشاره به هفته 
بسیج، فرمان تشکیل بسیج مستضعفین به فرمان امام خمینی)ره( را از ابتکارات رهبر 
فقید انقلاب دانست و افزود: ویژگی اصلی بسیج، مردمی بودن آن است و اعضای این 
نهاد ارزشی باید تلاش کنند همانند دوران دفاع مقدس درکنار مردم باشند و در تحکیم 

وحدت ملی تلاش کنند.
وی با اشاره به داوطلبانه بودن عضویت در بسیج مستضعفین گفت: تاثیر فعالیت 
های داوطلبانه به مراتب بیشتر از انجام وظایف سازمانی است و تاکنون اعضای بسیج 

مستضعفین در فعالیت های عمرانی بویژه در روستاها منشاء خدمات موثری بودند.
 هیچ گروهی حق ممانعت از برگزاری همایش های قانونی را ندارد

عارف افزود: تمام جریان های سیاسی باید بتوانند در چارچوب قانون نشست ها و 
همایش های خود را آزادانه برگزار کنند و هیچ گروهی حق ندارد مانع برگزاری همایش 

های قانونی شود.
وی تصریح کرد: اگر هر جریانی به خود اجازه دهد آیین های رقیب را برهم بزند 
آرامش کشور به چالش کشیده می شود و مطمئنا تبعات بر هم خوردن آرامش کشور بر 
عهده کسانی است که می خواهند در آستانه انتخابات مجلس جو کشور را متشنج کنند.

به گزارش ایرنا، رئیس شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان ادامه داد: 
از کسانی که باید مظهر قانون گرایی و ادب باشند انتظار می رود کاری نکنند که مردم 

از آنها روی برگردانند.
عارف با اشاره به حادثه پیش آمده در جریان برگزاری همایش اصلاح طلبان در 

قرچک ورامین از ورود بموقع وزارت کشور به این مساله قدردانی کرد.
اصلاح طلبان با یک فهرست در انتخابات حضور می یابند

عارف همچنین با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان تلاش می کنند با یک فهرست در 
انتخابات حضور پیدا کنند، گفت: باید از طرح مسائلی که به همگرایی اصلاح طلبان 
آسیب جدی می زند پرهیز کرد و تاکنون نشست های شورایعالی سیاستگذاری انتخاباتی 
اصلاح طلبان با همدلی و همگرایی همه احزاب و شخصیت های عضو برگزار شده است.

وی افزود: حضور نیافتن برخی احزاب و شخصیت های اصلاح طلب در این شورا به 
معنای نادیده گرفتن آنها نیست و حتما در کارگروه های مختلف از نظرات این بزرگواران 

استفاده خواهد شد.
هیچ حزبی نمی تواند خود را محور یک جریان بداند

رئیس شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان ادامه داد: هیچ حزب و 
تشکلی نمی تواند خود را محور یک جریان بداند و در بدنه اصلاح طلبان خروجی تمام 

تصمیمات براساس خرد جمعی صورت می گیرد.
عارف با بیان اینکه اصلاح طلبان باید آسیب پذیری خود را به حداقل برسانند، تاکید 
کرد: در جریان اصلاحات نمی توان بین احزاب مختلف وزن کشی کرد و اگر به دنبال 

سهم خواهی و وزن کشی باشیم ضرر خواهیم کرد.
وی افزود: در تمام حوزه های انتخاباتی معیار انتخاب نامزد یا نامزدهای آن حوزه 
بر اساس شایستگی و رای آوری آنها و با محوریت شورای اصلاح طلبان حوزه و استان 
صورت می گیرد؛ باید اتفاقی که در انتخابات ۹2 صورت گرفت برای انتخابات های آینده 

و از جمله انتخابات اسفند ماه سال جاری الگو شود. 

حجت الاسلام موسوی لاری:

جریان اصلاح طلبی کارنامه قابل قبولی دارد
حجت الاسلام سید عبدالواحد موسوی لاری گفت: اصلاح طلبان با اتحادی که در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۹2 از خود نشان دادند دورنمای بهتری را برای ایران 
ترسیم کردند که پیروزی در مجلس آینده )اسفند امسال( می تواند مکمل و مقوّم آینده 

خوب کشور باشد.

وی عصر پنج شنبه در گردهمایی بزرگ اصلاح طلبان حامیان دولت تدبیر و امید 
استان گلستان در مکتب الحسین )ع( شهرستان گرگان گفت: اصلاح طلبان باید 
انتخابات اسفند امسال را مکمل انتخابات ریاست جمهوری سال ۹2 بدانند زیرا معتقدم 

در انتخابات یازدهمین دوره ریاست جمهوری یک پله بالا رفتیم.
وی اضافه کرد: جریان اصلاح طلبی تلاش دارد تا دولت را در پیشبرد امور کشور 
کمک کند نه ای نکه وکیل دوله باشد و موفقیت ملت و دولت جز با اجماع، اتحاد و از 

خودگذشتگی به دست نمی آید. 
وی از نامزدهای اصلاح طلب در انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی خواست روی 

یک نفر در حوزه انتخابیه خود اجماع داشته و از تفرقه دوری کنند.
موسوی لاری با بیان این که حضور در عرصه انتخابات، تقویت نظام جمهوری اسلامی 
است، گفت: انتخاب شدن افراد با هر دیدگاه و مشرب فکری و سیاسی مساله دوم 

انتخابات به شمار می رود.
وزیر کشور در دولت اصلاحات گفت: جریان اصلاح طلبی قبل و بعد از پیروزی 
انقلاب همواره کارنامه قابل قبولی از خود ارائه داده است و اکنون هم به رغم وجود پاره 
ای از مشکلات )برای این گروه( جزو وفاداران نظام و اندیشه های بنیانگذار کبیر انقلاب 

محسوب می شوند.
موسوی لاری افزود: جریان اصلاح طلبی مدافع اصلی مردم سالاری، همزیستی اقوام، 
حقوق شهروندی آحاد جامعه و حرکت مدیران و توده مردم بر مدار قانون است، جریانی 

که تحت هیچ شرایط از مدار قانون فاصله نمی گیرد.
وی ادامه داد: داوری دولت ها بر اساس گفته ها و شنیده ها درست نیست بلکه باید 

با ارائه کارنامه و بررسی عملکرد آنها با مردم سخن گفت.
وی گفت: از دوستان اصلاح طلب و غیر اصلاح طلب که در متن کارکرد دولت ها 
بوده و هستند دعوت می کنم 10 شاخص کارکردی را در نظر گرفته و براساس آنچه که 

توسط دولت ها کار شده، تحلیل کرده و نمره بدهند.
موسوی لاری اضافه کرد: متاسفانه برخی تریبون در دست گرفته و شروع به شعار 

دادن )برخلاف واقعیت( می کنند که ما بودیم و چه کردیم و چه و چه ها.
برخی تلاش دارند اسلام 

و اندیشه امام راحل مطرح نشود
وی گفت: برخی تلاش دارند اسلام و اندیشه بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی نتواند 

در جامعه مطرح شود.
لاری با تصریح بر این که از این جهت خطر در بیخ گوش ماست، افزود: امام راحل 
بهترین عنصری بود که در برابر استکبار جهانی ایستاد و اکنون باید هوشیارانه مواظب 

فعالیت ها علیه اندیشه بنیانگذار انقلاب بود.
وی اضافه کرد: جمهوری اسلامی با کنار هم بودن اسلامیت و جمهوریت معنی پیدا 
می کند و اگر به بهانه تقویت یکی، آن رکن دیگر را نابود کنیم به طور قطع جمهوری 

اسلامی آسیب خواهد دید.
موسوی لاری گفت: عاملی نمی تواند این حق )جمهوریت و اسلامیت( را از مردم 
کشورمان بگیرد و اگر کسانی آمدند حق را بگیرند به اصل اسلام و نظام آسیب می 

رسانند و باید مواظب باشیم جریان مدعی دین به جمهوری اسلامی لطمه وارد نکند.
این فعال سیاسی با تصریح بر اینکه اسلامی می خواهیم تا جامعه را اداره کند نه 
اسلام فردگرا، افزود: امروز در پیرامون ما اسلامی مطرح می شود که آدم می کشد که با 

پیام بنیانگذار کبیر انقلاب بسیار متفاوت است و نباید بی تفاوت بود.
موسوی لاری ادامه داد: قرائت صحیح و منطقی امام راحل از اسلام زمینه سرنگونی 
نظام 2۵00 ساله شاهنشاهی و شکل گیری جمهوری اسلامی را فراهم آورد که امروز 

الگوی ملت های آزادیخواه و نجات آن ها شده است.

اخبار

عملیات به هم زدن برگ برنده ها در منطقه روز به روز سرعت بیشتری می گیرد

آخرین میخ بر تابوت راه حل سیاسی بحران سوریه

فرماندهی اصولگرایان معتدل در صحنه رقابت های انتخاباتی

پیام لاریجانی به چپ و راست

اجلاس تهران و فراز و فرود آن 

ترکیه آخرین میخ را بر تابوت راه حل سیاسی برای بحران سوریه را 
زد و راه را برای افزایش تنش و درگیری های میدانی در سایه ائتلاف های 
منطقه ای باز کرد. مهمترین تحول در این زمینه تقویت ائتلاف ایران و 

روسیه دو عضو مهم رویارویی با تروریسم تکفیری در منطقه است.
روزنامه الاخبار در تحلیلی نوشت:عملیات به هم زدن برگ برنده ها در 
منطقه روز به روز سرعت بیشتری می گیرد و درگیری هوایی روسیه و 
ترکیه )سرنگونی جنگنده روسیه توسط ترکیه(چیزی جز یکی از عوارض 
این عملیات نیست.نقشه جدید ائتلاف های قدرت ها به وضوح نشان می 
دهد که روسیه از منطقه خاکستری بیرون آمده و به سمت تقویت ائتلافش 
با ایران رفته است و سفر اخیر »ولادیمیر پوتین«رئیس جمهوری روسیه به 

تهران در همین زمینه صورت گرفته است.
در این زمینه می توان به مسائل زیر اشاره کرد:

- دو مساله باعث شده است که ترکیه در راه حل سیاسی را در سوریه 
ببندد:نخست داخلی که از موفقیت »رجب طیب اردوغان«رئیس جمهوری 
ترکیه در بازپس گیری قدرت از طریق انتخابات پارلمانی اخیر نشأت می 
گیرد.این امر باعث وی سیاست خارجی سختگیرانه ای در پیش گیرد 
که با بلندپروازی هایش تطابق دارد.دوم خارجی که گرایش انتقامجویانه 
از سلسله شکست هایی آن را به تحرک وا می دارد که ترکیه در عرصه 

منطقه ای متحمل آن شد از جمله این شکست ها عقب نشینی هم پیمانانش در عرصه 
سوریه است. 

-افزایش تنش ها توسط آمریکا در بیش از یک جبهه که این امر در مساله پوشش 
کامل از عملیات سرنگونی جنگنده روسی توسط ترکیه در سایه عملیات مسلح کردن همه 
جانبه گروه های مسلح سوری توسط هم پیمانان کاملا آشکار شده است.همچنین افزایش 
تنش توسط آمریکا در وادار کردن اوکراین به قطع برق از منطقه شبه جزیره»کریمه«پس 
از گذشت دو هفته از سرنگونی مشکوک هواپیمای مسافربری روسیه در شهر »شرم 
الشیخ«مصر خود را نشان داد،حادثه ای که گروه تروریستی داعش مسئولیت آن را به عهده 
گرفت اما پرسش های زیادی درباره پیام آن و طرفی که برای این اقدام برنامه ریزی کرده 

بدون پاسخ مانده اند.
- سردرگمی اروپا.این سردرگمی در پی حملات تروریستی پاریس و تهدید تکفیری که 
بر همه کشورهای قاره سایه افکنده است.اروپا به طور ناگهانی  و غیرمنتظره خود را در حالت 
آماده باش بی سابقه یافت که همزمان با آن برنامه ها و تدابیری را آن سوی دریاها به منظور 
جلوگیری از رسیدن تروریست ها به این قاره به اجرا درآورده است.اقداماتی که اگر در مسیر 
درست برای تضمین امنیت اروپا انجام نشود، اروپایی ها مجبور به همکاری با دمشق و هم 

پیمانانش می شوند.
-کارشکنی و لجاجت سعودی ها روز به روز بیشتر می شود و آنها با هر گونه راه حلی 
برای بحران ها از سوریه و عراق گرفته تا یمن و لبنان مخالفت می کنند.این کارشکنی در 
افزایش سطح حمایت از همه شبکه ها و گروه های تروریستی در همه این کشورها و دیگر 

مناطق جهان خود را نشان می دهد بدون آن که امنیت داخل عربستان نیز تضمین شود.
در واقع این کشورها در سایه جنگی سختی قرار گرفتند که در میان روند میدانی که  با 
دخالت نظامی مستقیم روسیه در جنگ سوریه شکل مختلفی به خود گرفت و روند سیاسی 
که در وین مرده به دنیا آمد قرار دارد.به این وضعیت سردرگمی پس از حملات پاریس را 

نیز باید اضافه کرد.
تحلیل هایی زیادی درباره تصمیم پوتین برای اعزام نیروهایش به سوریه وجود دارد و از 
این امر شروع می شود که وی به این نتیجه رسیده است که باید با تهدید تکفیری در سوریه 
بجنگد وگرنه مجبور می شود این کار را در مسکو انجام دهد آن هم در سایه وجود اطلاعاتی 
که نشان می دهد جنگ آینده با داعش در آسیای مرکزی است جایی که داعش در منطقه 

ای بین چین،روسیه و ایران برای خود چند امارت ایجاد کرده است.
اطلاعات در این زمینه زیاد است که نشان می دهد دخالت نظامی روسیه در سوریه 
باعث افزایش بهای راه حل با این کشور نشده است زیرا پیشنهادها همچنان سر جای خود 
مانده است پیشنهاد هایی از جمله سرمایه گذاری های کشورهای خلیج فارس به ارزش 
چند میلیارد دلار در روسیه و قرارداهای خرید سلاح از این کشور.حتی روسیه به عنوان 
قدرت بزرگ در عرصه بین المللی هنوز به رسمیت شناخته نشده است و از شدت قواعد 
درگیری با این کشور در اوکراین کاسته نشده است و هیچ کدام از طرف های غربی حتی 

به شکل جزئی نیز قانع به لغو تحریم های تحمیلی علیه روسیه نشده اند.
دخالت نظامی روسیه در سوریه و پوشش هوایی آسمان سوریه مجموعه ای از ضوابط 
و محدودیت ها را بر اقدام های بازیگران منطقه ای و بین المللی در صحنه سوریه تحمیل 
کرد و اینجا منظورمان واشنگتن و آنکار و ریاض است.روسیه همچنین به ابزارهای این 

کشورها در عرصه سوریه ضربه های جدی وارد کرد و آخرین ضربه به طور 
مثال حمله به نفتکش های مخصوص داعش است که به طور کامل منهدم 
شدند. این جدای از بازپس گیری اراضی توسط ارتش سوریه از گروه های 
تروریستی مورد حمایت این سه کشور است که همچنان ادامه دارد و در 
صورت تکمیل آن منجر به ایجاد سدی در برابر تحرکات ترکیه در شمال 

سوریه می شود.
درباره روند راه حل سیاسی که بر اساس قاعده ارتباط با درگیری های 
میدانی از سر گرفته شد بر اساس دو معادله متناقض قرار گرفته است:نخست 
که عجیب و غریب است حکایت از ان دارد که بدون راه حل سیاسی نمی 
توان به داعش حمله کرد و آن را از بین برد و راه حل سیاسی با وجود»بشار 
اسد«رئیس جمهوری سوریه امکان پذیر نیست و این در عمل یعنی غربی ها 
هر گونه ضربه زدن به داعش را نمی پذیرند.اما دومی:بر اساس معادله هیچ 
گونه راه حل سیاسی بدون از بین بردن گروه های تروریستی مانند داعش و 
جبهه النصره امکان پذیر نیست.این طبعا جدای از سخن گفتن درباره توافق 

برای از بین بردن اختلاف در زمینه سرنوشت اسد است. 
حادثه اخیر پاریس خود نیز مساله دیگری است که با پرسش هایی درباره 
خود گروه داعش و درباره عملکردش که در بیش از یک مکان، آغاز می شود 
که نشان می دهد این گروه یک گروه قوی و دارای سطح بالایی از هدایت و 
کنترل است و غرفه عملیاتی دارد که متغییرهای منطقه ای و بین المللی و تعامل با آن را به 
خوبی بررسی می کند.گروهی تروریستی از این نوع، تفسیر خاص خود را از تصمیمش برای 
انفجارهای پاریس دارد.این گروه به خوبی و از قبل می داند که این انفجارها افکار عمومی 
اروپا را به نفع  دشمنان داعش یعنی اسد و هم پیمانانش تغییر می دهد و کشورهای غربی را 
وادار به اتخاذ تدابیری تاثیرگذار به ضرر این گروه و به نفع ائتلاف دمشق تحت عنوان مبارزه 
با تروریسم اتخاذ می کند مگر آن که این انفجارها اهداف دیگری بدون در نظر گرفتن طرفی 
که آنها را انجام داده داشته باشد و باعث شود که ناتو در سوریه دخالت نظامی کند همانند 

لشکرکشی آمریکا به عراق در پی حوادث 11 سپتامبر 2001.
از آن چه گفته شد به یک نتیجه می رسیم که خلاصه آن این است:

-ما دربرابر اوضاع پیچیده هستیم که روسیه در آن نقش جدیدی را بازی می کند و این 
کشور از جایگاه واسطه به جایگاه هم پیمان برای ایران تغییر مکان داد،امری که باعث شد 
نظام ترکیه را به تقویت«جریان تندرو داخل ترکیه»متهم کند و اعلام کند که سیستم دفاع 

موشکی»اس400«رادر سوریه مستقر کند.
-درگیری منطقه ای که حادثه سرنگونی هواپیمای روسیه یکی از مقدمات آن است.

- ادامه جنگ با شدت بیشتر و احتمال تعیین سرنوشت میدان جنگ توسط دو طرف 
که تا کنون غیر واقعی است. 

همه اینها این ترس را دوباره مطرح می کند که غرب تلاش می کند گزینه تجزیه 
سوریه را به مناطق نفوذ و در عین حال تبدیل آن به کشورهای کوچک درگیر با هم 

عملی کند.
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كدام نابودى و بى بركتى بدتر از این كه یك 
درهم ربا، دین را نابود كند . اگر )رباخوار( توبه 
كند، ثروتش از دست مى رود و فقیر مى شود.

شنبه - هفتم آذرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3878 روزنامه

رضا عطاران و ریوالدو همبازی شدند!
گفته می شود: فیلم »من سالوادور نیستم« نوشته رضا مقصودی و کار منوچهر هادی داستان ناصر 
و خانواده اش است که به سفری سیاحتی به برزیل دعوت می شوند، آنجل دختری برزیلی او را با نامزد 
سابق خود اشتباه گرفته است و ... 80 درصد از فیلمبرداری این فیلم سینمایی در برزیل صورت گرفته و 
رضا عطاران و یکتا ناصر بازیگران اصلی آن هستند. حضور ریوالدو بازیکن مشهور فوتبال برزیل و مرد سال 
فوتبال جهان در سال 1۹۹۹ در این فیلم سینمایی یکی از نکات قابل توجه آن است. مهدی محرابی، 

ژیلا صادقی و سوگل محرابی، کارول ویدوتی و بری فیوکا از دیگر بازیگران این فیلم سینمایی هستند. 

پیشنهاد سرسام آور من سیتی به مسی
گفته می شود: به ادعای روزنامه سان، مسئولان باشگاه منچسترسیتی سرگرم مذاکره با نمایندگان 
لیونل مسی فوق ستاره آرژانتینی بارسلونا بر سر قردادی به ارزش 800 هزار پوند در هفته )حدود 4 
میلیارد تومان( هستند. لیو مسی خود را آماده می کند نیوکمپ را به مقصد انگلیس ترک کند و این 
اتفاق با افزایش دستمزد هفتگی ۵00 هزار پوندی او همراه خواهد بود. پیشنهاد من سیتی به مسی 
پرداخت 1۳2 میلیون پوند بابت بازی و 8 میلیون پوند بابت حق تصویر و پاداش است. قرارداد مسی 
با بارسا سال 2018 به پایان می رسد و رقم قید شده در بند آزادی او 2۵0میلیون پوند است، اما این 
باشگاه به انتقال 120 میلیون پوندی مسی نیز فکر می کند زیرا اولویت اصلی آنها نیمار و تمدید قرارداد 

این ستاره برزیلی است.

روابط تجاری پسر »اردوغان« با داعش
گفته می شود: یک روزنامه روس روابط تجاری گسترده پسر رئیس جمهور ترکیه با گروه تروریستی 
داعش در فروش نفت عراق و سوریه را علت سرنگون کردن جنگنده روسیه توسط آنکارا اعلام کرد. به 
گزارش نامه نیوز به نقل از روزنامه »ترود« روسیه، برخی از منابع خبری احتمال دادند که پسر رئیس 
جمهور ترکیه در پس سرنگون کردن جنگنده روسیه در خاک سوریه قرار داشته باشد. »کارشناسان 
همچنان در جست وجوی عواملی هستند که سبب شد ترکیه جنگنده را سرنگون کند... یکی از نظرات 
کارشناسان این است که علت این حمله، روابط تجاری میان »بلال اردوغان« پسر رئیس جمهور ترکیه با 
دولت اسلامی ]داعش[ است«. به گزارش این روزنامه، ناظران نیز بارها اعلام کرده بودند که گروه داعش از 
استخراج نفت از میادین نفتی سوریه و عراق ماهانه 40 تا ۵0 میلیون دلار ماهانه کسب می کند و نمی توان 

این مقادیر نفت را به آسانی در بازارهای نفتی به فروش رساند مگر اینکه آن را تصفیه و پالایش کرد.

فوتبالیستی که به خاطرزن چهارمش،مادرش رابیرون کرد
گفته می شود: شاهین بیانی صحبت هایی تکان دهنده را علیه برادر کوچکترش، شاهرخ بر زبان آورد.

شاهین بیانی ضمن ابراز ناراحتی بابت شهادت شاهرخ برای امیر قلعه نویی در دادگاه اظهار داشت: خطاب 
به شاهرخ می گویم تو چه رابطه ای با استقلال داری که بیایی درباره مسائل مربوط به این تیم اظهارنظر 
کنی. تو حتی طرفدار استقلال هم نیستی و صلاحیت این را هم نداری که خود را استقلالی بدانی. بگذارید 
خیال تان را راحت کنم. برادر من یک فرد دروغگوست که شما یک حرف راست از زبانش نمی شنوید. 
پیشکسوت استقلال در ادامه به افشاگری علیه برادرش پرداخت و خطاب به او گفت: آقای شاهرخ خان! 
همین حالا که این حرف ها را بر زبان می آورم پیش مادرمان هستم. در شهر ساری. آمده ام به او سر 
بزنم. راستی خوب شد گفتم که مادرمان ساری است. تو اصلا می دانی که او کجاست و چه روزهایی را 
سپری می کند؟ از همه شما که دنبال این هستید شاهرخ را در مسائل مختلف استقلال شریک کنید می 
خواهم از او بپرسید چند وقت است به مادرش حتی یک تلفن هم نزده است. مادری که به خاطر ازدواج 

چهارمش او را از خانه بیرون انداخت.

کنایه فرمانده ایرانی به یک وزیرخارجه
گفته می شود: دریادار حبیب الله سیاری به اظهارات ضدایرانی وزیر خارجه یکی از کشورهای منطقه 
واکنش نشان داد و گفت: امروز خیلی از این کشورهایی که در مورد ایران اظهارنظر می کنند جمع تاریخ 
آنان به اندازه هویت چندین ساله ایران نمی رسد. همین وزیر خارجه یک کشوری که علیه جمهوری 
اسلامی ایران صحبت کرده بود سن او اندازه سن کشورش است. فرمانده نیروی دریایی ارتش ادامه داد: 
جمهوری اسلامی ایران کشور باهویتی است و جایگاه بالایی دارد. جایگاه ما امروز و پس از انقلاب به برکت 

خون شهدا و پای کار آمدن جوان ها افزایش پیدا کرده است.

نامگذاری عجیب برای دختر نظامی روس
گفته می شود: درحالی که نظامیان روس طی هفته های گذشته در خاورمیانه با تروریست ها دست 
و پنجه نرم می کنند، درکشورشان شکل دیگری از توجه به رویدادهای سوریه، با نامگذاری یک نوزاد به نام 
" سوریه " نمود پیدا کرد.تاثیر جنگ سوریه بر جامعه روسیه ظاهرا به حدی رسیده که وقتی یکی ازمادران 
روس در زایشگاه مسکو نام دختر نوازد خود را "سوریه" گذاشت هیچ کس این اقدام وی تعجب نکرد در 
حالی که برای اولین بار در روسیه چنین اسمی انتخاب می شد.رسانه های محلی روسیه اعلام کردند که 
این نوزاد دختر نیمه دوم نوامبرجاری متولد شده و مادرش همسر یکی از نظامیان عضو نیروی هوایی 
است که برای مبارزه با گروه های تروریستی در سوریه به سر می برد.وی که در انتظار بازگشت همسرش 
به روسیه است، می گوید که برای انتخاب این نام برای نوزاد دخترش کوچکترین تردیدی به خود راه نداد.

علاوه بر"سوریه " در روسیه نام کشورها و مکانهای جغرافیایی دیگر نیز برای کودکان انتخاب شده است 
که دو دختر به نام روسیه، دو دختر به نام هند، بیزانس و کودکی با نام "قرم" در این کشور نامگذاری شده 

است نام قرم نیز به خاطر آزاد شدن شبه جزیره قرم روسیه، انتخاب شده است.

حدادعادل و باهنر به جبهه پایداری پیوستند
گفته می شود: دبیرکل جبهه پایداری با بیان اینکه ما از ابتدا با سه ضلع پایداری، موتلفه و ایثارگران 
کار را شروع کردیم و امروز حدادعادل و باهنر هم در جلسات ما شرکت می کنند، گفت: امیدواریم بتوانیم 
این جلسات را توسعه دهیم. حجت الاسلام مرتضی آقاتهرانی دبیرکل جبهه پایداری در پاسخ به سئوالی 
مبنی بر اینکه پروسه وحدت اصولگرایی در چه مرحله ای قرار دارد، اظهار کرد: ما جلساتی را با دوستان 
اصولگرا برگزار و بر سر چند اصول با یکدیگر وفاق کردیم و امیدواریم کسی این توافقات را بر هم نزند و 
همگی محکم بر سر این اصول بایستیم.وی افزود: اصل اول اینکه بر مبنای ولایت و ولایتمداری بایستیم، با 
کسانی که فتنه گر بودند و در فتنه نقش داشتند همکاری نکنیم و طبق اصول و ارزش ها با یکدیگر وحدت 

کرده و پای آن ایستادگی کنیم.

گره وام 25 میلیونی خودرو باز شد
گفته می شود: مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی اعلام کرد که تامین مالی فروش اقساطی خودرو با 
وام 2۵ میلیون تومانی از روز پنجشنبه از سوی این بانک آغاز شده است. سید علی اصغر میرمحمد صادقی 
در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، با بیان این که بانک مرکزی از قبل نیز آماده تامین مالی فروش اقساطی 
خودروهایی که با وام 2۵ میلیون تومانی انجام شد، بوده است، اظهار کرد: بر این اساس با توجه به این که 
قرار بود بانک های عامل اسناد دریافتی از سوی خودروسازان را به بانک مرکزی ارائه کنند، بانک های تجارت 
و سپه این اسناد شامل چک و سفته را به بانک مرکزی ارائه کرده و ما نیز بلافاصله مبالغ آنها را به حساب 
این بانک ها واریز کردیم. وی با اشاره به این که تاخیر ایجاد شده به دلیل عدم ظهرنویسی چک های تحویلی 
از سوی خودروسازان بود، افزود: بنابراین با برطرف شدن این مشکل و تکمیل اطلاعات خودروسازان و ارائه  
اسناد به بانک ها، بلافاصله بعد از این که از سوی بانک های عامل به بانک مرکزی تحویل داده شود، ما نیز 

طبق تعهد قبلی تا سقف 110 هزار تسهیلات را تامین مالی خواهیم کرد.

یک علت برای 55 درصد طلاق ها در ایران
گفته می شود: معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با بیان اینکه ۵۵ درصد علت طلاق ها 
ناشی از اعتیاد است، گفت: در قانون پنجم توسعه نیز به موضوع توجه به آسیب های اجتماعی مطرح 
شده بود اما در حال حاضر حتی پیش نویس آن  هم نوشته  نشده است. شهین دخت مولاوردی در جلسه 
اتاق فکر بررسی آسیب های اجتماعی زنان و خانواده که در استانداری خراسان رضوی برگزار شد، اظهار 
کرد: امروز بحث کاهش طلاق و اعتیاد موضوعی است که نه  تنها در استان خراسان رضوی بلکه در سطح 
کشور مطرح است. وی با بیان اینکه در بحث طلاق باید به دنبال راهکاری اساسی باشیم، افزود: در بحث 
طلاق های عاطفی می توان قبل از آن با انجام مشاوره از این  گونه طلاق ها جلوگیری کرد و باید به سمت 
پیشگیری و بازدارندگی در ارتباط با طلاق های عاطفی حرکت کنیم. معاون رئیس جمهور در امور زنان و 
خانواده بیان کرد: بیکاری، فقر اقتصادی و فقر فرهنگی ازجمله علل طلاق است اما اعتیاد بنیان خانواده را 
تضعیف می کند به طوری که امروز ۵۵ درصد علت طلاق ها ناشی از اعتیاد است و متأسفانه ۶2 از درصد 
معتادان متأهل هستند. مولاوردی تصریح کرد: امروز باید 17 دستگاه پاسخگوی آسیب های اجتماعی 
باشند و در قانون پنجم توسعه نیز به موضوع توجه به آسیب های اجتماعی مطرح شده بود اما در حال 
حاضر حتی پیش نویس آن  هم نوشته  نشده و ما در قانون برنامه ششم توسعه به دنبال تنظیم برنامه های 

واقع بینانه همراه با احکام مفید در اجرایی کردن طرح ها هستیم.

نامحرمانه

حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی نماینده ولی فقیه 
ورییس سازمان اوقاف وامور خیریه کشور روز پنجشنبه در سفری 
یک روزه به قم با تعدادی ازمراجع معظم تقلید دیدار وگفتگو کرد. 
مراجع تقلید دراین دیدارها ضمن تقدیر از فعالیت های سازمان 
اوقاف برترویج هر چه بیشتر فرهنگ وقف در جامعه تاکید کردند 
وخواستار برخورد جدی با موقوفه خواران شدند. حجت الاسلام 
والمسلمین علی محمدی نیز در این دیدار ها گزارشی از فعالیت 
های مختلف سازمان اوقاف وامور خیریه ارایه کرد و گفت: تمام 
تلاش خود را برای تحقق منویات و رهنمودهای مراجع به کار 

خواهم بست.

آیت الله مکارم شیرای:
جلوی موقوفه خواری گرفته شود

آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار رئیس سازمان اوقاف 
و امور خیریه کشور گفت: باید جلو تجاوز صریح به وقف را با 
شجاعت گرفت و امیدواریم نیروی قضایی نیز کمک کند تا موقوفه 

ها از دست موقوفه خواران نجات یابد.

این مرجع تقلید افزود: گاهی، موقوفه ها در دسترس موقوفه 
خواران قرار گرفته است و این امر باعث می شود مردم نسبت به 
اوقاف بدبین شوند، بنابراین نجات اوقاف از دست موقوفه کاران 

باعث امیدواری مردم است و این کار باید با شجاعت انجام شود.
وی افزود: وقف یکی از منبع های کارهای نیکوکارانه و همان 
صدقه جاریه است که در روایات آمده و وقف در حقیقت صدقه 
ای است که تمام نمی شود و از مسائلی که اسلام به آن اهمیت 

داده است و ائمه در آن پیشگام بوده اند.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: وقف از مسائلی است که به یاری 

قشرهای محروم و یاری برنامه های فرهنگی می آید.
به گفته او، وقف برای نشر کتاب های دینی، قرآن، نهج البلاغه 
و صحیفه سجادیه باید انجام شود که میزان هفت میلیارد ریال 

کنونی در سال کم است و باید در این زمینه تبلیغ شود.
وی تاکید کرد: دنیا آماده پذیرش اسلام است و باید از نشر 

کتاب های دینی به وسیله وقف استفاده کرد.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: وقف باید به کمک نسل جوان 
که مشکل های بیکاری، تحصیل، ازدواج و مسکن دارند، بیاید و 
باید واقفان تشویق شوند به این گونه مشکل های جوانان توجه 

کنند.
وی افزود: کمک به جوانان و مشکل های آنان باید در تبلیغات 
و پیشنهادهای وقف پررنگ شود و مردمی نیز وقف برای جوانان 

و نشر کتاب دینی به زبان های مختلف را مورد توجه قرار دهند.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: تبلیغات دشمن در مورد اسلام 
هراسی و شیعه هراسی زیاد است و سازمان اوقاف در این زمینه 
باید برای خنثی کردن این دشمنی ها از طریق تارنماها و فرستادن 
مبلغ به خارج از کشور ورود پیدا کند تا بتواند از برخی شبکه های 

تلویزیونی و رادیویی استفاده و با اسلام هراسی مقابله کند.
این مرجع تقلید افزود: تکفیری ها مشکل مهم دنیای امروزند و 
اوقاف نیز باید به سهم خود در خنثی کردن این فتنه سهیم باشد. 

به گفته او، گاهی مردم گمان می کنند سازمان اوقاف باید 
کوچک سازی شود و درآمدها صرف نیروی اداری این سازمان 

نشود بلکه به جاهای دیگر برود.
این مرجع تقلید همچنین با گرامیداشت هفته بسیج گفت: 
بسیج ابتکار بسیار مهمی از سوی امام )ره( و یکی از ارکان نظام 
جمهوری اسلامی است و اگر بسیج نباشد همه دشمنان برای 
سیطره بر ایران نقشه می کشند و آنها بیش از همه از بسیج 

در هراسند.

آیت الله نوری همدانی:
با موقوفه خواران مقابله جدی شود

آیت الله نوری همدانی نیز در دیدار رئیس سازمان اوقاف و امور 
خیریه کشور با بیان اینکه که وقف دارای مسایل فقهی فراوان و 
گسترده ای است، گفت: متاسفانه همیشه در کنار وقف، موقوفه 
خواران و افراد سو استفاده کننده نیز بوده اند که باید با آنها مقابله 

جدی صورت گیرد.
این مرجع تقلید افزود: وقف محیط زیست از جمله مسائل 

مهم اجتماعی است که باید راه اندازی شود.
وی افزود: کار سازمان اوقاف بسیار مقدس و مهم است چرا 
که کار آن خدمت به اجتماع، اسلام و مردم است و هر کاری 

که اعضای سازمان اوقاف و امور خیریه انجام دهند عبادت بسیار 
مهمی برشمرده می شود.

آیت الله نوری همدانی بیان داشت: سازمان اوقاف باید هفته 
ای یک تا دو ساعت در صدا و سیما زمان داشته باشد که مردم با 
فرهنگ وقف آشنا شوند و باید برخی مرکزهای وقف شده و آثار 
آن به مردم نشان داده شود تا مردم پس از تبلیغات، آثار و نتیجه 
های وقف در تعاون اجتماعی را ببینند. وی گفت: اعزام مبلغان 
برای تبلیغ وقف کار خوبی است و این افراد باید بسیار ورزیده 
باشند تا شیوه ها و شرط های وقف به مردم آموزش داده شوند و 
مبلغان باید به تمامی مسائل وقف با توجه با آیات و روایات احاطه 

داشته باشند.
آیت الله نوری همدانی اظهار داشت: باید افرادی برای عملی 
ساختن احکام قرآن تربیت شوند که از نظر سطح علمی، اخلاقی 
و اطلاع از اوضاع زمان و جهان قوی باشند و مسائلی چون فرهنگ 
عفاف و حجاب را ترویج کنند و نظام اسلامی باید حکم الهی 
حجاب را ترویج کند. وی افزود: دولت باید ابلاغ کند هر خانمی 
که در اداره های دولتی شاغل است اگر رعایت حجاب را نکند روی 

اسم او خط کشیده می شود و این گونه اقدام ها در مورد فرهنگ 
عفاف و حجاب باید اجرایی شود. این مرجع تقلید بیان داشت: 
احیای موقوفات نیز کار بسیار مهمی است که باید انجام شود و 
باید شاهد ابتکارهای زیادی در سازمان اوقاف و امور خیریه باشیم.

آیت الله صافی گلپایگانی:
مردم باید با فرهنگ وقف آشنا شوند

آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی در دیدار رئیس سازمان 
اوقاف و امور خیریه کشور گفت: فعالیت های قرآنی و وقف باید 
بیش از پیش و از تمامی جهت ها ترویج شود و مردم باید با 

فرهنگ وقف آشنا شوند.
این مرجع تقلید افزود: کار سازمان اوقاف از اهمیت بالایی 
برخوردار است و مسئولان و دست اندرکاران اوقاف باید برای 

اجرایی کردن برنامه های این سازمان تلاش زیادی انجام دهند.
وی گفت: باید با مدنظر قراردادن رضایت امام زمان )عج( کارها 
را پیش برد زیرا گسترش فعالیتهای وقف و توجه مردم به این امر 
مهم برای کشور و جامعه اسباب افتخار است و آثار و برکتهای 
زیادی در بر خواهد داشت. این مرجع تقلید با تاکید بر آشنایی 
مردم با فرهنگ وقف افزود: این کار باعث می شود تا مردم برای 
این کار خیر اقدام کنند و کار وقف به نحو احسن انجام شده و 
گسترش پیدا کند. وی ادامه داد: اینکه امروزه کسانی نسبت به 
وقف استقبال بسیاری دارند مهم و این در حالی است که پیش از 
این مدتها وقف ترک شده بود و با فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
به مردم، آنها بیش از گذشته به وقف علاقه مند شده اند. آیت الله 
صافی گلپایگانی گفت: ائمه معصوم )ع( در وقف پیشگام بودند 
زیرا وقف سنتی است که از امام علی )ع( و ائمه )ع( به ما رسیده 
و خدمت به بندگان به ویژه فقیران و ضعیفان از اهمیت بسیاری 
برخوردار است. وی همچنین بر فرهنگ سازی وقف برای نشر 

کتاب و کتابخوانی در جامعه تاکید کرد.

آیت الله سبحانی:
فعالیت های امروز، پیش از انقلاب انجام نمی شد

آیت الله جعفر سبحانی نیز در دیدار رئیس سازمان اوقاف و 
امور خیریه کشور گفت: یک درصد از فعالیت ها و اقدامات امروز 
در پیش از انقلاب صورت نمی گرفت و اگر انسان های خوبی 
درسازمان اوقاف در دوران شاه بودند، مسئولان بالاتر اجازه کار 

درست را به آنها نمی دادند.
این مرجع تقلید در دیدار با رئیس سازمان اوقاف و امورخیریه 
کشور اظهارداشت: برنامه های اوقاف  در روزنامه ها و رسانه های 
کشور منتشر شود، زیرا مردم باید بدانند که وقف بهتراز این است 
که ورثه ها آنها را مالک کنند و چیزی از این ملک عاید مالک 

در آخرت نشود.
پردیسان  ای در  اوقاف، مدرسه  تبلیغات  اثر  بر  افزود:  وی 
ساختیم به نام مدرسه عالی فقه و اصول در کنار این مدرسه 
پرورش مجتهدین انجام می شد و امسال پس از هشت سال این 
ملک و این مدرسه را وقف حوزه علمیه کردیم که مردم بدانند که 

روحانیت خودش در این زمینه پیشگام است.
این مرجع تقلید بیان کرد: در کشورهای عربی، تمام امور دینی 
مربوط به وزارت اوقاف است و این وزارت مالک همه امور دینی در 
کشور است، ولی در ایران چنین مساله ای نیست در قسمت اعزام 

مبلغ، اوقاف باید تلاش خود را بیشتر کند.
وی خاطرنشان کردند: طلاب و مبلغان نگهبان دین مردم 
هستند و اوقاف باید در این زمینه سعی و تلاش کند که در این 

زمینه موفقتر باشند.
آیت الله سبحانی اظهارکرد: یک درصد  اقدامات امروز در پیش 
از انقلاب صورت نمی گرفت واگر انسان های خوبی در اوقاف 
در دوران شاه بودند، مسئولان بالاتر اجازه کار درست را به آنها 

نمی دادند.
وی تصریح کرد: در بحث وقف باید روی مساله صدقه جاریه 
اقدام کنید، زیرا صدقه جاریه پس ازمرگ نیز به انسان می رسد؛ 
این مساله حتی در ادیان مختلف نیز وجود دارد و در غرب نیز این 

فرهنگ وجود دارد.
این مرجع تقلید بیان کرد: از فعالیت های مهم و مطلوبی که 
در اوقاف انجام شده است این است که کلیه کتب شیعه و سنی 
معتدل که حقیقت دین را بیان کرده اند، جمع آوری شده و به 

کشورهای مختلف ارسال شده است.
وی خاطرنشان کرد: یکی از ابتکارات علامه مجلسی تفسیر 

موضوعی قرآن است؛ ایشان در تمام ابواب آیات آن باب را جمع و 
تفسیر کرده است که این مساله حاکی از عظمت فکری ایشان و 

شاگردان ایشان بوده است.
حضرت آیت الله سبحانی اظهارکرد: تمام تفاسیر، ترتیبی 
است، ولی ایشان ترتیب موضوعی جامعی را در بحارالانوار نوشته 
اند که با توجه به عدم امکانات جستجوی امروزی، بسیار ارزشمند 

است

آیت الله علوی گرگانی:
باید از موقوفات مراقبت شود

آیت الله علوی گرگانی نیزدردیدار با رئیس سازمان اوقاف و 
امور خیریه گفت: خوشبختانه امروزه توجه بسیار خوبی به بحث 

موقوفات می شود.
این مرجع تقلید افزود: تلاش شما در احیای موقوفات تلاش 

کرده اید و در موقوفات هر چه سرمایه گذاری کنیم کم است.
آیت الله علوی گرگانی ادامه داد: از مهمترین اقداماتی که در 
سالهای اخیر و به طور کلی پس از انقلاب صورت گرفته؛ سرمایه 
گذاری در موقوفات است که دارای اثرات بسیار مطلوبی در سطح 

جامعه است.
وی خاطرنشان کرد: در گذشته نیات بسیار جالبی در عرصه 
حوزه های علمیه صورت می گرفت که از آن جمله می توان به 

موقوفاتی چون موقوفه کفش طلاب اشاره کرد.
آیت الله علوی گرگانی تصریح کرد: خوشبختانه به برکت 
انقلاب اسلامی توجه جدی در کشور به بحث وقف انجام شده 
است و بر همگان واجب است که در این زمینه تلاش جدی تری 

را انجام دهند.
این مرجع تقلید بیان کرد: یکی از مهمترین وظایف فعالان 
این عرصه، توجه و مراقبت از موقوفات است که باید به این مساله 
حساس باشید و در این زمینه به شکلی کار کنید که ضمن حفظ 

و احیای موقوفات برکات آن نیز به جامعه واصل گردد.

آیت الله جوادی آملی:
 باید در وقف ابتکارات جدید داشته باشیم

 آیت الله جوادی آملی نیز گفت: در وقف باید ابتکارات جدید 
و مدیریت داشته باشیم؛ در سازمان اوقاف باید مردم را آگاه کنیم 
که وقف یک شی مرده نیست بلکه یک شی کاملا زنده است که 

می تواند زایش داشته باشد.
این مرجع تقلید  اظهارداشت: باید واقفان را آگاه کنیم که 
موقوفات خود را به شکلی نیت کنند که دست آیندگان برای 
استفاده از آنها باز باشد؛ مثلا اگر باغی را وقف می کنند و این باغ 
امروز در یک خیابان واقع شد دیگر این باغ کاربری خود را از دست 
می دهد ولی اگر نیت، همان زمین باشد می توان کاربری آن را 

تغییر داد و دردهای آن منطقه را درمان کرد.
آیت الله جوادی آملی ا افزود: وقف را نمی توان از حالت وقفی 
خود خارج کرد و به همین خاطر اگر وقفی هم صورت گیرد، باید 
به شکلی باشد بتوانیم در هر دوره از آن بهترین استفاده را داشت.

این مرجع تقلید بیان کرد: یکی از مسایلی که باید در وقف 
نامه های مردم وارد شود،  وقف در زمینه جهاد فی سبیل الله 
است؛ زیرا کشوری که اسلامی شد، قطعا با دشمنان زیادی نیز 

مواجه خواهد بود و مردم باید به قوای نظامی کشور کمک کنند 
که کشور اسلام از امنیت بیشتری برخوردار باشد.

وی ادامه داد: دشمن می گوید که گزینه نظامی روی میز 
است؛ ولی قرآن بیان می کند که گزینه اصلی قرآن است؛ بسیاری 
از مشکلات امروز در جامعه وجود دارد که به دلیل ضعف درعمل 

به قرآن و مبانی دین ایجاد شده است.
آیت الله جوادی آملی با اشاره به الگو بودن سید مرتضی )ره( 
در امر وقف خاطرنشان کرد: وقف نامه ایشان وقف نامه فرهنگی 
بود زیرا ایشان کتاب و قلم و ادوات فرهنگی طلاب را وقف کردند 

و باید این مساله را در بین مردم نیز نشر دهیم.
معظم له گفتند: یکی از مصادیق مصرف زکات به جبهه های 
جنگ است که در این زمینه می توانیم وقف را نیز وارد این مقوله 

کنیم.
این مرجع تقلید با اشاره به تخریب تکایا و حسینیه ها توسط 
رضا شاه اظهارکرد: در کودکی شاهد این تخریب ها بودم؛ ولی 
نمی دانستم که این تخریب ها برای چه انجام می شود و چرا مردم 
نیز چندان اعتراض نمی کنند و به همین دلیل و پس از طی سالها 

با تحقیق متوجه شدم که چرااین مسایل روی می داد.
آیت الله جوادی آملی گفت: بعدها متوجه شدیم که در زمان 
خلا بین قجر و پهلوی یک دوره هرج و مرج و خوان سالاری و 
بی نظمی و غارت در کشور ایجاد شده بود و به همین دلیل وقتی 
رضا شاه با قلدری بر کشور حاکم شد مردم از ترس بازنگشتن 
آن دوران در مقابل او سکوت کردند و همچنین بسیاری از این 

متولیان این اموال را به شاه فروختند.
نباید اجازه داد افراد منحرف 

فضای فرهنگی جامعه را آلوده کنند
این مرجع تقلید بیان کردند: باید همیشه بدنبال حق باشیم تا 
رستگار شویم؛ باطل مثل سرطان نیست که اگر انسان را نیز بکشد 
آبروی ما رانبرد، بلکه باطل مثل طاعون است که آبروی انسان را به 
خطر می اندازد؛ حقیقت در عین سنگینی گوارا است، ولی باطل 

سبک است ولی زندگی انسان را از بین می برد.
انحرافات بوجود آمده در بحث  به برخی  اشاره  با  ایشان   
مهدویت در جهان تشیع و اسلام گفتند: نباید اجازه داد که این 

افراد منحرف فضای فرهنگی جامعه اسلامی را آلوده کنند.

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه عنوان کرد:
تعیین تکلیف یک میلیون و 157 هزار هکتار موقوفه 

اختلافی با منابع طبیعی
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه نیز در این دیدار ها از تعیین 
تکلیف یک میلیون و 1۵7 هزار هکتار موقوفه اختلافی با سازمان 

منابع طبیعی و آبخیزداری کشور خبر داد.
حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی گفت: بین سازمان 
منابع طبیعی وسازمان اوقاف حدود یک میلیون و 400 هزار 

هکتار موقوفه اختلاف وجود داشت.
وی افزود: در قالب توافقنامه یک میلیون و 1۵7 هزار هکتار از 
این موضوع تعین تکلیف شد، 4۳۵ هزار هکتار به صورت قطعی 

به موقوفه بازگشت و باقی آن نیز در اختیار است.
نماینده ولی فقیه در سازمان اوقاف و امور خیریه ادامه داد: 
کل موقوفه های ثبت شده در سطح کشور 17۳ هزار و ۶27 
مورد شامل مسجدها و حسینیه ها نیز بوده و نیت های موقوفه 
ها شامل 777 نوع نیت است. وی گفت: در سالهای ۹2 و ۹۳ 
تمام وقف نامه های کشور مورد مطالعه قرار گرفت و بیش از ۵00 
هزار صفحه وقف نامه موقوفه ها بررسی و در سامانه ثبت موقوفه 

ها قرار داده شد.
محمدی افزود: این در حالی است که بخشی از موقوفه ها 
متولی دارد که این نوع از موقوفه ها شامل 12 هزار و 81۹ مورد 

است. 
وی ادامه داد: از اقدامهای دیگر سازمان اوقاف حفظ موقوفه ها 
با اخذ سند رسمی و مالکیت به جز وقف نامه است و در حالی که 
از سال 1۳10 تا پایان سال 1۳88 شاهد دریافت سند برای ۶1 
هزار و ۵4۳ موقوفه بودیم از سال 1۳88 تا 1۳۹4 نیز 4۹ هزار و 

۹2۶ سند برای موقوفه ها صادر شد.
 وجود شش هزار و 3۰۰ موقوفه در کشور

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با اشاره به موقوفه های 
جدید که توسط مردم وقف شده نیز گفت: از ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی تا سال 1۳8۹ تعداد شش هزار و ۳00 موقوفه 

در دیدار رییس سازمان اوقاف وامور خیریه با مراجع تقلید تاکید شد:

 مقابله جدی با موقوفه خواران

در کشور وجود داشت و در فاصله سالهای ۹0 تا 
۹4 نیز ۹ هزار و ۶80 مورد به موقوفه ها افزوده شد 
که افزایش آن به دلیل آشنا کردن مردم با فرهنگ 

وقف بوده است.
وی افزود: همچنین تفاهم نامه ای با وزارت 
بهداشت انجام شد در حالی که پیش از این تفاهم 
نامه تعداد 400 موقوفه درمانی در کشور وجود 
داشت، پس از تفاهم نامه این تعداد به هزار و 127 

موقوفه درمانی رسید.
25 درصد بیمارستانهای دولتی کشور 

موقوفه هستند
موقوفه  بیمارستان  داد: 1۳۳  ادامه  محمدی 
درصد  آمار 2۵  و طبق  دارد  وجود  بین  این  در 
بیمارستانهای دولتی کشور از موقوفه های درمانی 

هستند.
وی گفت: همچنین موقوفه هایی داریم که نیت 
آنها برای مستمندان و ایتام است شامل سه هزار 
و ۶4۹ موقوفه و حدود ۹ میلیارد و 700 میلیون 

تومان عواید آن در سال جاری بوده است.
نماینده ولی فقیه در سازمان اوقاف و امور خیریه 
افزود: ۳۳ هزار نفر از عواید این موقوفه ها بهره مند 
شده اند، همچنین 42 موقوفه برای ازدواج جوانان 
داریم که امسال درآمد یک میلیارد و ۶00 میلیون 
تومان داشته اند و کمکهایی به 80۹ زوج شده است.
حوزه های علمیه دو هزار و 7۰۰ موقوفه 

دارند
وی با اشاره به موقوفه های حوزه های علمیه 
نیز گفت: کمیته مشترکی از شورای عالی حوزه و 
سازمان اوقاف به استانها می روند و با مدیر حوزه 
علمیه و مدیرکل اوقاف هر استان جلساتی می 

گذارند تا موقوفه های حوزوی بررسی شود.
محمدی افزود: این در حالی است که اکنون دو 
هزار و 700 موقوفه برای حوزه های علمیه داریم و 

در آمد حاصل از آنها که در سال 88 سالانه 800 
میلیون تومان بود در سال ۹۳ به سالانه 1۵ میلیارد 
تومان رسید اما از این موقوفه ها بیش از یک هزار 

موقوفه درآمد ندارد.
وی ادامه داد: در سطح کشور هشت هزار و ۵00 
بقعه امامزادگان وجود دارد که در دو هزار و 700 
بقعه مرکز فرهنگی قرآنی ایجاد شده و در بیش از 

1800 بقعه نماز جماعت برگزار می شود.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: اعزام 
روحانیان برای مشاوره و کارشناسی با برپایی 400 
خیمه معرفت در امامزاده گان را شاهد هستیم و از 
روحانیان بومی نیز برای تبلیغ استفاده می کنیم و 
در کل 12 هزار مبلغ برای تبلیغ در بقاع متبرک 
امامزادگان، مساجد و مناطق محروم بکار گرفته 

شده اند.
وی افزود: همچنین پس از تاکید رهبر معظم 
انقلاب اسلامی مبنی بر اینکه باید 10 میلیون تا 
1۵ میلیون حافظ قرآن در کشور داشته باشیم طی 
چهار سال گذشته یک میلیون و 2۳۵ هزار نفر در 
طرحهای حفظ قرآن سازمان اوقاف و امور خیریه 
ثبت نام کرده اند و نیز چهار هزار و ۶00 نفر مربی 

نیز در این زمینه فعال هستند.
اعزام سالانه 12 هزار مبلغ به سراسر 

کشور
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور در 
ادامه گفت: هر سال 12 هزار مبلغ مذهبی از طرف 
این سازمان برای تبلیغ به سراسر کشور اعزام می 

شوند
اظهار  محمدی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
و  بومی  مبلغان  از  استفاده  ما  تلاش  داشت: 
پوشش منطقه های محروم در زمینه تبلیغ است 
و در این زمینه تاکنون اقدام های خوبی انجام 

شده است.


